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Marðrutas á ateitá
Rugsëjo 15�17 d. Vilniuje vyko pirmasis

Lietuvos istorikø suvaþiavimas, kurio tema �
Lietuvos istoriografija, kultûrinë atmintis ir ben-
droji Europa. Trys svarbiausi suvaþiavimà svei-
kinusieji asmenys buvo toli nuo Lietuvos ir as-
meniðkai suvaþiavimo pasveikinti negalëjo.
Lietuvos Respublikos Prezidentas Valdas
Adamkus tomis dienomis dalyvavo 60-ojoje
Jungtiniø Tautø sesijoje ir valstybiø vadovø su-
sitikime Niujorke, JAV, ðvietimo ir mokslo mi-
nistras Remigijus Motuzas buvo iðvykæs á Ja-
ponijà, o istorikø suvaþiavimà priglaudusio Vil-
niaus universiteto rektorius prof. Benediktas
Juodka dalyvavo aukðtojo mokslo reikalams
skirtame renginyje Bolonijoje.

Taigi virðûnës pradeda iðsivaikðèioti, prisi-
mename lakø poeto kunigo Rièardo Mikuta-
vièiaus posaká. Tai netruko paþymëti Lietuvos
nacionalinio istorikø komiteto prezidentas

prof. Alvydas Nikþentaitis. Gal tai ir ne di-
dþiausia bëda, nes duok Dieve, kad ðaknys lik-
tø vietoje ir bûtø sveikos, tvirèiau kibtø á gim-
tàjà dirvà ir nesileistø iðverèiamos globalizaci-
jos vëjø. Virðûnës ateina ir nueina, o didþiau-
sius darbus nuveikia kiekvienos srities profe-
sionalai, tie triûsliai, kurie ir kuria istorijos
mokslo klimatà, dalykinæ bei moralinæ aplin-
kà, reikalingà mokslo vaisiams sirpti. Pluðan-
èiuosius istorijos mokslo baruose bûtø sunku
ávardyti vienu þodþiu � bendruomenë, nes tuo-
jau kiltø daugybë argumentø uþ ir prieð tokios
sàvokos teisëtumà dabartiniam gausiam Lietu-
vos istorikø bûriui ávardyti. Nors prof. A. Nik-
þentaitis lengva ranka ir pavartojo sàvokà isto-
rikø bendruomenë, taèiau tai, ko gero, avansas,
graþi geidþiamybë. Sprendþiant ið kai kuriø
þenklø, greièiausiai tokios bendruomenës bent

Istorija, istorikai
ir visuomenë

Rugsëjo 27 d. Amerikos centre Vilniu-
je á kasmetiná susibûrimà rinkosi Fulbright
programos dalyviai, kurie nuo 1993 m.
ávairiu metu studijavo, tobulinosi arba dir-
bo JAV mokslo ar studijø institucijose. To-
kiø asmenø Lietuvoje jau 150. Juos gali-
me pavadinti Fulbright klubo nariais, nors
formaliai tokio klubo dar nëra.

Programos dalyvius sveikino Ameri-
kos centro direktorius Entonis Pahigianas
(Anthony Pahigian) ir JAV ambasadorius
Lietuvoje Stefanas Donaldas Malas (Step-
hen D. Mull).

Áspûdþiais apie savo JAV praleistà lai-
kà, Fulbright programos reikðmæ moksli-
nei ar pedagoginei veiklai papraðëme pa-
pasakoti Marijampolës Jono Totoraièio vi-
durinës mokyklos anglø kalbos mokyto-
jos metodininkës Vytauto Didþiojo univer-
siteto magistrantës Jolantos Rupðienës ir
Vilniaus universiteto Matematikos ir infor-
matikos fakulteto Matematinës analizës
katedros vedëjo prof. Vyganto Paulausko.

Pokalbiai paávairinti nuotraukomis ið
ðio susitikimo

Kà davë �Fulbright� programa (1)

Nukelta á 8 p.

Nukelta á 9 p.

�Fulbright� programos dalyvës Amerikos centre: mokytoja ið Marijampolës Jolanta Rupðienë,
vertëja  Edita Ðatienë ir programos mainø organizatorë ISM vadybos ir ekonomikos universiteto

bakalauro studijø prodekanë Jolita Butkienë

Pirmajame Lietuvos istorikø suvaþiavime habil. dr. Jûratë Kiaupienë ir prof. Zigmantas Kiaupa
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Tarptautiniø fizikos metø pro-
ga Mokslo Lietuva kalbina Euro-
pos fizikø draugijos (European
Physical Society � EPS) prezi-
dentà prof. Martinà Huberá (Mar-
tin Huber) ið Ðveicarijos, nors
pokalbis toli graþu neapsiriboja
vien ðia tema. Galimas dalykas,
Martinas Huberis Europos fizikø
draugijos prezidento pareigas ðá
rudená jau spëjo perleisti kitam
asmeniui, bet mums bendrau-
jant, jis buvo pirmasis draugijos
asmuo.

Kad mokytis fizikos bûtø
patrauklu

Profesoriau Martinai Huberi,
mums malonu Jus, Europos fizikø
draugijos prezidentà, matyti Vilniuje.
Ádomu, kokià átakà Jûsø vadovauja-
mos draugijos (jos valdybos narys yra
ir Lietuvos fizikas prof. Zenonas Rokus
Rudzikas) tolesnei veiklai turës Vilniu-
je vykæs Europos fizikø draugijos vyk-
domojo komiteto posëdis?

Ið tikrøjø Vilniuje vyko du rengi-
niai: kità dienà po Europos fizikø
draugijos vykdomojo komiteto posë-
dþio buvo surengta vadinamoji Ap-
màstymø diena (Reflection Day). Tai
daug neoficialesnis renginys, kuria-
me buvo kalbama, kà reikëtø dary-
ti, kad fizikos mokymas ir mokyma-
sis bûtø patrauklesnis.

Kokios refleksijos kyla Jums, turin-
èiam didþiulæ darbo fizikos mokslo ba-
ruose patirtá? Kaip toliau turëtø bûti
plëtojamos fizikos studijos Europos Sà-
jungos valstybëse?

Ðis klausimas Europos fizikø
draugijoje turi savo istorijà. Prieð
10 metø Malverno susitikime buvo
diskutuojama apie panaðius dalykus.
Taip atsirado programa Fizika ant
pakylos (Physics on Stage). Dabar tai
jau vadinama Mokslas ant pakylos.
Lietuva taip pat dalyvauja ðioje pro-
gramoje. Ðalyje dalyvëje atrenkami
geriausias fizikos demonstracijas pa-
rengæ dëstytojai ir mokytojai. Iðsky-
rëme keletà dalykø, á kuriuos svarbu
atkreipti dëmesá mokant fizikos. Di-
dþiausia problema ðiandien yra ne
tie, kurie mokosi fizikos, bet tie, ku-
rie jos moko. Tai pirma. Nenoriu pa-
sakyti, kad visi ar dauguma fizikos
pedagogø yra niekam tikæ � ne. Vi-
sa blogybë, kad fizikos mokytojus ri-
boja daugybë suvarþymø, kartais net
karèiai juokaujama, kad jie ávilkti á
tramdomuosius marðkinius � turi
laikytis daugybës nurodymø ir dël to
bûna sunku ágyvendinti naujas pro-
gramas ar idëjas.

Ðiandien iðgirdome, kad moks-
leiviams jau negalima tiesiog nuro-
dyti, kà jie turi iðmokti. Turime atsi-
þvelgti á tai, kad mokiniai privalo bûti
sudominti mokomu dalyku, tik tada
já gerai ásisavins. Ðioje veikloje yra
daug svarbiø veiksniø.

Kad fizika taptø þmonijos
kultûros dalimi

Turime ne tik ádomiai pateikti
naujas fizikos temas, ne tik sudomin-
ti mokinius, bet labai svarbu jiems
perteikti ir mûsø, t. y. mokslininkø
entuziazmà. Bet ir to dar negana. Tu-
rime iðplësti ir þmoniø, suprantanèiø
fizikà, ratà. Kitaip tariant, privalome
iðaiðkinti fizikos reikðmæ ir svarbà ne
vien tiesiogiai fizikos mokymesi da-
lyvaujantiems þmonëms.

Mokydami fizikos, mes skatina-
me analitiná màstymà, kuris svarbus
bet kurioje profesijoje. Ðtai pavyz-
dys, patvirtinantis ðá teiginá: mano
studentas, kuriam vadovavau raðant
daktaro disertacijà, dabar yra vieno
didþiausiø pasaulio bankø valdyto-
jas. Vadinasi, mokantis fizikos gali-
ma daug pasiekti ir kitose, nuo fizi-
kos nutolusiose srityse.

Ar geriausi fizikos laikai
praeityje

Labai gerai, bet tuojau kyla klau-
simas: ar fizikos reikðmë visuomenë-
je auga, didëja? Gal ðis susidomëji-
mas buvo pasiektas gerokai anks-
èiau, Alberto Einðteino, o gal kiek vë-
liau pagarsëjusio �fizikø ir lyrikø�
disputo ikiinternetiniais laikais? Gal
jau gyvename epochoje, kai fizikos
ðlovë ir reikðmë uþleido vietà kitiems
mokslams?

Mintis apie fizikos reikðmës su-
maþëjimà kiek primena skeptiðkà
XIX a. pabaigos poþiûrá. Tada atro-
dë, kad fizikos mokslas ið viso baigia-
si. Taèiau iðkilo nauji mokslai, pavyz-
dþiui, kvantinë mechanika, ir tai bu-

vo tarsi antroji  mokslo revoliucija po
Mikalojaus Koperniko. Dabar vyks-
ta panaðûs dalykai. Þinoma, kad Vi-
satoje yra daug tamsiosios, t. y. ne-
matomos medþiagos, kuri sudaro
daug didesnæ dalá uþ matomàjà (ba-
rioninæ) medþiagà, ið kurios sudary-
ta mûsø stebima medþiaga. Nuo 2/3
iki 3/4 energijos Visatoje taip pat yra
�paslëpta�, kitaip tariant, tai yra

�tamsioji� energija. Taigi visai gali-
mas dalykas, kad mums matomas ir
þinomas pasaulis tëra maþesnioji Vi-
satos dalis.

Prisiminkime fotonus, kuriø
kaip spinduliavimo kvantø hipotezæ
1900 m. iðkëlë Maksas Plankas, o vë-
liau jø egzistavimà patvirtino A. Einð-

teinas. Su tuo susijæ daugybë dalykø.
Ðtai kad ir kvantiniai efektai, pagrásti
fotoniniø bûsenø susiejimu, panau-
dojamu kriptografijoje. Tai vieni
naujausiø ðiø dienø atradimø. Prisi-
minkime, kad ir fotonikoje kuriamas
medþiagas, stebimus efektus arba
atosekundþiø (1 atosekundë � 10�18

sekundës dalis; Redakcijos pastaba)
trukmës impulsus, kai stebime ið

esmës vieno ðviesos bangos ilgio ob-
jektà. Ir tai ne pabaiga, ne fizikos ga-
limybiø riba.

Þinios tampa kultûros
dalimi

Taigi fizikai skverbiasi á Visatos ir
mikropasaulio reiðkiniø gelmes,
turi gana gerus instrumentus gi-
linti tà paþinimà. Ir vis dëlto ar
fizikai gali pasakyti, kad vis ge-
riau suvokia aplinkiná pasaulá?
Gal tai apgaulingas jausmas,
nes neþinomybës daugëja sulig
kiekvienu atsakytu klausimu.
Kitaip tariant, kiekvienas atsa-
kytas klausimas iðkelia deðimtis
naujø klausimø ir problemø,
tad didëjanti neþinomybë gali
kelti protø sumaiðtá.

Þinios, kurias ágyjame
studijuodami materialøjá pa-
saulá ir Visatà, galiausiai
tampa visø mûsø kultûros

dalimi, nes tai, kà suþinome, anks-
èiau ar vëliau pasiekia visuomenæ.
Ne tik fizikai, bet ir plaèioji visuome-
në pradeda suprasti, kaip sudarytas
pasaulis. Jau turbût visi þino, kad
mûsø Visata pleèiasi � tai bendras
þmonijos kultûros dalykas, ne vien
mokslininkams svarbus suvokimas.

Ar tirdami materialøjá pasaulá ir
á rankas gavæ galingus to materialiojo
pasaulio veikimo árankius bei ginklus,
fizikai nepamirðo dvasingumo, be ku-
rio pasaulis ir gyvenimas jame tebûtø
tam tikrø funkcijø pildymas?

Apie dvasingumà nedaug kà ga-
liu pasakyti, todël, kad tai labai ski-
riasi nuo to, kà turi dirbti ir dirba fi-
zikai. Fizikos srityje mes susiduria-
me su dalykais, kurie gali bûti paro-
dyti, pakartoti. Ið pradþiø iðkeliamos
hipotezës, paskui galima árodyti, pa-
rodyti, atkartoti.

Dël dvasingumo sudëtingiau.
Kalbant apie moralæ � taip, fizikai
kartais kaltinami, kad þmonijai davë
atominá ginklà, kurio panaudojimo is-
torijà ir padarinius mes visi gerai þi-
nome. A. Einðteinas buvo vienas ið
iniciatoriø kurti atominæ bombà, pa-
raðë JAV prezidentui Franklinui Ruz-
veltui laiðkà, kuriame ir ragino kurti
tà bombà. Tuo metu nebuvo tikrumo,
ar nacistinë Vokietija, vadovaujama
Adolfo Hitlerio, nekuria panaðaus
atominio ginklo. Grësminga neþinia
ir vertë JAV to imtis.

Þmonijos átarumas fizikø atþvilgiu
pagrástas ir tæsis ne vienà deðimtmetá,
nes kas labiau uþ fizikus tarnavo tota-
litariniams reþimams � bolðevikinëje
Tarybø Sàjungoje, nacistinëje Vokieti-
joje ar Benito Musolinio vadovauja-
moje faðistinëje Italijoje. Taigi fizikai
nusipelnë bûti moralës sergëtojø taiki-
nyje ir nelabai seksis pasiteisinti, nes
jø kaltæ árodë pati istorija.

Sutinku, kad egzistuoja visø mû-

sø atsakomybë prieð visuomenæ, ta-
èiau negalima fizikø kaltinti kaip ið-
skirtinës grupës, kad jie kaþkà pada-
rë ne taip. Þinoma, fizikai ávaldë ir
iki ðiol tebevaldo galingus dalykus,
panaðiai kaip chemikai arba þmonës,
kuriø profesija susijusi su karo reika-
lais. Pagaliau ar maþesnë atsakomy-
bë tø, kurie valdo psichologinio ir
ideologinio poveikio priemonëmis?
Jø jëga taip pat labai didelë. Indivi-
dualiai mes kiekvienas esame atsa-
kingas uþ savo veiksmus.

Apie materializmà ir
idealizmà

Kas yra ðiandienos fizikas � daugiau
materialistas ar idealistas? Pagaliau ar
iðvis galima taip formuluoti klausimà:
kokia turi bûti XXI a. fiziko pasaulëþiû-
ra � materialistinë ar idealistinë?

Iðmokæs bûti fiziku, þmogus gali
bûti beveik bet kuo, bet ir paèioje fi-
zikoje yra daugybë srièiø bei krypèiø,

Europos fizikø draugijos prezidentas prof. Martinas Huberis

Prof. Gerardas Delgadas Barijus (Ispanija), prof. Zenonas Rokus Rudzikas (Lietuva), þurnalo �Europhysics News� mokslinis
redaktorius prof. Dþordþas Morisonas, Europos fizikø draugijos generalinis sekretorius Deividas Ly, prof. Martinas  Huberis

(Ðveicarija), Peteris Melvilis (Didþioji Britanija) ir Vykdomojo komiteto posëdyje iðrinktas Europos fizikø draugijos prezidentas
prof. Ovë Poulsenas (Danija)

Susitikime su Lietuvos fizikais
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2005-ieji paskelbti Tarptautiniais
fizikos metais. Ðiais metais Vilniuje lei-
dykla Mokslo aidai iðleido Liubomiro
Kulvieco knygà Fragments on History
of Physics and Mathematics (Fizikos ir
matematikos istorijos fragmentai). Tai
Lietuvos mokslo istorijos indëlis, pa-
þymint Tarptautinius fizikos metus.

Leidykla Mokslo aidai iðleidþia
nemaþai moksliniø periodiniø leidi-
niø ir moksliniø knygø, jos teigiamai
vertinamos ne tik Lietuvoje, bet ir
uþsienyje.

Liubomiro Kulvieco knygos
Fragments on History of Physics and
Mathematics globëja � Lietuvos na-
cionalinë UNESCO komisija.

Ðios knygos áþangos autoriai �
Ukrainos nacionalinës mokslø aka-
demijos akademikas Aleksejus Bo-
goliubovas, Maskvos valstybinio
M. Lomonosovo universiteto Tiki-
mybiø teorijos katedros prof. Irina
Tiulina ir doc. Vera Èinenova, Lie-
tuvos mokslo istorikas Jonas Marti-
ðius ir Donata Kulviecaitë.

Ukrainos nacionalinës MA aka-
demikas A. Bogoliubovas savo raðy-
toje áþangoje apibûdino pagrindinius
L. Kulvieco mokslinës veiklos aspek-
tus, jo indëlá tarptautiniam mokslui,
sprendþiant matematiko Davydo Hil-
berto (1862�1943) ðeðtàjà problemà.

Prof. I. Tiulina ir V. Èinenova ið
Maskvos valstybinio M. Lomonoso-
vo universiteto savo áþangoje iðsa-
miau analizavo L. Kulvieco moksli-
niø darbø dëstymà Maskvos univer-
sitete, o Lietuvos mokslo istorikas J.
Martiðius pateikë L. Kulvieco moks-
linæ biografijà, atskleidë pagrindi-
nius jo mokslinës veiklos etapus.

Knygoje Fragments on History of
Physics and Mathematics skelbiami
L. Kulvieco moksliniai straipsniai
apie pasaulio mokslo istorijà rusø,
vokieèiø ir anglø kalbomis.

Leidiná sudaro ðie L. Kulvieco
moksliniai darbai: Izaokas Barou
(Isaac Barrow) apie laikà (anglø k.),
Du nepastebëti Izaoko Niutono moks-
linës kûrybos aspektai (anglø k.), Pa-
greièio sàvokos sisteminimas Izaoko
Niutono moksliniuose darbuose (ru-
sø k.), Apie greièio sàvokos apibrëþi-
mo istorijà (rusø k.), Hermanas fon
Helmholcas ir fizikiniø dydþiø aritme-
tizacijos paradigma (vokieèiø k.),
Apie laiko sàvokos apibrëþimà Alber-
to Einðteino reliatyvumo teorijoje (vo-
kieèiø k.), Aleksejaus N. Bogoliubo-
vo, Tamaros Bogoliubovos straipsnis
Liubomiras Kulviecas (rusø k.),
L. Kulvieco moksliniø ir metodiniø
darbø sàraðas.

Toks L. Kulvieco leidinio Frag-
ments on History of Physics and Mat-
hematics daugiakalbiðkumas leis su
juo susipaþinti daugiau mokslininkø
ið Europos ir kitø pasaulio ðaliø.

L. Kulvieco knyga Fragments on
History of Physics and Mathematics ski-
riama fizikams, matematikams, filoso-
fams, tyrinëjantiems gamtos mokslø
filosofines ir metodologines proble-
mas, mokslo istorikams.

Ypatingas dëmesys L. Kulvieco
leidinyje skirtas didþiøjø klasikø � I.
Niutono ir A. Einðteino � mokslinës
kûrybos analizei. Straipsnyje Du ne-
pastebëti Izaoko Niutono mokslinës
kûrybos aspektai L. Kulviecas atkrei-
pia dëmesá á du mokslo istorikø iki
ðiol nepastebëtus I. Niutono moks-
linës kûrybos aspektus apie mecha-
nikos istorijà. Vienas jø � tai faktas,
kad fundamentalioji kinematikos sà-
voka pagreitis ir jà þymintis terminas
acceleratio buvo ávesti á mechanikà
ne XIX a. vid., kaip iki ðiol teigiama
mechanikos istorijos veikaluose, bet

Tarptautiniais fizikos metais �
nauja L. Kulvieco knyga

XVII amþiuje I. Niutono rankraðty-
je Gravia in Trochoide Descendentia,
o vëliau � jo genialiajame veikale
Matematiniai gamtos filosofijos pa-
grindai (Principia). Antras momen-
tas � tai aplinkybë, jog antrasis I.
Niutono dësnis yra teisingas teiginys
tik tada, kai to dësnio formulavime
figûruojantis terminas veikianèioji
varomoji jëga reiðkia ne áprastà fizi-
kinæ jëgà, bet (jëgos) impulsà. Ðis
mokslinis L. Kulvieco straipsnis bu-
vo analizuotas Lietuvos mokslo isto-
rikø konferencijoje Scientia et Histo-
ria � 96 ir labai teigiamai ávertintas.
Anot Humanistica redakcinës kole-
gijos, ðiuo moksliniu darbu galëtø di-
dþiuotis kiekvienas prestiþinis moks-
lo istorijos þurnalas.

Straipsnis Pagreièio sistematizaci-
ja I. Niutono moksliniuose darbuose
knygoje skelbiamas rusø kalba. Ðia-
me straipsnyje, remiantis gausia pa-
sauline mokslo literatûra, parodyta,
kad pagreièio sàvokos konceptuali-
zacija prasidëjo jau XIV a., o ðià sà-
vokà sistemino I. Niutonas XVII a.
antrojoje pusëje.

Du L. Kulvieco straipsniai kny-
goje publikuojami vokieèiø kalba.
Vienas jø � Hermanas fon Helmhol-
cas ir fizikiniø dydþiø aritmetizacijos
paradigma, paraðytas 100-øjø H. Helm-
holco mirties metiniø proga. L. Kul-
viecas iðkelia H. Helmholcà kaip pir-
màjá fizikà, kuris pasiûlë fizikiniø dy-
dþiø sàvokø darybà grásti abstrakci-
jos principu.

Antras straipsnis knygoje skel-
biamas vokieèiø kalba � Apie laiko
sàvokos apibrëþimà A. Einðteino re-
liatyvumo teorijoje. Tai penkiø daliø
to paties pavadinimo straipsniø rin-
kinys. Ðiuose straipsniuose L. Kul-
viecas analizuoja paties A. Einðtei-
no, jo ðalininkø, dabartinës specia-
liosios ir bendrosios reliatyvumo te-
orijos veikalus. Straipsnyje nurody-
ta 110 pirminiø ðaltiniø.

L. Kulviecas pateikë iðvadà, kad,
nepaisant nemaþø paties A. Einðteino
ir kai kuriø jo ðalininkø pastangø, iki
ðiol dar nepavyko apibrëþti grieþtos ir
taisyklingos reliatyvistinës laiko sàvo-
kos definicijos, tenkinanèios ðiuolaiki-
nës apibrëþimø teorijos reikalavimus.

Iðspræsti ðià problemà trukdo
ðaknimis siekianti antikinæ matema-
tikà fizikiniø dydþiø aritmetizacijos
paradigma t. y. fizikiniø dydþiø sulie-
jimas su jø aritmetiniais ir geomet-
riniais vaizdais.

Nuoðirdþiai dëkojame Lietuvos
nacionalinës UNESCO komisijos
Ðvietimo ir mokslo komiteto nariams,
suteikusiems paramà L. Kulvieco lei-
diniui Fragments on History of Physics
and Mathematics.

Donata Kulviecaitë,
Kæstutis Arlauskas

labai ávairios veiklos. Kad ir  A. Einð-
teino specialioji reliatyvumo teorija.
Ji ið pradþiø buvo laikoma grynai te-
oriniu dalyku, manyta, kad jos prak-
tiðkai pritaikyti neámanoma. Ðian-
dien ði teorija pritaikoma palydovi-
nëje navigacinëje sistemoje (GPS �
Global Position System), ir be specia-
liosios reliatyvumo teorijos ta apara-
tûra tikrai neveiktø. Ðtai kad ir ðiame
skaitmeniniame fotoaparate yra de-
tektoriai, kuriuos kûrë bei tobulino
mokslo þmonës, taip pat ir fizikai.

Dël man uþduoto klausimo apie
materialistinæ ar idealistinæ pasaulë-
þiûrà. Pirmiausia fizikas turi suvok-
ti, ið ko sudarytas pasaulis ir kaip jis
funkcionuoja. Tai fizikui pagrindi-
niai klausimai.

Tikriausiai sutiksite, kad á ðá klau-
simà, kaip funkcionuoja pasaulis, më-
gino atsakyti dar Demokritas ir Plato-
nas, bet abu visiðkai skirtingai tà pasau-
lá aiðkino. Demokritas manë, kad visi
daiktai sudaryti ið korpuskulø, t. y. ma-
þyèiø nedalomø dalelyèiø. Platonas kal-
bëjo apie idëjø pasaulá. Taigi jau Anti-
kos laikais pasaulio aiðkintojai tarsi pa-
sidalijo á dvi visiðkai prieðingas stovyk-
las � materialistus ir idealistus.

Ið tiesø eksperimentinëje filoso-
fijoje buvo svarbu màstyti ir atsaky-
ti á klausimà, kaip sudarytas pasau-
lis. Taèiau tikras fizikas màsto ne tik
apie tai, ið ko sudarytas pasaulis, kaip
jis �veikia�, bet ir turi galimybæ pa-
tikrinti savo iðvadø teisingumà.

Gal Ðventasis Raðtas mus
veda anapus fizikos

Jûsø nuomone, ið ko sudarytas pa-
saulis? Ið elementariøjø daleliø ir dar

maþesniø dariniø, taip pat elektromag-
netiniø ir gravitaciniø laukø spindu-
liavimo, t. y. ið materialiøjø pradø �
materijos ir jos judëjimo formø? O gal
be idealiojo prado toli nenuvaþiuosime,
ir Ðventajame Raðte taip pat slypi rak-
tas á paþinimà, kai teigiama, kad pir-
miausia buvo Þodis, t. y. idëja?

Ðis klausimas pernelyg sunkus.
Að, kaip fizikas, matau fizikos dës-
nius. Kas sudarë pasaulá, ið ko jis at-
sirado, mes neþinome ir, bijau, nie-
kada nesuþinosime. Taèiau matome,
kaip veikia fizikos dësniai ir tuos
dësnius stengiamës paþinti.

Taigi fizika nëra visagalë. Jos dës-
niai galiojo iki Didþiojo sprogimo pra-
dþios, o anapus sprogimo ribos mums
þinomi dësniai jau nebegalioja, prieþas-
ties ir padarinio ryðio nelieka, ir þmo-
gaus màstymas tampa bejëgis. Vadina-
si, ne fizika tuos dalykus turi nagrinëti.

Galima paklausti, kas buvo prieð
Visatos atsiradimà. Yra teorijø, su-
gebanèiø iðvengti ðio klausimo, bet
tada kyla klausimas, ar tos teorijos
teisingos. Ir ar galima árodyti, kad jos
yra teisingos?

Iracionalumas ir yra
kûrybingumas

Tad racionalusis ir iracionalusis
màstymas gal ir neturi �susitikti�, kaip
nesusitinka, anot anglø raðytojo ir po-
eto Redjardo Kiplingo (Rudyard Kip-
ling), Rytai ir Vakarai.

Iracionalumas fizikiniame màs-
tyme taip pat atlieka tam tikrà vaid-
mená. Kai sukuriama nauja teorija,
galvojama apie visai naujus dalykus,
iracionalusis màstymas daþnai visa
tai �árodo�, o paskui tai turime pa-

grásti racionaliuoju màstymu. Gali-
mas daiktas, kad iracionalumu vadi-
namas kûrybingumas.

Hipoteziø këlimas � gal tai ir yra
iracionaliojo màstymo pavyzdys?

Taip, panaðiai. Vis dëlto að tai
linkæs vadinti kûrybingumu.

Ar ðiandieniniame pasaulyje fizikai
nëra pernelyg varþomi racionalaus
màstymo ir reikalavimø varþtø ir todël
ne visada gali sëkmingai atsidëti kûry-
bingam idëjø perteikimui? Ið pokalbio
su Jumis pradþios supratau, kad tai ir
yra viena ið ðiandieniniø Europos fizi-
kø draugijos problemø. Tad kaip iðlais-
vinti fizikus, kad jie galëtø kûrybingai
jaunimà pritraukti prie fizikos mokslo?

Pirmas dalykas, kurá reikia turë-
ti mintyje nagrinëjant fizikos moky-
mà, � bûtina atsiþvelgti á tuos, ku-
riuos mes mokome, kokie yra jø in-
teresai. Be to, reikia atsiþvelgti á tai,
kad, mokydami vien fizikos, nieko
gero nepasieksime, jei nesukursime
integralios asmenybës, o gausime tik
tai, kà vokieèiai vadina �profesijos
idiotais�. Jeigu vien to mokysime, tai
visai gali bûti, kad racionalusis màs-
tymas apribos kûrybingumà. Ið tikrø-
jø susitikæ su labai þymiais fizikais,
Nobelio premijø laureatais ásitikina-
me, kad tai iðties labai gilios erudi-
cijos asmenybës, pasiþyminèios be-
gale interesø ávairiose gyvenimo sri-
tyse, ne vien fizikoje. Ið pirmo þvilgs-
nio gali atrodyti, kad jie màsto labai
paprastai ir iðkart tiksliai suvokia,
kas yra svarbu. Be to, jie labai atviri
ir pagavûs naujovëms.

Bus daugiau

Kalbëjosi Gediminas Zemlickas

Daþnai mokslo darbuose galima
aptikti frazes: �atlikome bandymus,
darome iðvadas, teigiame, kad...�  ir
t. t., o darbo autorius � tik vienas!
Ypaè tai bûdinga istorikø, etnologø
darbams. Mat tiksliøjø ir gamtos
mokslø specialistai iðties daþniausiai
dirba drauge, laboratorijø kolekty-
vuose. Keistai nuteikia ta daugiskai-
tinë veiksnio forma vieno autoriaus

Ar karaliai esame?
darbe. Taip ir prisimeni Liudvikà
XIV, karaliø Saulæ; tai jis ant galan-
tiðkojo amþiaus slenksèio pirmasis
iðtarë: �Mes, karalius!� Matyt, abso-
liutusis monarchas labai save verti-
no ir gerbë... Mokslininkams bûdin-
ga vengti tokio susireikðminimo, nes
mûsø laikø mokslas ið esmës yra ko-
lektyvinë veikla. Net ir vieno auto-
riaus darbas yra atliktas institute, ka-

tedroje; jame remiamasi pirmtakø
bei kolegø mintimis ir idëjomis. To-
dël mokslo darbuose  nekalbama
pirmuoju asmeniu. Ar kas ðiandien
raðo: �Að árodþiau, að nustaèiau, að
ásitikinau...� Net G.Galilëjus savo
mintis iðdëstë kaip dviejø asmenø
paðnekesá. Nebent iðimtis bûtø aikð-
tingasis fizikas Robertas Hukas, sau
visas naujas mintis prisiskirdavæs ir
nemaþai kraujo sugadinæs Karalið-
kosios mokslo draugijos posëdþiuo-
se pirmininkui Izaokui Niutonui. Ta-
èiau visiðkai nestilinga �að� keisti á
�mes�. Nors tokia praktika ir atsira-
do tarpukario Lietuvoje. Betgi tuo
metu mokslo kalba (ir stilistika) tik
radosi, tik þengë pirmuosius þings-
nius. Negerai, kad sustabarëjo, átvir-
tino tam tikrus ðtampus, nepaisant jø
aiðkaus alogiðkumo.

Jei ðie argumentai neátikino besi-
laikanèiøjø karaliðkojo stiliaus, tenka
priminti toká psichologiná ðeimyninës
elgsenos niuansà. Daugiskaitines for-
mas ðnekamojoje kalboje paprastai
vartoja jaunos moterys, auginanèios
vaikuèius: �Mes pavalgëme, mums
skauda pilvukà, mes iðmokome ei-
ti...� Tai savæs susitapatinimo su my-
limu kûdikiu iðraiðka. Vaikui iðaugus
ir iðëjus á savàjá gyvenimo vieðkelá, be-
lieka taip kalbëtis su ðuneliu ar kati-
nëliu: �Oi, kokie mes geruèiai, kaip
ðeimininkës pasiilgæ...�

Lietuviø kalba turtinga ne tik þo-
dþiais, bet ir bûdais juos surikiuoti.
Mokslo darbuose dera paieðkoti
kuklesnës formos, pavyzdþiui, �ban-
dymo rezultatai rodo, dokumentas
liudija...� O ðtai frazës, prasidedan-
èios �tikëtina, manytina ir pan.�, net-
gi kiek apdraudþia nuo klaidos � kas
gi gali teigti atradæs absoliuèià tiesà?

Libertas Klimka
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Baigiame apskritojo stalo dis-
kusijà su kai kuriais Lietuvos
aukðtojo mokslo sistemos 2006�
2010 metø plëtros plano darbo
grupës nariais � darbo grupës
vadovu Sauliumi Vengriu, Studi-
jø kokybës vertinimo centro vy-
riausiuoju specialistu Vytautu
Daujoèiu, Vilniaus miesto ir ap-
skrities verslininkø darbdaviø
konfederacijos prezidentu, My-
kolo Romerio universiteto profe-
soriumi Rimvydu Jasinavièiumi,
Kauno kolegijos direktoriumi
Mindaugu Misiûnu, Ðvietimo ir
mokslo ministerijos Aukðtesniø-
jø studijø skyriaus vedëju Anta-
nu Levicku. Taip pat dalyvavo
Lietuvos studentø atstovybiø
sàjungos prezidentas Viaèesla-
vas Palkevièius. Diskusijà api-
bendrino Ðvietimo ir mokslo mi-
nisterijos Mokslo ir studijø de-
partamento direktorius Albertas
Þalys.

Kad kelias nevestø á dugnà
ML. Aukðtojo mokslo sistemos

plëtros 2006�2010 m. planas pirmiau-
sia paveiks universitetø ir kolegijø sek-
torius. Kas darbo grupëje atstovauja
ðiems dviem sektoriams? Juk ir ðioje
mûsø diskusijoje daugiausia girdëjome
balsus, kuriuos nëra paprasta ávardy-
ti �universitetø balsu� arba �kolegijø
balsu�.

S. Vengris. Universitetuose dir-
ba profesoriai Rimvydas Jasinavi-
èius, Vytautas Daujotis, pagaliau ir
man tenka ten dirbti. Darbo grupë-
je yra Lietuvos universitetø rektoriø
konferencijos prezidentas prof. Vy-
tautas Kaminskas.

V. Daujotis. Kategoriðkai nesu-
tinku su skirstymu, kad vie-
nas asmuo ðtai gina universi-

tetø reikalus, o kitas yra universite-
tø �prieðas�. Kartà prie manæs pri-
ëjo vieno universiteto rektorius ir
klausia: kodël tu esi universitetø prie-
ðas? Rektoriui pasakiau, kad að ma-
nau prieðingai. Jis ásiþeidë. Ið tiesø
norime, kad mûsø universitetai
funkcionuotø normaliai, bûtø kon-
kurentiðki Europoje, o ne, tarkime,
Klaipëdos ir Ðiauliø aukðtosios mo-
kyklos tarpusavyje konkuruotø � ku-
ri geresnë. Tokia �konkurencija� �
kelias á dugnà. Pamirðkime provinci-
nes ambicijas, orientuokimës á Stan-
fordà, Kembridþà... Matau ðypsenë-
læ veide. Be reikalo. Esu ásitikinæs �
jei sutelktume pastangas tokiam
tikslui, tai ir Lietuva galëtø tapti
mokslo Meka. Jeigu ðiame �þaidi-
me� nesugebësime bûti lygiaverèiai
þaidëjai � iðnyksime. Liks tik univer-
sitetø iðkabos, bet nieko daugiau.

Todël kurdami Aukðtojo mokslo
plëtros planà atsiþvelgiame á priemo-
nes, kurias taiko Europos universi-
tetai, norëdami iðlikti. Mëginame
perimti jø patirtá. Deja, Lietuvoje
nuolat susiduriame su ramybës iðsi-
ilgusiø þmoniø nuotaikomis, kuriø
savisaugos instinktas diktuoja jø
màstymo eigà. Jeigu þmogus nesuge-
ba ðiuolaikiðkai dirbti, tai savaime
suprantama, kad jis baiminasi dël sa-
vo ateities, bijo pokyèiø. Matau no-
rà �áðaldyti� esamà padëtá, bet visa
tai reiðkia viena � þlugimà.

Ðtai kodël vadinu save universi-
tetø gynëju, o ne prieðu.

Kai visi
nepatenkinti

ML. Ar ámanoma da-
bartinëmis sàlygoms sude-
rinti darbdavio, verslo ir
aukðtojo mokslo sistemos
interesus? Turint mintyje
esamà teisinæ bazæ, finan-
sinius iðteklius ir mûsø
mentalitetà.

R. Jasinavièius. Kol
kas tie interesai nëra su-
derinti. Darbdaviø intere-
sas aiðkus: kuo pigiau ir
greièiau gauti gerà specia-
listà, kuris ið karto darb-
daviui neðtø pelnà. Faktið-

kai uþ dyka, uþ niekà. Universitetams
specialistus parengti reikia pastangø,
iðtekliø ir laiko. Visai natûralu, kad
universitetai darbdaviams sako: kà
jûs patys veikëte, kuo prisidëjote, kad
mûsø parengtieji specialistai bûtø ge-
ri, atitiktø visuomenës poreikius? Ir
taip klausdami universitetai teisûs.

Gráþkime prie problemos iðtakø.
Jeigu sistemoje visos interesø grupës
yra visiðkai nepriklausomos viena
nuo kitos, tai naudoja antklodës
tempimo á save metodà: kas sugeba,
tas atsiplëðia daugiausia, bet nu-
skriaudþia kità. Vienintelë iðeitis �
aptarti bendrà tikslà. Kas rems tà
tikslà, prisidës prie jo ágyvendinimo,
tas turëtø bûti skatinamas, jam turi
bûti gerai mokama. Kas neprisideda �
tegul nieko negauna, o jo balsas ai-
di tyruose. Bûti nekonstruktyviam,
nieko nepasiûlyti ir tik reikalauti ið
kitø � iðlaikytinio psichologija. Turi-
me siekti, kad visi suinteresuotieji
subjektai prisidëtø prie reikiamø
specialistø rengimo.

Viaèeslavas Palkevièius. Að ma-
nau, jog visi èia susirinkusieji yra uni-
versitetø ir kolegijø iðlikimo saugo-
tojai. Klausimas tik toks: ar mes esa-
me konkreèiø universitetø ir kolegi-
jø, konkreèiø asmenø saugotojai?
Studentai, jø tëvai, darbdaviai � kas
ið jø dabar patenkinti aukðtojo moks-
lo padëtimi? Studentai nepatenkin-
ti studijø kokybe ir tuo, kad negau-
na gerø darbø. Tëvai nepatenkinti,
kad studentai mokydamiesi turi
dirbti � nukenèia mokslas. Darbda-
viai nepatenkinti aukðtosiose mo-
kyklose parengiamais specialistais, o
visi nepatenkinti, kad universitetuo-
se neugdomas verslumas, parengti
specialistai siekia ne kurti naujas
darbo vietas, bet gauti ramià tarny-
bà valstybës ástaigoje.

Jei didþioji visuomenës dalis ne-
patenkinta, vadinasi, aukðtojo moks-
lo sistema keistina. Bûtø blogiausia,
jei niekas nepasikeistø.

Kolegijoms � dþiaugsmas ar
nerimas?

ML. Tarp mûsø diskusijos dalyviø
yra du labai kuklûs asmenys  � Kauno
kolegijos direktorius Mindaugas Mi-
siûnas bei Ðvietimo ir mokslo ministe-
rijos Aukðtesniøjø studijø skyriaus ve-
dëjas Antanas Levickas. Kol kas jø ne-
ástengëme átraukti á diskusijà, taèiau
ðià klaidà dar galime iðtaisyti. Taigi
bûtø ádomu suþinoti, kaip aukðtojo
mokslo plëtros planas, jeigu bus priim-
tas, bus sutiktas neuniversitetinio
aukðtojo mokslo sektoriuje � kolegijo-
se. Gresia didelis dþiaugsmas, ðiek tiek
atskiestas nerimu?

M. Misiûnas. Malonu, kad buvo
atkreiptas dëmesys á tai, jog aukðto-
jo mokslo sistemà sudaro ne tik uni-

versitetai, bet ir kolegijos. 2000 m.
priimtas sprendimas � steigti kolegi-
jas � buvo teisingas ir laiku, rûpintasi
Lietuvos aukðtojo mokslo perspek-
tyva, siejant jà su visuomenës intere-
sais. Kolegijø sektoriaus atsiradimas
sudaro tam tikrà konkurencijà gana
konservatyviai universitetinei siste-
mai. Pastarieji metai rodo, kad ko-
legijø atsiradimas pasiteisino.

Kuriant kolegijas gana iðsamiai
buvo analizuojama buvusiø aukðtes-
niøjø mokyklø veikla. Iðnaudojant
LR Aukðtojo mokslo ástatymo suteik-
tas ribotas galimybes, parengti kole-
gijø statutai leidþia ágyvendinti paþan-
gesná aukðtosios mokyklos valdymo
modelá ir ið dalies spræsti problemas,
apie kurias ðiandien diskutuojame.
Reikðmingas Kolegijø tarybø vaid-
muo, priimti pokyèius pasirengusi
bendruomenë, ðiuolaikiðkos studijø
programos, pagal kurias ir ágyvendi-
nami aukðtøjø neuniversitetiniø stu-
dijø tikslai atliepia darbdaviø, studi-
juojanèiøjø ir visuomenës interesus.

Vis dëlto ðioje diskusijoje savæs
neávardyèiau tik kolegijoms atsto-
vaujanèiu asmeniu. Atstovauju vi-
suomenei. Pritariu prof. V. Daujoèio
ir kitø èia kalbëjusiø asmenø sie-
kiams reikalavimø kartelæ iðkelti
daug aukðèiau. Norint jà áveikti, rei-
kës naujo poþiûrio, naujø veiksmin-
gesniø studijø finansavimo, vertini-
mo, valdymo metodikø. Apskritai,

jei norime pasiekti geidþiamø rezul-
tatø, turësime realiai tobulinti aukð-
tojo mokslo sistemà. Jos nepavyks
sukurti nerizikuojant. Darbo grupei
priklausantys verslo atstovai tikriau-
siai man pritars: jei nori pasiekti kà
nors nauja � privalai rizikuoti. Ði ri-
zika turi bûti pamatuota, protinga.

Daug metø kalbama apie bûti-
nus aukðtojo mokslo sistemos poky-
èius, bet kartais suþlunga net ir geri
sprendimai, nes kaþkas bijo prisiimti
atsakomybæ, vengia rizikos. Èia bu-
vo teisingai pasakyta, kad geros nau-
jovës daþnai stabdomos tik todël,
kad nulemia siauri interesai, pro ku-
riuos negali �prasimuðti� net ir labai
geri pasiûlymai. Að paraginèiau vals-
tybës vadovus ir politikus imtis ryþ-
tingesniø priemoniø ir sprendimø,
kurie padëtø tobulinti aukðtojo
mokslo sistemà.

Gelbëjo palankus
darbdaviø poþiûris

ML. Nors gerbiamasis M. Misiû-
nas ir tvirtina norás atstovauti labiau
visuomenei, o ne kolegijø interesams,
bet kaip Kauno technikos kolegijos va-
dovas pasisako uþ dràsesnius ir veiks-
mingesnius aukðtojo mokslo sistemos
pokyèius?

M. Misiûnas. Ðioje diskusijoje dau-
giau buvo kalbama apie universitetus.

Marðrutas á ateitá (3)

Nukelta á 6 p.

Lietuvos aukðtojo mokslo sistemos pertvarkos vykdytojø dar laukia iðties Antikos
atlantø vertos pastangos

Lietuvos pramoninkø konfederacijoje rugsëjo 6 d. buvo aptariami svarbiausi
aukðtojo mokslo sistemos sprendimo bûdai

Pagaliau nuskaidrëjo apskritojo stalo diskusijos dalyviø veidai; �Lietuvos aukðtojo mokslo sistemos 2006�2010 metø plëtros plano� darbo
grupës vadovas Saulius Vengris, Raimundas Mockeliûnas, Daina Lukoðiûnienë, Evaldas Dràsutis ir Antanas Levickas
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Dr. Natalija Ðedþiuvienë,
Ðiauliø kolegijos direktorë

Palaikydama Mokslo Lietu-
vos iniciatyvà rengti diskusijas
aktualiais mokslo ir studijø refor-
mos, ðiø srièiø ástatymø ir poásta-
tyminiø aktø rengimo klausimais,
noriu pasidalyti kai kuriomis ko-
legijø veiklos problemomis.

Vietoj áþangos

Pirmosios kolegijos, kaip aukðto-
sios neuniversitetinës mokyklos,
ásteigtos 2000 m., o 2005 m. jø jau bu-
vo 27 (16 valstybiniø ir 11 nevalstybi-
niø). Kolegijos ásteigtos reorganiza-
vus aukðtesniàsias mokyklas, panau-
dojus jø þmogiðkàjá ir materialøjá po-
tencialà. Kolegijomis tapo ne visos
buvusios aukðtesniosios mokyklos, o
tik tos, kurios sugebëjo árodyti pasi-
rengusios vykdyti aukðtøjø neuniver-
sitetiniø studijø programas. Ðtai po
penkeriø darbo metø pirmàsias
4 valstybines ir 2 nevalstybines kole-
gijas teigiamai ávertino nepriklauso-
mi ekspertai, jau akivaizdûs kolegijø
veiklos rezultatai, iðorinio vertinimo
(akreditacijos) laukia dar 12 valstybi-
niø ir 9 nevalstybinës kolegijos. Kelias
nuo ásteigimo iki akreditacijos tikrai
nelengvas: kasdien reikia visiems áro-
dinëti, kad kolegija yra lygiateisë
aukðtojo mokslo sistemos dalyvë.

Árodinëjimø maratonas

Kolegijø atsiradimà palaikë ne
visi, nemaþai atsirado ir skeptikø.
Buvo sunku átikinti, kad bûtent ko-
legijos per trumpesná laikà parengs
specialistà, ágijusá aukðtàjá iðsilavini-
mà, kuris tenkins darbo rinkos po-
reikius, bus labiau orientuotas á
praktinæ veiklà.

Po 2004 m. Seimo rinkimø, po
Vyriausybës nariø kaitos vël reikia
aiðkinti, kas tos kolegijos ir kà jos
veikia, nes daugelis naujøjø politikø
gal ne taip atidþiai stebëjo kolegijø
atsiradimo procesà, nebuvo ásigilinæ
á jø veiklos tikslus, uþdavinius, misi-
jà bei vizijà.

Kita visuomenës grupë, á kurià
nuolat nukreiptas kolegijø dëmesys, �
tai darbo rinkos atstovai. Bûtent
jiems turime árodyti, kad jø ieðkomas
darbuotojas nebûtinai turi bûti ágijæs
universitetiná iðsilavinimà.

Nemaþai rûpesèiø kolegijoms
sukelia ir kontingento komplektavi-
mas. Tenka átikinëti ðiandieniná abi-
turientà, ypaè jo tëvus, kad bûsimo-
sios karjeros galimybës taps dides-
nës, jei á darbo rinkà jis ateis ágijæs
aukðtàjá neuniversitetiná iðsilavinimà
ir profesinæ kvalifikacijà ir vëliau, ási-
savinæs tam tikrà profesijà, ásitikinæs,
kad nori ágyti papildomø þiniø toje
srityje, ar norëdamas keisti studijø
kryptá, tæs studijas universitete. Bû-
tent ðiandieniniam abiturientui rei-
kia iðaiðkinti, kad siekdamas karje-
ros turës mokytis visà gyvenimà, pa-
tarti, kad idealiausia tai daryti, per-

Kolegijø rûpesèiai
Ar Lietuvoje tinkamai veikia dvinarë aukðtojo mokslo sistema?

ëjus visas studijø pakopas. Bendra-
vimo su buvusiais kolegijos (anks-
èiau � aukðtesniøjø mokyklø) absol-
ventais patirtis leidþia teigti, kad tie,
kurie pradëjo studijas kolegijose (ar
anksèiau � aukðtesniosiose mokyklo-
se), vëliau tæsë studijas universite-
tuose, ágijo bakalauro ir magistro
laipsná, tapo daug geresni savo sri-
ties specialistai, nes puikiai suderino
praktinio darbo ágûdþius ir teorines
þinias, sugebëjo kasdieniniame dar-
be taikyti mokslo naujoves, disku-
tuoti su universitetø mokslininkais
apie teorijos ir praktikos vienovæ bei
realius skirtumus. Manau, kad galu-
tinis studijuojanèiøjø tikslas turëtø
bûti ne diplomas, o þiniø ir gebëjimø
ugdymo siekis.

Aukðtojo mokslo diplomas:
ilgi ir brangûs keliai dël jo

suteikimo
Uþsitæsus diskusijoms dël baka-

lauro laipsnio suteikimo kolegijø ab-
solventams, jau patvirtinti magist-

rantûros studijø reikalavimai (Lietu-
vos Respublikos ðvietimo ir mokslo
ministro 2005 m. liepos 22 d. ásaky-
mas Nr. ISAK-1551), kuriø 12 punk-
te áraðyta, kad studijas magistrantû-
roje galima tæsti tik ágijus bakalauro
kvalifikaciná laipsná. Tokie ribojimai
menkina neuniversitetinio aukðtojo
iðsilavinimo vertæ. Ðiandieninë padë-
tis rodo, kad kolegijø absolventai,
siekdami ágyti bakalauro laipsná,
daþnai verèiami kartoti kursà, studi-
joms leisti brangø laikà ir lëðas. Ypaè
pastaraisiais metais susiklostë ydin-
ga praktika. Aukðtesniosios mokyk-
los absolventas, ágijæs per 3 dieniniø
studijø metus (vakarinë ar neaki-
vaizdinë studijø forma � 4 metai)
aukðtesnájá iðsilavinimà galëjo kole-
gijoje per 1�1,5 metø iðlyginti skirtu-
mus ir kolegijoje ágyti aukðtàjá neu-
niversitetiná iðsilavinimà. Taip darë
jau pradëjæ darbinæ veiklà geriausi
aukðtesniøjø mokyklø auklëtiniai,
kurie tvirtai þinojo, kad nori siekti gi-
lesniø ir tvirtesniø þiniø. Neapsiribo-
dami pasiektais rezultatais dalis nu-
ëjo ir á universitetus, norëdami ágyti
bakalauro laipsná. Ir kas jiems siûlo-

ma? Daþniausiai universitetuose
jiems siûloma studijuoti tik savo lë-
ðomis vakarine ar neakivaizdine stu-
dijø formomis ir priimama á treèiàjá
kursà, o tai reiðkia, kad jø laukia tre-
èias, ketvirtas ir penktas kursai. Arit-
metika labai nesudëtinga: bakalau-
ro siekiantiems aukðtesniøjø studijø
absolventams studijos trunka 7�8
metus. Panaði padëtis ir dël kolegijø
absolventø. Po trejø dieniniø studi-
jø metø universitetuose neakivaiz-
dþiai studijuoti reikia dar trejus me-
tus. Tokios ilgos studijos universite-
tams atneða nemaþai papildomø lë-
ðø, bet sunku patikëti, kad jau dir-
bantiems kolegijø absolventams su-
teikia daugiau þiniø.

Apmaudu, kad daugelá dalykø
universitete kolegijø auklëtiniai tie-
siog kartoja, nes to paties turinio
moduliai pavadinti kitaip, ir jie ne-
áskaitomi. Praktiðkai studijø rezulta-
tø áskaitymo tvarka, patvirtinta ðvie-
timo ir mokslo ministro 2003 m. lap-
krièio 12 d. ásakymu Nr. ISAK-1603,
ágyvendinama tik tarp kolegijø, nes

universitetai vadovaujasi savo prin-
cipais ir sudaro iðankstiná moduliø
bei kreditø skaièiaus áskaitymà dël
studijø tæstinumo. Asmuo, ágijæs pri-
paþintà aukðtàjá neuniversitetiná iðsi-
lavinimà, jau turi 120 arba 140 kre-
ditø � iki bakalauro studijø apimties
jam trûksta tik 40�20 kreditø. Pa-
prasta logika sako, kad tik tà skirtu-
mà kolegijø absolventai ir turëtø ið-
klausyti universitete, kad jiems turë-
tø bûti sudaromos sàlygos studijuo-
ti pagal suderintà studijø turiná. Gal
tokia iðimtis ar galimybë jau realiai
egzistuoja akredituotø kolegijø ar
studijø programø absolventams?

Akivaizdu, kad baigusiajam neu-
niversitetines studijas ir ágijusiam
aukðtojo mokslo diplomà be jokio
laipsnio, taèiau siekianèiam karjeros
galimybiø, lieka tik labai ilgi ir bran-
gûs keliai á universitetus.

Specialistø poreikis ir
studijø programø rengimo

tempai
Ðiandien kolegijø kai kuriais as-

pektais netenkina ir naujø studijø

programø rengimo, vertinimo ir tvir-
tinimo tvarka. Siekiant patenkinti
darbo rinkos poreikius, turime labai
operatyviai reaguoti á pokyèius. Pa-
jutæ tam tikrø specialistø stygiø, áver-
tinæ socialiniø partneriø, darbdaviø
pageidavimus, ásitikinæ, kad galëtu-
me rengti naujos krypties specialis-
tus, pradedame naujos studijø prog-
ramos rengimà. Tam reikia nemaþai
laiko, specialistø konsultacijø, darbo
rinkos ilgalaikiø poreikiø tyrimo. Vi-
sa tai daro kolegijø dëstytojai (!),
gretindami savo tiesioginá darbà au-
ditorijose, mokslo taikomàjà veiklà,
projektø rengimà ir kt. Jei per me-
tus parengta programa pateikiama
ekspertams rudená, tai rezultato ga-
lima tikëtis pavasará ir geriausiu at-
veju nuo kitø mokslo metø priimti
pirmuosius studentus. Jiems studijos
truks 3 metus, o tai reiðkia, kad dar-
bo rinka gaus pirmuosius specialis-
tus po penkeriø metø. Bet tai tik sëk-
mës atveju. Sprendþiant ið pastarø-
jø metø ekspertø iðvadø, nei univer-
sitetai, nei kolegijos programø pa-

rengti ið pirmo karto nepajëgia, nes
daþniausia iðvada � �neregistruoti�,
o ðiek tiek teikianti vilties � �patai-
syti�. Kuo motyvuojamas toks eks-
pertø atsakymas? Daþna prieþastis �
nepakanka etatiniø dëstytojø, nëra
studijø bazës, neárodytas specialistø
poreikis. Visiems aiðku � studijø pro-
grama nauja, ar gali aukðtoji mokyk-
la jau turëti dëstytojø, tos srities spe-
cialistø ir jau árengtus naujus kabine-
tus ir laboratorijas, literatûros iðtek-
lius? Ar gali bûti darbdaviø poreikiø
prognozës deðimèiai metø á prieká
patikimos? Ar numatyta lëðø skyri-
mo tvarka naujoms studijø progra-
moms rengti ir ágyvendinti?

Studijø programø ir rengimo, ir
tvirtinimo tvarkà tikrai reikëtø keis-
ti. Aukðtosios mokyklos turëtø ágyti
didesná savarankiðkumà rengdamos
naujas studijø programas, reikia ti-
këti jø ryðiais su socialiniais partne-
riais ir tuo, kad bûtent mokyklos bei
jø partneriai � darbdaviai geriau þi-
no, kokia padëtis regione, nei sosti-
nëje dirbantis ekspertai. Reikëtø
daugiau rengti standartø, kuriais ga-
lëtø pasinaudoti programø sudaryto-

jai, programas ávertinti per mënesá
nuo pateikimo, paliekant laiko ren-
gëjams studijø bazës kûrimui ir nau-
jø dëstytojø specialistø paieðkai,
prieð áregistruojant programà ir
skelbiant studentø priëmimà. O
naujajame ðvietimo ir mokslo mi-
nistro 2005 m. liepos 22 d. ásakyme
Nr. ISAK-1553 sakoma, kad Naujø
studijø programø vertinimo metu nu-
statoma, ar siûloma nauja studijø pro-
grama yra reikalinga ir ar jà siûlanti
aukðtoji mokykla yra pajëgi programà
sëkmingai realizuoti, o Studijø koky-
bës vertinimo centro direktoriaus
2005 m. rugpjûèio 5 d. ásakymu
Nr.1-90 numatyti 3, 6 ir 9 mën. ga-
lutiniø iðvadø pateikimo laikotar-
piai. Neginèijamai sveikintinos to-
kios nuostatos studijø kokybës uþtik-
rinimo poþiûriu, bet gal ne iðanksti-
niams suvarþymams reikëtø teikti
pirmenybæ prieð specialistø poreiká?
Perðasi netiesioginë iðvada, kad
aukðtojo mokslo sistema dar leidþia
sau dirbti ne rinkos sàlygomis, besi-
vydama rinkos pokyèius. Kada pra-
dësime realiai, reaguodami á poky-
èius, rengdami studijø programas,
ne vien svarstymais tenkinti specia-
listø poreiká? Naujas studijø progra-
mas vertinti galëtø ir regioniniai Pra-
monës, prekybos ir amatø rûmai, ki-
tos asociacijos, gerai þinanèios regio-
no specialistø poreiká. Studijø koky-
bës vertinimo centro ekspertams be-
liktø ávertinti atitikimà studijø srities
reglamentams ir kitiems aukðtøjø
studijø programø bendriesiems rei-
kalavimams. Kolegijos tikrai pasi-
ruoðusios prisiimti atsakomybæ uþ
rengiamus specialistus. Juk studijø
vykdyti ir negalësime, jei nepavyks
rasti dëstytojø specialistø, jei neturë-
sime kur atlikti praktiniø, laborato-
riniø darbø ar profesinës veiklos
praktikø.

Glaudûs partneriðki kolegijø ry-
ðiai su darbo rinkos atstovais sutei-
kia puikiø galimybiø parengti ar to-
bulinti studijø programas. Ðiandien
nuolatinis bendradarbiavimas ágau-
na ypatingà svarbà ir, tikëtina, kad
paskatins darbdavius investuoti á
mokslà, patiems uþsakyti ir finan-
suoti jiems reikalingø specialistø
rengimà, pasitikëti kolegijø dëstyto-
jais uþsakant jiems atlikti taikomuo-
sius tyrimus, kvieèiant konsultuoti ir
ekspertuoti.

Kas yra kolegijos
dëstytojas?

Kolegijø dëstytojø kvalifikacijos
tobulinimui skiriama daug dëmesio.
Paèios kolegijos sprendþia finansavi-
mo klausimus, ieðko ávairiø fondø
paramos, rengia ir vykdo projektus,
dalyvauja tarptautinëse mainø pro-
gramose. Visa tai daroma siekiant
uþtikrinti studijø kokybæ, parengti
specialistus, tenkinanèius darbo rin-
kos poreikius.

2004 m. kolegijos, ágyvendinda-
mos Aukðtojo mokslo ástatymo rei-
kalavimus, perëjo prie naujø dësty-
tojø pareigybiø. Konkurso bûdu dës-
tytojai uþëmë asistentø, lektoriø, do-
centø pareigas. Per penkerius kole-
gijø veiklos metus kokybiðkai pasi-
keitë dëstytojø pobûdis. Kolegijose
kaip pagrindinëje darbovietëje per
penkerius metus gerokai daugiau
dirba mokslo daktarø, kasmet vis
nauji kolegijø dëstytojai rengia ir gi-
na disertacijas. Taèiau kolegijose do-
cento pareigas uþimantis dëstytojas,
turintis mokslo daktaro laipsná, ne-
turi docento pedagoginio vardo ir
Lietuvos Respublikos Vyriausybës
2005 m. rugpjûèio 18 d. nutarime
Nr. 906 tokio vardo suteikimas kolegijose
kol kas nereglamentuojamas.

Nukelta á 13 p.
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Mes ádëmiai stebime procesà. Noriu
pabrëþti, kad universitetø ir kolegi-
jø misija skiriasi. Siekis suvienodin-
ti �þaidimo taisykles� kolegijoms ir
universitetams, mano galva, blogina
padëtá darbo rinkoje. Jau girdëti bal-
sø, kad kolegijø veiklai keliami vis
aukðtesni moksliðkumo kriterijai,
aukðtøjø mokyklø finansavimas jau
orientuojamas pagal universitetinës
veiklos modelá dirbanèias aukðtà-
sias mokyklas. Visa tai kelia nerima
kolegijoms, kuriø misija vis dëlto la-
biau nukreipta á praktiná specialis-
tø, turinèiø aukðtojo mokslo þiniø
parengimà.

Reikëtø gerai pagalvoti, kaip ko-
legijø valdymà kuo racionaliau ágy-
vendinti net ir ministerijos veiklos
modelyje. Dþiaugiuosi, kad mums

tenka prisidëti prie aukðtojo moks-
lo sistemos plëtros plano sudarymo,
bet apgailestauju, kad prieð dvejus
metus V. Daujoèio idëjos nebuvo
pradëtos diegti.

Antanas Levickas. Nors ðioje
diskusijoje apie kolegijas nebuvo ið-
samiau kalbëta, bet visoje aukðtojo
mokslo sistemoje yra labai daug ir
kolegijoms, ir universitetams bendrø
dalykø. Vis dëlto per 15 metø aukð-
tojo mokslo sistemoje ávyko daug
pokyèiø � ne vien iðkabos keitimai.
Aiðkiai þinojome, ko siekiame. Toms
aukðtesniosioms mokykloms, kurios
norëjo tapti kolegijomis, kito pasi-
rinkimo ir neliko. Buvo konkurenci-
ja, reikëjo iðgyventi.

ML. Kas su kuo konkuravo?
A. Levickas. Negaliu tvirtinti,

kad tarpusavyje konkuravo, pavyz-
dþiui, Vilniaus ir Kauno aukðtesnio-
sios mokyklos. Man atrodo, mokyk-
los konkuravo dël studijø kokybës.
Norint tapti kolegija, reikëjo pasiekti
tam tikrà kokybæ. Aukðtesniosios
mokyklos þiûrëjo, kuri kà geriau pa-
daro, mokësi viena ið kitos. Buvo la-
bai svarbi kolegijø orientacija á socia-
linæ partnerystæ � á tai buvo nukreip-
tas ir mokymo turinys. Tai patenki-
no darbdaviø poreikius, todël buvo
svarbi sëkmës sàlyga. Juk bendra
opinija visuomenëje nebuvo labai
palanki ið aukðtesniøjø mokyklø for-
muojamoms kolegijoms. Nuo visø

negandø mus gelbëjo tik palankus
darbdaviø poþiûris.

Uþ kitoniðkumà

ML. Tai jau istorija, tegul ir labai
nesena. Kokià matote kolegijø vietà
naujajame aukðtojo mokslo sistemos
plëtros 2006�2010 m. plane?

A. Levickas. Palaikyèiau èia iðsa-
kytà mintá, kad labai svarbu konku-
rencija. Reikia jà skatinti, kurti ati-
tinkamà sistemà. Beje, kas su kuo
konkuruos? Dabar tarp kolegijø ir
universitetø taip pat yra ðiokia tokia
konkurencija, kad ir dël studentø. Po
keleriø metø dël studentø teks var-
þytis visomis jëgomis. Taèiau èia ga-
lima ir tartis, kurios srities imsis uni-
versitetai, kurios kolegijos. Uþsienio
pavyzdþiai rodo, kad ið anksto susi-
tariama, kas dël ko konkuruos. To-
dël mums svarbu nuspræsti, kaip pa-
daryti, kad ta konkurencija bûtø na-
tûrali, o ne vien sutarimo dalykas.

Tarkime, teks konkuruoti dël
studentø, dël finansavimo ar dël pa-
èios studijø kokybës. Gal apskritai
reikëtø kurti labai stiprià studijø sis-
temà ir taip siekti kuo aukðtesnës ko-
kybës? Suprantama, kokybë � tai ir
pinigai. Palaikau M. Misiûno bûgð-
tavimus, kad nebûtø visai suvieno-
dinti universitetø ir kolegijø sekto-
riai. Tai sudëtinga plëtros plano da-
lis. Mes buvome pripratæ prie vieno

aukðtojo mokslo api-
brëþimo � universiteti-
nio. Kolegijos atëjo su
kita samprata, bet vi-
suomenëje ji dar nëra
prigijusi, todël reikia
þmones pratinti. Juk
laikraðèiuose dar gali-
me rasti paraðyta: aukð-
tosios mokyklos ir kole-
gijos. Kai kam vis dar
atrodo, kad kolegijos
teikia �netikrà� aukðtà-
já mokslà. Jis ið tiesø ne
toks, kaip universiteti-
niø aukðtøjø mokyklø,
bet tà kitoniðkumà ir
reikia palaikyti. Jeigu
niveliuosime, nustatysi-

me vienodus reikalavimus, tai refor-
ma nebus pasisekusi.

R. Jasinavièius. Jei aiðkiai neið-
skirsime, kà rengia universitetai ir kà
kolegijos, tai netvarkos tik daugës.
Pasaulyje áprasta, kad kolegijos reng-
tø technologinës pakraipos specialis-
tus, t. y. turinèius tam tikrà iðsilavi-
nimà ir sugebanèius dirbti su techno-
logijomis. Universitetai turëtø rengti
daugiau kûrybinio, protinio darbo
specialistus.

Universitetus
ir kolegijas verti-
nant pagal ðiuos
kriterijus, proble-
ma bûtø iðspræsta
ir nekeltø nereika-
lingos konkurenci-
jos paèios aukðtojo
mokslo sistemos
viduje tarp univer-
sitetinio ir neuni-
versitetinio aukð-
tojo mokslo sekto-
riø. Ávedus iðtekliø
mokestá, ðie daly-
kai nusistovëtø.
Jei naudojiesi
papildomais iðtek-
liais � mokëk.
Darbdavys univer-
sitetà baigusá di-
plomuotà specia-
listà priëmæs vai-
ruotoju, uþ já turë-

tø mokëti valstybei kaip uþ aukðtojo
mokslo absolventà.

S. Vengris. Man atrodo, darbda-
viai bus labai geri tikrintojai, ar tin-
kami pokyèiai vyksta aukðtojo
mokslo sistemoje. Panaðu, kad ir
gerø pokyèiø esama. Árodymas �
sprendþiant pagal norinèiø studi-
juoti abiturientø pareiðkimø skaièiø
tarp visø ðalies aukðtøjø mokyklø
pagal populiarumà ketvirtà vietà
uþima Vilniaus kolegija. Jaunuoliai
suvokia, kad baigæ Vilniaus kolegi-
jà be darbo neliks, todël ir nori joje
studijuoti.

Todël pritardamas M. Misiûno ir
A. Levicko mintims noriu pabrëþti,
kad kolegija � tai  ne parengiamieji
kursai norintiesiems studijuoti uni-
versitete. Jei manysime kitaip, nie-
kur nenueisime.

Grësmë nekompetencijai

ML. Uþbaigos þodá diskusijoje, ti-
kiuosi, sutiks tarti Mokslo ir studijø de-
partamento direktorius Albertas Þalys,
kuris visà laikà kantriai klausësi èia
reiðkiamø minèiø, bet savo pozicijos
iki ðiol neiðsakë.

Albertas Þalys. Atostogauju, gal

todël á diskusijà þvelgiu ramiau. Esu
dëkingas uþ galimybæ iðsakyti savo
nuomonæ.

Buvo paklausta, kokios grësmës
gali kilti ið rengiamo plano. Mano
supratimu, didþiausia grësmë gali
kilti nekompetencijai. Ið to ateina ir
pasiprieðinimas � suveiks, kur dar
nesuveikë, savisaugos saugikliai da-
liai aukðtojo mokslo sistemoje dir-
banèiø þmoniø. Pradedant studentu,
asistentu, dëstytoju ir baigiant rekto-
riumi. Ði grësmë egzistuoja, ir nieko
èia nepadarysi. Taèiau juk toks ir yra
bûsimosios reformos tikslas. Sie-
kiant aukðtojo mokslo sistemà pada-
ryti bent kiek konkurentiðkesnæ, ki-

taip ir negali bûti. Be konkurencijos
sistemos viduje, nepritaikius pasau-
lyje jau patikrintø metodø, nieko ge-
ro nepasieksime.

Universitetas � tai ne ûkinë ben-
drovë, kur veiklos rezultatai matomi
ið karto. Universitetai ugdo specia-
listus, kuria þinias, ir toli graþu ne
tuoj pat pamatome jø pasikeitusios
veiklos rezultatus. Pagaliau ávairios
asmens duomenø apsaugos tvarkos
draudþia sekioti paskui absolventà ir
sekti jo karjeros duomenis. Taigi në-
ra paprasta vertinti universiteto pa-
stangas keistis, prisitaikant prie ðian-
dienos, o finansuoti jo veiklà reikia
jau ðiandien. Bet, aiðku, kad yra bû-
dø operatyviau vertinti padëtá, tik
reikia ðiek tiek iðtekliø ir pastangø,
kad galima bûtø pradëti juos taikyti
Lietuvoje.

Manau, kad dël mûsø sudaromo
plano ir aukðtojo mokslo reformos
gyvenimas turi pagerëti tinkamai
dirbantiems darbuotojams, protin-
gai besitvarkanèioms aukðtosioms
mokykloms, pirmiausia toms, ku-
riose sutvarkyti kokybës, vadybos
reikalai. Tas pats pasakytina ir apie
studentà, þinantá, kur ir kà nori stu-
dijuoti.

Tiesa, gráþtant prie diskusijoje ið-
sakytos V. Palkevièiaus minties dël fi-
nansavimo problematikos, nesupran-
tu, kaip galima nagrinëti studijø pro-
blematikà, uþdengus dalá problemø,
dalá prieþasèiø, �problemø medyje�
iðkirpus finansavimo uþ aukðtàjá
mokslà segmentà. Kita vertus, galiu
suprasti já kaip studentijos vadovybës
atstovà, kuriam tenka veikti labai su-
dëtingø interesø aplinkoje.

Esu tikras, kad ágyvendinus
aukðtojo mokslo sistemos plëtros
planà, turëtø pagerëti ir savijauta
darbdaviø, kurie argumentuotai þi-
no, ko nori ið aukðtojo mokslo siste-
mos. Visa mûsø gyvenime turëtø ge-
rëti, net ir uþ tuos paèius pinigus ga-
lëtume rengti geresnius specialistus.
Neabejoju, kad jeigu pavyks aukðto-
jo mokslo mechanizmà labiau pride-
rinti prie visuomenës lûkesèiø, Lie-

tuvoje parengti specialistai taps kon-
kurentiðkesni. O kartu � ir visa ðalis.

S. Vengris. Nemaþai laiko pralei-
dome diskutuodami, bet gal tai kaip
tik ir yra laimëjimas, nes ligi ðiol dar-
bo grupës veiklos rezultatø vieðini-
mas ir buvo mûsø silpnoji vieta. Jei-
gu Mokslo Lietuvos dëka visuomenei
tapsime skaidresni, bûsime aiðkesni ir
patys sau, � tai bus labai sveikintina.

ML. Dëkojame visiems diskusijos
dalyviams, o skaitytojus kvieèiame ási-
traukti á diskusijas, pareikðti savo po-
zicijà nagrinëtais aukðtojo mokslo sis-
temos veiklos ir kitais klausimais.

Gediminas Zemlickas

Marðrutas á ateitá (3)
Atkelta ið 4 p.

Prof. Rimvydas Jasinavièius, dr. Albertas Þalys, Viaèeslavas Palkevièius ir dr. Saulius Vengris

Visuomenës susirûpinimà Lietuvos aukðtojo mokslo pertvarkos reikalais atspindi ir þurnalistø dëmesys
prof. Rimvydui Jasinavièiui Lietuvos pramoninkø konfederacijos renginyje,

skirtame aukðtojo mokslo klausimams

Vytauto Daujoèio pozicijà palaikë Mindaugas Misiûnas (deðinëje); greta jø - Henrikas Palkevièius ir Daiva Vipartienë

Apskritojo stalo diskusijà apibendrino dr. Albertas Þalys
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Biotechnologijos mokslai pasau-

lyje plëtojasi labai greitai. Dar nese-
niai norint iðvesti naujà þemës ûkio
augalø veislæ reikëdavo kantriai dirbti
ir laukti apie 12 metø, o dabar auga-
lø savybes, padedant genetikams, ga-
lima pagerinti labai greitai ir iðvesti
tokias veisles, kokiø tuo laiku labiau-
siai reikia þemës ûkiui. Lietuvos þem-
dirbystës instituto (LÞI) Genetikos ir
fiziologijos laboratorijos tikslas � vyk-
dyti javø, þoliø genetinius, biotechno-
loginius, fiziologinius tyrimus, kurti
vertingà selekcinæ medþiagà. Augalø
genetika ir biotechnologija Lietuvo-
je plëtojama bent keliuose þemës
ûkio mokslo centruose, taèiau
Lietuvos þemdirbystës instituto labo-
ratorija � viena moderniausiø, o jos
vykdoma moksliniø tyrimø  tematika,
taikomi metodai beveik neatsilieka
nuo uþsienio ðaliø, tik áranga, deja,
prastesnë. Dþiugu, kad ðioje labora-
torijoje dirba daug gabiø mokslinin-
kø � habil. dr. Izolda Paðakinskienë,
dr. Giedrë Dabkevièienë, dr. Vanda
Paplauskienë.

Labai perspektyvus jaunas moks-
lo darbuotojas � dr. Gintaras Bra-
zauskas. Apsigynæs daktaro diserta-
cijà, jis greitai tapo laboratorijos ve-
dëjos habil dr. I. Paðakinskienës de-
ðiniàja ranka, ëmësi naujø ir ádomiø
tyrimø, daþnai vaþiuoja á staþuotes uþ-
sienyje, ten atlieka nemaþai tyrimø.
Gintaras dabar yra vienas aktyviausiø
europinio projekto GRASP dalyviø,
dirba moderniausioje augalø geneti-
kos srityje: genø ekspresijos tyrimai,
robotizuota genø atranka ir kita. Lie-
tuvoje augalø genetikos srityje tai yra
patys ádomiausi, sudëtingiausi darbai.
Jaunasis mokslininkas ëmësi jø uþsi-
degæs, dirba kantriai ir jau gali pasi-
girti puikiais rezultatais. Rugsëjo më-
nesá LÞI vyko ðio projekto koordina-
cinis susirinkimas, suvaþiavo visi pro-
jekto dalyviai ið 8 ðaliø, ið stipriausiø
genetikos centrø. Dr. G. Brazauskas,
kaip ðiø tyrimø vykdytojas, pristatë
savo darbus.

Apie darbus ir mokslus kalba
dr. Gintaras Brazauskas. Klausimus
pateikia LÞI Leidybos ir informaci-
jos grupës vadovë Rûta Ðvedienë.

Esate vietinis � gimæs ir augæs Kë-
dainiø rajone, Akademijoje. Mama �
dr. Irena Brazauskienë dirba Lietuvos
þemdirbystës institute, eina direkto-
riaus pavaduotojos bei Augalø patolo-
gijos bei apsaugos skyriaus vedëjos pa-
reigas, tëvas � UAB �Dotnuvos projek-
tai� komercijos direktorius, taip pat
dirbæs Institute. Ar renkantis specialy-
bæ daug lëmë tëvø pavyzdys?

Tëvø darbai, interesai, þinoma,
daro átakos þmogaus bûdui, darbo
pasirinkimui, pomëgiams. Bet ne tik
tëvø. Akademija, mano manymu,
yra labai savotiðkas miestelis � èia su-
sitelkæ gana daug mokslo þmoniø.
Kasdien matydamas juos, kalbëda-
mas su ðiais þmonëmis, pats nejuèia
tampi panaðus á juos. Dar mokyda-
masis mokykloje vasaromis padirbë-
davau LÞI, taigi mokslinio darbo vir-
tuvë buvo paþástama, ir ji man patiko.

Kuo suviliojo Vytauto Didþiojo
universiteto Aplinkotyros fakultetas?

VDU tuo metu buvo visai kito ti-
po universitetas, dirbantis pagal
Amerikos universitetø modelá. Stu-
dentas jame galëjo laisvai rinktis, ko-
kius dalykus jis pageidauja studijuo-
ti. Specialybës dalykai, þinoma,
grieþèiau reglamentuoti. Taip pat bu-
vo skiriamas didelis dëmesys uþsie-
nio kalbø studijoms, o tai bûtina dir-
bant moksliná darbà. Galimybë lais-
vai modeliuoti savo studijø progra-
mà tuo metu suþavëjo daugelá stu-
dentø. Po ketveriø metø èia ágijau
gamtos mokslø bakalauro kvalifika-
ciná  laipsná.

Kaip sekësi mokytis magistrantûroje?
Kokià specializacijà pasirinkote? Kodël?

Magistrantûroje pasirinkau Mo-
lekulinës biologijos ir biotechnologi-
jos specializacijà, nes tai viena spar-
èiausiai besiplëtojanèiø mokslo sri-
èiø, taip pat gana gerai praktiðkai
pritaikoma. Magistrantûroje dëstë
daug ádomiø mokslininkø ið Bioche-
mijos ir Biotechnologijos institutø,
pasaulyje gerai þinomos genomikos
produktus gaminanèios firmos Fer-
mentas. Mokydamasis magistrantû-
roje, LÞI jau dariau savo bandymus,
kurie buvo apibendrinti magistro te-
zëse. Ðis darbas buvo apdovanotas
Lietuvos mokslø akademijos aukðtø-
jø mokyklø studentø moksliniø dar-
bø premija. Darbo tema � Kvieèiø x
kukurûzø kryþminimas ir mikrosate-
litiniø pradmenø panaudojimas ti-
riant kvieèiø haploidø DNR poli-
morfiðkumà.

Kvieèiø ir kukurûzø kryþminimas �
skamba keistai. Kam tai reikalinga?

Taip, daugeliui þmoniø (net ir
mokslininkø) kvieèiø x kukurûzø
kryþminimai skamba keistai. Dauge-
lis tuojau pat mëgina ásivaizduoti re-
mianèius dangø kvieèius kukurûzø
burbuolës didumo varpomis, taèiau
ðio darbo paskirtis � ne tokia.

Kvieèiø þiedai ið tikrøjø yra ap-
dulkinami kukurûzø þiedadulkëmis
ir susidaro hibridinë làstelë zigota,
taèiau kvieèiø ir kukurûzø chromo-
somos pernelyg skirtingos, kad iðsi-
laikytø kartu, ir, gemalui vystantis,
kukurûzø chromosomos sunyksta.
Taip kukurûzø chromosomos tik in-
dukuoja kvieèiø haploidinio gemalo
vystymàsi, o ið jo gautas kvieèiø hap-
loidas (turintis tik pusæ chromosomø
rinkinio) yra vertingas augalø selek-
cijoje. Ið ðiø augalø per vienerius me-
tus galima gauti vadinamàsias grynà-
sias linijas, kurios tradiciniais meto-
dais gaunamos tik per 5�10 ar daugiau
metø. Ðá metodà sukûrë Didþiosios
Britanijos mokslininkai prieð 15 metø;
jis taikomas kvieèiø selekcijos progra-
mose, taèiau iki ðiol tobulinamas, sie-
kiant gauti kuo didesnæ iðeigà. Man tas
darbas buvo labai ádomus.

1999 m. ástojote á agronomijos
krypties doktorantûros studijas. Kaip
sekësi? Paprastai kà tik baigæ mokslus
ateina su dideliu entuziazmu dirbti, at-
rasti, kalnus nuversti.

Á doktorantûrà LÞI ástojau jau
gerai susipaþinæs su laboratorijos
darbais, o ir darbo tema nepasikei-
të � toliau tæsiau magistrantûros stu-
dijose pradëtus tyrimus kvieèiø x ku-
kurûzø kryþminimo srityje.

Papasakokite, kokie darbai atlie-
kami laboratorijoje, koks veiklos tiks-
las, tyrimø tematika.

Darbø tematikà laboratorijoje
galima bûtø iðskirti á dvi glaudþiai su-

sijusias dalis � tai fundamentiniai au-
galø genomø tyrimai ir taikomieji ty-
rimai. Taikomøjø tyrimø srityje Ge-
netikos ir fiziologijos laboratorija
glaudþiai bendradarbiauja su LÞI
augalø selekcininkais. Tai ávairiø þe-
mës ûkio augalø (javø, ankðtiniø ir
varpiniø þoliø) pradinës selekcinës
medþiagos kûrimas bei vertinimas.
Daug bendradarbiaujame ir su uþ-
sienio mokslininkais; tai rodo palan-
kø mûsø tyrimø vertinimà. Ið funda-
mentiniø tyrimø paminëèiau augalø
genomø stabilumo tyrimus tarpgen-
tiniuose svidriø-eraièinø hibriduose,
atliekamus fluorescencinës in situ
hibridizacijos metodais.

Bûdamas doktorantu staþavotës ne
vienoje ðalyje � Vengrijoje, Danijoje,
Didþiojoje Britanijoje, mokëtës funkci-
nës genomikos. Koks tai dalykas?

Funkcinë genomika yra nauja ge-
netikos sritis, siekianti ne tik identi-
fikuoti naujus augalø genus, bet ir nu-
statyti jø funkcijà. Tai nëra paprastas
uþdavinys, nes daþnai panaðûs genai
gali turëti visiðkai skirtingas funkcijas
(priklausomai nuo aplinkos sàlygø).
Kelios staþuotës uþsienio ðalyse man
padëjo susipaþinti su pagrindiniais
funkcinës genomikos metodais. Dalá
jø jau taikome mûsø laboratorijoje,
deja, árangos trûkumas neleidþia kaip
reikiant panaudoti ágytø þiniø.

Atrasti, staþuotëse iðmokti dalykai
turbût padëjo paraðyti mokslo dakta-
ro darbà? Koks jo pavadinimas? Kà
naujo atskleidëte mokslui savo dakta-
ro darbe?

Daktaro disertacijos pavadinimas �
Þieminiø kvieèiø dvigubø haploidø kû-
rimas kvieèiø x kukurûzø kryþmini-
muose. Per vienà ið staþuoèiø Danijos
Riso nacionalinëje laboratorijoje ty-
riau kukurûzø DNR perkëlimo á kvie-
èiø genomà galimybes. Nors panaðiø
tyrimø rezultatai rodo, kad kukurûzø
chromosomos gali bûti perkeltos á
aviþø genomà, mûsø gauti rezultatai
parodë, kad kvieèius kryþminant su
kukurûzais, gaunami �gryni� kvieèiø
haploidai. Ðie rezultatai buvo pa-
skelbti uþsienio mokslo spaudoje �
Plant Breeding þurnale.

Kodël vëliau pasirinkote bûtent
svidriø tyrimus? Kodël ne kukurûzai
ar kvieèiai, pavyzdþiui.

Jau doktorantûros studijø pa-
baigoje LÞI Genetikos ir fiziologi-
jos laboratorijoje buvo pradëtas
vykdyti ES finansuojamas projektas
Þymenø sistemos sukûrimas svidrës
genø aleliams þenklinti, siekiant tva-
riø þolynø pagerinimo (GRASP),
siekiantis sukurti DNR þymenis
vertingiems daugiametës svidrës
genams þenklinti. Habil. dr. I. Paða-
kinskienë � projekto vadovë Lietu-
voje man pasiûlë imtis ðio projekto
tyrimø. Ðie visiðkai nauji tyrimai,

dar nedaryti LÞI, man pa-
sirodë ypaè intriguojantys.
Daugiametë svidrë yra vie-
na svarbiausiø daugiame-
èiø þoliø, pasiþyminti ið-
skirtinëmis paðarinëmis sa-
vybëmis, deja, selekcijos
metodai kuriant naujas
svidriø veisles yra daug ma-
þiau iðplëtoti nei tokiø þe-
mës ûkio kultûrø kaip ku-
kurûzai ar kvieèiai. Todël ir
stengiamasi patobulinti
ðiuos metodus sukuriant
DNR þymenø sistemas.

Neseniai buvote staþuotë-
je Danijos þemës ûkio moks-
lø institute, Molekulinës gene-
tikos ir biotechnologijos labo-
ratorijoje. Kà ten tyrinëjote?

Tyrinëjau daugiametës svidrës
genomà, siekiau aptikti genus, atsa-
kingus uþ svidrës ðoniniø ûgliø vys-
tymàsi. Tai dalis ES finansuojamo
GRASP projekto tyrimø, atliekamø
nuo 2002 metø. Ðiame projekte dir-
ba geriausi Europos ðaliø genetikos
ir selekcijos centrai. Projektà koor-
dinuoja danai, jame dalyvauja an-
glai, olandai, prancûzai, norvegai,
vokieèiai, belgai ir lietuviai. LÞI pro-
jekto dalá sukûrë ir jam vadovauja la-
boratorijos vedëja habil dr. I. Paða-
kinskienë, o að atlieku mokslinius ty-
rimus. Sukurti DNR þymenys vertin-
giems daugiametës svidrës genams
þenklinti leistø paspartinti ir patiks-
linti ðio svarbaus augalo selekcijos
procesà. Staþuotës metu ir buvo ap-
tikti penki genai, galimai atsakingi
uþ svidrës ðoniniø ûgliø vystymàsi.
Toliau bus kuriami DNR þymenys
jiems þenklinti.

Kodël reikëjo aptikti bûtent genus,

atsakingus uþ svidriø ðoniniø ûgliø vys-
tymàsi? Kaip tie genai buvo aptikti? Ar
jau neabejojama, kad tai tikrai tie?

GRASP projekte dalyvauja de-
vynios mokslo institucijos ið 8 Euro-
pos ðaliø. Ðios institucijos atsakingos
uþ atskirø poþymiø iðtyrimà. Vieni ti-
ria atsparumà ligoms, kiti � paðari-
nes savybes, o mes � ðoniniø ûgliø
vystymàsi. Manoma, kad svidrës,
formuojanèios daugiau ðoniniø ûg-
liø, geriau ásitvirtintø ganyklose bei
vejø þolëse, ir taip ilgiau bûtø iðlai-
koma kokybiðka ganykla. Aptikti ge-
nus, atsakingus uþ ðoniniø ûgliø vys-
tymàsi, nëra lengva uþduotis. Pir-
miausia, buvo ieðkoma panaðiø ge-

nø, jau nustatytø kitose augalø rûðy-
se, taip pat buvo pritaikyti specialûs
funkcinës genomikos metodai, lei-
dþiantys palyginti normalø augalà su
mutavusiu ir taip iðgryninti genus, at-
sakingus uþ pakitusius poþymius.
Projekto pabaigoje numatoma atlik-
ti populiacinius tyrimus, kurie leis
ásitikinti, ar nustatyti genai tikrai yra
atsakingi uþ tiriamø poþymiø pasi-
reiðkimà. Taigi intriga lieka iki pa-
èios pabaigos.

Rugsëjo pabaigoje vyko projekto
GRASP koordinacinis susitikimas Lie-
tuvos þemdirbystës institute. Kuo jums
naudingas ðis susitikimas?

Tokie projekto partneriø darbi-
niai susirinkimai vyksta kas pusæ me-
tø vis kitoje ðalyje. Jø metu aptaria-
mi nuveikti darbai, numatomi arti-
miausi tikslai. Kiekvienas partneris
trumpai pristato, kaip jam sekasi
vykdyti iðkeltus tikslus, pasitariama,
kaip spræsti iðkylanèias problemas.
Kadangi kiekvienas susitikimas
vyksta vis kitø partneriø mokslo
ástaigoje, tai tuo paèiu susipaþástama
su tø mokslo institutø tyrimais, gau-
tais rezultatais. Tai labai puiki pro-
ga pristatyti LÞI bei jame atliekamus
mokslo tyrimus.

Dabar daþnai sakoma, kad gene-
tiðkai pakeisti augalai kenksmingi. Ko-
kia jûsø nuomonë? Kur tos genetinio
biotechnologinio darbo etinës ribos?

Genetiðkai pakeisti augalai ðiuo
metu yra viena populiariausiø disku-
sijø temø. Vis dëlto daugelis þmoniø
tiesiog nesupranta, kaip jie gaunami
ir kodël kuriami. Pirmiausia joks
kultûrinis augalas nëra natûralus, jis
pakeistas per ðimtus ar tûkstanèius
metø þmogaus atliekamos atrankos.
Palyginkime, kad ir laukinius kvie-
èius su kultûriniais � pastarieji pa-
keisti neatpaþástamai. Tiesiog nau-
dojant naujus metodus ði atranka at-
liekama kur kas greièiau. Daþniau-
siai baiminamasi, nes genetiðkai

modifikuoti augalai yra
naujas dalykas, nepa-
kankamai iðtirtas, ta-
èiau kitose pasaulio
vietose (Ðiaurës ir Pie-
tø Amerikoje, Azijoje)
ðie augalai auginami
jau ne vienerius metus.

Kas sunkiausia ðia-
me darbe, kas erzina ir
kelia nuobodulá, o kas
dþiugina ir verèia dirb-
ti negailint jëgø.

Labiausiai erzinan-
tis dalykas yra tai, kad
mokslinis darbas suda-
ro maþdaug pusæ viso
darbe praleisto laiko.
Kità pusæ �suvalgo� vi-
sokie biurokratiniai
reikalai. Tai ir labora-
torijos darbo priemo-
niø, medþiagø pirki-
mai, sàskaitø tvarky-
mai, remonto organi-
zavimai ir t. t. Vis dëlto
azartas bei noras suþi-
noti neleidþia sustoti.
Turbût daugeliui moks-

lininkø paþástamas tas geras jausmas,
kai po keliø mënesiø ar metø bandy-
mø eksperimentas galiausiai pavyksta
ir gaunamas geras rezultatas.

Bendradarbiai jus apibûdina pa-
èiais graþiausiais þodþiais. Cituoju Jû-
sø kolegës dr. Giedrës Dabkevièienës
þodþius �Mûsø laboratorijai jis � tik-
ras lobis: mandagus, santûrus, paslau-
gus, patikimas, viskà spëja laiku pada-
ryti, dalykiðkas ir ðiuolaikiðkas, puikus
kolega� � ðtai tokios �paskalos� apie
jus. Galima tik palinkëti ir toliau iðlikti
tokiam � smalsiam ir darbðèiam kaip
mokslininkui, maloniam ir patikimam
kaip þmogui.

Rûta Ðvedienë

�Mûsø laboratorijai jis � tikras lobis�
Taip kalbama apie jaunà Lietuvos þemdirbystës instituto mokslininkà dr. Gintarà Brazauskà

Dr. Gintaras Brazauskas Lietuvos þemdirbystës instituto Genetikos ir fiziologijos laboratorijoje

Dr. Gintaras Brazauskas � Lietuvos þemdirbystës
instituto vykdomo projekto �Þymenø sistemos

sukûrimas svidrës genø aleliams þenklinti, siekiant
tvariø þolynø� tyrimø vykdytojas

JAUNIEJI MOKSLININKAI
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Kalbamës su Marijampolës Jono Toto-
raièio vidurinës mokyklos anglø kalbos
mokytoja metodininke VDU magistrante
Jolanta Rupðiene, kuri pagal Fulbright
programà 1993�1994 m. metus tobulino-
si JAV.

Kaip mokytojai pavyko patekti tarp iðrinktø-
jø? Juk �Fulbright� programa skirta mokslo
þmonëms.

Ið pradþiø buvo numatyta tarp JAV ir Lie-
tuvos taip pat keistis mokytojais. Taip ir buvo
trejetà ar ketvertà metø. Patekau á antràjà mai-
nø bangà. Beje, tas pasikeitimas buvo vienpu-
sis, nes norinèiøjø atvykti á Lietuvà neatsirado.
Tais laikais dar dirbau Vilniuje, Antakalnio vi-
durinëje mokykloje, bet net ir mûsø sostinë
amerikieèiø mokytojø nesuviliojo.

Jums teko dalyvauti konkurse, norint gauti
�Fulbright� programos stipendijà?

Tuo metu susitikau prie JAV ambasados
dirbusá dëstytojà Dþonà Filipsà (John Philips),
jis ir pakvietë dalyvauti atrankos konkurse. Pa-
sisekë.

Kokià iðvydote Amerikà?
Áspûdis buvo neiðpasakytas. Iðvaþiavau dar

visai jauna, o ir Lietuvoje buvo visai kiti laikai.
Amerika man atrodë medaus ir pieno upiø ða-
lis. Iðvaþiavusi 1993 m. rugsëjá, JAV dirbau iki
1994 m. liepos. Suprantama, per tà laikà vis-
ko teko pamatyti ir Amerikoje � ne vien pie-
no ir medaus upes.

Patekau á Portlendà Oregono valstijoje, á
Hosfordo vidurinæ mokyklà (Hosford Middle
School).

O Arvydo Sabonio su Portlendo �Trail Bla-
zers� krepðinio komanda neteko matyti?

Juokauju, kad pramyniau Saboniui kelià á
Portlendà. Arvydas tuo metu dar neþaidë Port-
lendo krepðinio komandoje. O profesionalø
krepðinio varþybas Portlende man teko pama-
tyti. Labai ádomu, nors tai tebuvo draugiðkos
rungtynës sezono pradþioje.

Kadangi atvykau á Portlendà pagal vienpu-
sá pasikeitimà, tai man leido rinktis ið ávairaus
tipo mokyklø: pradinæ ar vidurinës mokyklos
ávairias klases. Pasirinkau Hosfordo vidurinæ,
manydama, kad bus paprasèiau. Ið tiesø man
buvo sudarytos puikios sàlygos dirbti ir tobu-
lëti. Tiesa, ið pradþiø atrodë, kad bus neleng-

va iðtverti metus trukusá atsiskyrimà
nuo namø. Ryðiø su saviðkiais labai trû-

1. Retkarèiais dar
sapnuoja Amerikà

ko. Vëliau susiradau draugø, pripratau, po
Naujøjø metø atvyko mano vyras, tada jau bu-
vo lengviau.

Beje, ið Lietuvos tais metais vaþiavome tik
trys mokytojos. Viena pateko á Koloradà, kita, re-
gis, á Ðiaurës Karolinà. Man Portlende teko gy-
venti vietinës mokytojos namuose. Ji iðleisdama
mane sakë, kad kalbu jau visiðkai be akcento.

 Suvalkietei iðmokti taisyklingai kalbëti kita
kalba � juokø darbas?

Suvalkieèiams gal ið tiesø paprasèiau, be
to, man visada gerai sekësi matematika ir bu-
vau baigusi muzikos mokyklà. Ið tiesø jauèiausi
labai gerai. Amerikoje man pasisekë uþmegz-
ti gerus ryðius su mokytojais ir Fulbright pro-

gramos dalyviais. Tuos ryðius iki ðiol palai-
kau. Vieni kolegos ið Amerikos prieð keletà
metø buvo atvykæ dirbti pagal Fulbright pa-
sikeitimo programà á Lenkijà, tai aplankë ir
mane Marijampolëje.

Na, o prisiþiûrëjusi amerikietiðkø kalbos
mokymo metodikø jas ligi ðiol taikau savo
pamokose.

Kas bûdinga amerikietiðkoms metodikoms?
Dirbdami su maþesniais vaikais ameri-

kieèiai naudoja daug pieðinukø, spalvinimø,
þaidimø, daineliø. Ligi ðiø dienø man pra-
verèia ið Amerikos parsiveþtos knygos.
Amerikoje teko anglø kalbos mokyti nauja-
kuriø vaikus, ne amerikieèius. Per ðnekamà-
jà kalbà, bendravimà, þaidimus jie daugiau-
sia ir mokomi. Lietuvoje vis dar paplitæs per-
nelyg akademiðkas kalbos mokymo bûdas.

Ar kasmet atvykstate á Amerikos centrà Vil-
niuje, kai vyksta �Fulbright� programos daly-
viø metiniai susitikimai?

Ko gero, kasmet. Jauèiuosi visada labai
pasitempusi ir pagerbta, kai ðalia savæs ma-
tau mokslo daktarus, profesorius ir kitus vi-
suomenës pagarbos sulaukusius asmenis.
Man labai malonu, kad ir að kartu su ðiais þy-
miais þmonëmis dalyvavau toje paèioje Ful-
bright programoje.

Ar mokytoja jauèiasi esanti maþesnio mas-
to asmenybë?

Kartais atrodo, kad ne (juokiasi), bet kas-
dieniame darbe mano þygiai maþiau matomi.

Gal ir maþiau matomi, bet Jûs mokote vaikus.
Neþinau, ar koks kitas darbas gali bûti garbinges-
nis ir svarbesnis. Jûs

padedate vaikams susi-
rasti savo gyvenimo kelià,
nuo kurio juk priklausys ir
mûsø valstybës ateitis.

Ið tiesø taip. Todël
labai gaila, kad Ful-
bright programa moky-
tojams buvo nutrauk-
ta. Retkarèiais dar sap-
nuoju Amerikà. Juk
tai buvo nuostabi gali-
mybë tobulëti, parsi-
veþti naujø idëjø. Per
ávairius tarptautinius
fondus mokytojai gali
iðvykti á Europos Sà-
jungos ðalis, trumpa-
laikius kursus, staþuo-
tes, bet tobulëti JAV
galimybës nebëra.

Kalbamës su Vilniaus universiteto Ma-
tematikos ir informatikos fakulteto Mate-
matinës analizës katedros vedëju profeso-
riumi Vygantu Paulausku, Lietuvos mate-
matikø draugijos valdybos ir Amerikos
matematikø draugijos nariu.

Kà, Jums, matematikui, davë galimybë daly-
vauti �Fulbright� programos projekte?

1992 m. pirmà kartà dalyvavau konferenci-
joje JAV, o 1993 m., gavæs Fulbright programos
stipendijà, iðvykau á tà ðalá antrà kartà. Rudens
semestrà praleidau Bostone, Masaèûsetso vals-
tijos centre. Vëliau pervaþiavau mënesiui á Èi-
kagà, o 1994 m. pavasario semestrui kaip vizi-
tuojantis profesorius iðvaþiavau á Kornelio (Cor-
nell) universitetà. Vizitas i Kornelio universitetà
buvo suderintas  dar prieð gaunant Fulbright sti-
pendijà ir tai buvo pirma ilgesnë mano kelionë
á Amerikà.

Gal prisiminkime, kà veikëte Bostone?

Kà davë �Fulbright� programa (1)Atkelta ið 1 p.

2. Gerino amerikieèiø
matematikø darbus

Bostone dirbau Tufts
universitete.

Tufts universitete Bosto-
ne yra dirbæs lietuvis fizikos
profesorius, daug nuveikæs ir
lietuviø etnologijos baruose �
prof. Ignas Konèius.

Deja, ðio fakto  neþino-
jau. Tufts � tai maþas priva-
tus universitetas, bet Bosto-
nas tuo geras, kad ten yra
garsusis Masaèûsetso tech-
nologijos institutas ir ne
maþiau garsus Harvardo
universitetas Bostono prie-
miestyje Kembridþe, taip
pat ir Bostono universite-
tas. Visuose vyksta svarbûs
matematikos seminarai, to-
dël man ten patiko. Þino-
ma, ir iki tol esu turëjæs ry-
ðiø su amerikieèiais � susi-

paþindavau ávairiose konferencijose. O dirbti
kartu su amerikieèiais pirmà kartà teko bûtent
Tufts universitete.

Amerikoje mokëtës, o gal mokëte kitus?
Vykau dirbti mokslinio darbo nes Fulbright

stipendijà gavau ne paskaitoms skaityti. Visà se-
mestrà dirbau, o pervaþiavæs á Kornelio univer-
sitetà skaièiau paskaitas jau kaip vizituojantis
profesorius.

Kokià matematikos problemà gvildenote?
Prisimenu, kad tuo metu dirbau su centri-

ne ribine teorema Skorochodo erdvëse. Ana-
tolijus Skorochodas � gar-
sus ukrainieèiø matemati-
kas, kurio 75-metá pami-
nëjome ðá pavasará. Ta
proga skaièiau plenariná
praneðimà jubiliejinëje
konferencijoje Ukrainoje.
Ðis garsus mokslininkas
dabar dirba Amerikoje.
Jo vardu pavadintos mate-
matikø pasaulyje gerai þi-
nomos erdvës.

Kada susipaþinote su
akademiku A. Skorochodu?

Paþástu já net nuo stu-
dijø laikø. Tuo metu mano
vadovo prof. Vytauto Sta-
tulevièiaus iniciatyva Lie-
tuvoje buvo rengiamos
mokslinës konferencijos, á
kurias suvaþiuodavo þy-
miausi tuometinës Tarybø

Sàjungos ir kitø ðaliø tikimybininkai. Prisime-
nu, Palûðëje vyko tikimybininkø mokykla ir V.
Statulevièius mus, penktakursius, buvo pasië-
mæs kartu. Buvo gal 1966�1967 metai. Nuo to
laiko buvau paþástamas su akad. A. Skorocho-
du, esu ne kartà vaþiavæs á Ukrainà, kur taip
pat susitikdavau mokslo áþymybæ. Þinoma,
mano matematiniø darbø tematika nëra labai
artima Skorochodo erdvëms, bet ir ið ðios kryp-
ties tyrinëjimø esu paraðæs ne vienà straipsná.
Net ir Kluverio leidþiamai Matematikos encik-
lopedijai esu paraðæs straipsná apie Skorocho-
do erdves.

Amerikos matematikai taip pat domëjosi
Skorochodo erdvëmis?

Bostone gyvena garsus ma-
tematikas R. M. Dadlis (Dud-
ley), taip pat Mardþorë Han
(Marjore Hanh), su kuria tiesio-
giai dirbau atvykæs pagal Ful-
bright programà. Amerikieèiai
kaip tik Skorochodo erdviø tyri-
nëjimuose jau turëjo pasiekæ ne-
blogø rezultatø. Ið tikrøjø tæsiau
amerikieèiø matematikø darbus,
ir kai kà pagerinau.

 1994 m. su savo mokiniu
Mindaugu Blozneliu gavome op-
timalius rezultatus, kuriuos tru-
putá vëliau pakartojo þymus pran-
cûzø matematikas K. Fernikas
(X. Fernique). Maþdaug 5�6 me-
tus dirbau toje tematikoje, vëliau
perëjau á kitas tyrinëjimø sritis.

Nukelta á 15 p.

�Fulbright� programos dalyviai kasmetiniame susitikime Amerikos centre

�Fulbright� programos dalyvius sveikina JAV
ambasadorius Stefanas Donaldas Malas

Prof. Vygantas Paulauskas dalijasi áspûdþiais apie �Fulbright� programà

�Fulbright� dalyvio sertifikatà gavo prof. Vincas Bûda (antras ið deðinës); ið kairës � �Fulbright�
ðvietimo programø ir tarptautiniø akademiniø mainø specialistë Rasa Baukuvienë, JAV amba-

sadorius Stefanas Donaldas Malas bei ðvietimo ir mokslo viceministras Raimundas Mockeliûnas
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kol kas dar nëra, o ásiklausius á prof.
Alfredà Bumblauskà, tai nebus ir
dar ðimtà metø, jei bûsime tokie, ko-
kie esame. Pasak vertintojo, Lietu-
vos istorijos mokslo paradigmoje
daþnai nepakylama aukðèiau auðri-
ninkø keltø idealø, liekama prieð
ðimtà ir daugiau metø suformuotø
ávaizdþiø vergais, diskutuojama pa-
prastai ne su oponento argumentais,
bet su juos iðsakiusiu asmeniu.

Suprantama, A. Bumblauskas min-
tyje turëjo ne visus istorikus. Toká nuosp-
rendá jis paskelbë polemikos ákarðtyje.
Atvësæs gal kalbëtø diplomatiðkiau, o gal
ir ne, nes gali pateikti konkreèiø faktø
bei pavyzdþiø savo teiginiams paremti.
Ðiø eiluèiø autoriui savo trigraðá kiðti á
istorikø �namø virtuvës� reikalus bûtø
gal ir ne visai taktiðka, bet indulgencijà
uþ ðià nuodëmæ ir suteikia patys istori-
kai, teigdami, kad viena didþiausiø jø
ðiandieninës veiklos problemø yra neuþ-
simezgantys bent kiek tvirtesni ryðiai su
visuomene, pernelyg didelis atotrûkis
tarp akademinio mokslo (ir apskritai
mokslo) bei visuomenës.

Taigi istorikai pakelia antveidá ir
visuomenei tiesia deðinæ. Ið siauru-
èio visuomenës segmento � raðan-
èiosios brolijos, istorikai veikiausiai
norëtø sulaukti rimtø jø darbø ana-
liziø, solidþiø apibendrinimø, susie-
janèiø mûsø istorikø atliekamus dar-
bus su tarptautiniu ðio mokslo kon-
tekstu. To pageidauja bet kurio nor-
maliai besivystanèio mokslo atsto-
vai.Visa blogybë, kad tokià sudëtin-
gà uþduotá be paèiø istorikø ðiandien,
ko gero, nelabai kas ir galëtø atlikti.
Ar Lietuvoje yra tokiø mokslotyros
specialistø, mokslo istorikø ar kitaip
vadinamø atskirø mokslo srièiø ir
krypèiø analiziø kûrëjø, geriausiai ga-
lëtø pasakyti patys istorikai. Laikrað-
tis Mokslo Lietuva ðiuo atveju savo
vaidmená ávardija kaip reikðmingo
ávykio bei istorikø bendrijoje vykstan-
èiø procesø stebëtojo. Pagal iðgales
stengsimës juos atspindëti.

Ið Lietuvos Prezidento V. Adam-
kaus sveikinimo þodþio, kurá per-
skaitë Prezidento patarëja Kultûros,
mokslo ir ugdymo klausimais dr. Ire-
na Vaiðvilaitë, aiðkëja, kad istorinës
atminties, istoriniø tyrimø ir istorijos
mokymo klausimai labai jaudina
Prezidentà. Èia ankstesnës galima
pridurti, kad ir savo buvusios kaden-
cijos metu V. Adamkus istorikams
skyrë ypatingà dëmesá, Prezidento
rûmuose buvo pristatyta ne viena
reikðminga mûsø istorikø knyga.
Apie tai raðyta ir Mokslo Lietuvoje.

Neatsiejama visos Europos
istorijos dalis

Prezidento sveikinime pabrëþia-
ma, kad per 15 nepriklausomybës

metø istorijos mokslas patyrë esmi-
næ pertvarkà: atsivërë nauji istorijos
ðaltiniai, tapo prieinama draustoji li-
teratûra, atsikratyta svetimos ideolo-
gijos, radosi istoriniø paþiûrø alter-
natyvos. Taèiau Lietuvos istorinës
permainos mûsø istorijos mokslui ir
profesinei istorikø bendruomenei
taip pat metë naujø iððûkiø. Ðiandien
Lietuvos valstybës ir jos tautø istorijà
suvokiame kaip neatsiejamà visos
Europos istorijos dalá. Taèiau spar-
tëjanti globalizacija, keièianti þmo-
niø mentalitetà, neiðvengiamai vei-
kia ir tokias gyvenimo kategorijas,
kaip tautiðkumas, pilietiðkumas ir
panaðiai. Istorikai negali tik ið ðalies
þvelgti á ðias tendencijas. Prezidentas
palinkëjo, kad istorikø darbai ir min-
tys rastø atgarsá ne tik tarp ðios sri-
ties profesionalø, bet ir plaèiojoje vi-
suomenëje, ypaè tarp jaunimo. Mo-
dernios mintys ir poþiûriai turi tapti
visuomenei suprantama ir patrauk-
lia literatûra, metodine mokytojø
medþiaga, visos kultûros dalimi. Kad

kartu su istoriðkumo pajauta bûtø
ugdomi pilietiðkumo ir valstybingu-
mo jausmai.

Ðvietimo ir mokslo viceministras
dr. Raimundas Mockeliûnas, sveikin-
damas Suvaþiavimo dalyvius, atkrei-

pë dëmesá á naudingas permainas is-
torikø gyvenime. Istorikø profesiona-
lø atsirado atsikûrusiuose ar naujai
ásikûrusiuose universitetuose, pavyz-
dþiui, Vytauto Didþiojo ir Klaipëdos,
Lietuvos gyventojø genocido ir rezis-
tencijos tyrimo centre Vilniuje. Mo-
kyklose ir universitetuose ið esmës
pakito istorijos dëstymo turinys.

R. Mockeliûnas pabrëþë istorijos
mokslo, grindþiamo tyrimø meto-
dais ir dëstymo metodologija, svar-
bà. Kita vertus, ne maþiau svarbu ir
visuomeninë istorijos funkcija. Aki-
vaizdu, kad dalyvavimas europinëse
ir transatlantinëse struktûrose tik su-
stiprina globalizacijos poveiká Lietu-
vos istorijai. Formuojant dvasinæ
mûsø tautos sferà istorikø vaidmuo
ypatingas. Istorija, praeities inter-
pretacijos, kultûrinë atmintis atlieka
svarbø vaidmená kiekvienos ðalies
þmoniø tapatybei. Jau nebeuþtenka
vien siekti iðsaugoti kultûrinæ Lietu-
vos tapatybæ, nes buvimas europinë-
je erdvëje visai visuomenei kelia kur

kas sudëtingesnius uþdavinius. Vice-
ministras linkëjo uþtikrinti nuosek-
lià lietuviðkosios tapatybës kaità, á jà
stipriau integruojant bendros euro-
pinës kultûros elementus.

Programinæ viceministro kalbos

dalá perteiksime iðtisai. XXI a. nebe-
uþtenka deklaruoti siekio iðlikti lietu-
viu. Ástojæ á Europos Sàjungà, mes uþ-
sibrëþëme kur kas didesnius siekius: ið-
saugant savas lietuviðkas ðaknis, for-
muoti europietiðkàjá Lietuvos pilieèio
identitetà. Bûtent pilietinës visuomenës
kûrimas tampa svarbiausiu XXI a. ið-
ðûkiu visai Lietuvai. Norint pasiekti ðá
tikslà, reikia kur kas aktyvesnio nei iki
ðiol istorikø � istorijos tyrinëtojø, mo-
kytojø � indëlio. Visai kitaip nei XX a.
pradþioje ðiandien ið istorikø neberei-
kalaujama �atrasti lietuvius Lietuvos
istorijoje�. Jiems iðkyla kur kas svarbes-
nis uþdavinys � surasti Lietuvos kaip is-
torinio regiono vietà Europos ir pasau-
lio istorijoje. Istorikui privalu ne tik ið-
likti kritiðku mokslininku, istoriniø mi-
tø ir stereotipø griovëju, bet pirmiausia
pilieèiu, kuriam greta mokslinio paþi-
nimo taip pat svarbi ir tos visuomenës,
kurioje jis gyvena dabartis ir ateitis.

Sugráþome ten, kur jau
buvome

Vilniaus universiteto prorekto-
rius prof. Juozas Vaitkus, sveikinimo
þodyje pavadavæs rektoriø akad. Be-
nediktà Juodkà, paþymëjo: rektoriaus
vizitas á Italijà akivaizdþiai rodo, kad
Vilniaus universitetas vël uþima jam
deramà vietà Europoje, dalyvauja
Bolonijos procese, kaip kad praëju-
siais amþiais jis buvo átrauktas á jëzui-
tiðkøjø Europos universitetø tinklà.

Toliau J. Vaitkus ávertino istorijos
mokslo reikðmæ Lietuvos visuomenës
gyvenimui. Glaustai tariant, istorijos
mokslas Lietuvos visuomenei padëjo
susivokti, kas ji yra, kokià vietà uþima
tarp kitø tautø. Net ir mëginimai lie-
tuviø kalbos iðtakas susieti su lotynø
kalba, nepaisant pastangø naivumo
(ðiandienos akimis) këlë lietuviø kal-
bos reikðmingumà visuomenës akyse,
skatino ja domëtis ir rûpintis. Todël
XVII a. buvo paraðytas ir pirmasis
Lietuviø kalbos þodynas, kurio auto-
rius Konstantinas Sirvydas.

Kalbëtojas priminë ir Albertà Vi-
jûkà-Kojelavièiø, 1654 m. tapusá Vil-
niaus universiteto rektoriumi, kuris
pirmojoje paraðytoje Lietuvos istorijo-
je smerkë kryþiaus karus prieð Lietu-

và, skatino didþiuotis Lietuvos valsty-
bës praeitimi. Lietuvai net ir netekus
valstybingumo, istorikø Igno Danila-
vièiaus ir Igno Onacevièiaus istori-
niuose darbuose galima rasti daug
nacionaliniam brendimui reikðmingø
faktø bei interpretacijø. Beje, galime
pridurti, kad I. Onacevièius buvo pir-
masis, kuris Vilniaus universitete nuo
1819 m. skaitydamas visuotinës isto-
rijos kursà, jame iðskyrë Lietuvos ir
Lenkijos istorijà. Tad ar dabar neina-
me prieðingu keliu, savàjà istorijà no-
rëdami matyti tik bendrame Europos
istorijos kontekste?

Reikðmingø darbø istorikai pa-
raðë Pirmosios nepriklausomybës
laikotarpiu. Sovietmeèiu tyrinëdami
Lietuvos statutø problematikà mûsø
istorikai sugebëjo parodyti iðskirtinæ
ðio teisinës minties paminklo svarbà
ne vien XVI a. Lietuvos, bet ir kitø
ðaliø teisinei minèiai. J. Vaitkus taip
pat pabrëþë ne tik mokslinæ mûsø is-
torikø darbø reikðmæ, bet skatino
daugiau rûpintis ir taikomàja jø ver-
te; tai rodo ir pateiktieji praeities
vardai bei pavyzdþiai. Deramai pa-
raðyti istorikø darbai gali didinti mû-
sø kraðto patrauklumà tarptautiniu
mastu, kas ðiais laikais ypaè svarbu.

Kaip matome, visi sveikintojai
pabrëþë istorikø ryðio su visuomene
svarbà, nes juk ið tikrøjø � argi ne vi-
suomenei dirbama.

Ir istorikai kuria istorijà

Istorikai ápratæ tyrinëti istorijà, vie-
nø procesø pradþià, kitø pabaigà, daþ-
nai nekreipdami dëmesio, kad patys
yra tam tikro proceso dalis, � kalbëjo
pirmojo istorikø suvaþiavimo atidary-
me Lietuvos nacionalinio istorikø ko-
miteto prezidentas prof. Alvydas Nik-
þentaitis, teigdamas, kad pats ðis su-
vaþiavimas yra tas istorinis ávykis, kurá
sukûrë ir kuria patys istorikai. Kartu
A. Nikþentaitis pripaþino, kad jam
dar nëra tekæ Lietuvoje dalyvauti
konferencijoje, kurios organizatorius
bûtø toks neaiðkus kaip ðá kartà. Su-
vaþiavimà organizavo ne kuri nors
institucija, bet pati istorikø bendruo-
menë. Vis dëlto paþymësime, kad is-
torinës architektûros erdves suvaþia-
vimui suteikë Vilniaus universitetas,
finansiðkai prisidëjo Lietuvos moks-
lo ir studijø fondas, parëmë ir priva-
èios institucijos � leidyklos Versus au-
reus ir Baltos lankos. Ðios leidyklos
spausdina daug istorikø knygø.

Kaip matome, A. Nikþentaitis
neabejoja istorikø bendruomenës
Lietuvoje buvimu. Apie bendruome-
niðkumo svarbà kalba visi, vis dau-
giau mokslo baruose dirbanèiø þmo-
niø suvokia, kad bûtina perþengti
institucinius barjerus.

A. Nikþentaitis, glaustai apiben-
drindamas Lietuvos istoriografijos
raidà, priminë: ir Antrosios Lietuvos
Respublikos metais, ir sovietmeèiu
Lietuvos istorijos mokslas buvo su-
telktas Kaune arba Vilniuje. Tik Tre-
èiosios Lietuvos Respublikos sàlygo-
mis istorijos mokslo geografija iðsi-
plëtë nuo Vilniaus iki Klaipëdos ir
nuo Kauno iki Ðiauliø. Pirmà kartà
Lietuvoje matoma tokia istoriniø ty-
rimø ávairovë, susiduriama su labai
skirtingais istoriniø tyrimø metodais
ir metodologijomis. Tapome tokie
skirtingi, kad pribrendo metas susi-
rinkti ir diskutuoti kartu, kur esame
ir kuria kryptimi einame.

15 paskutiniø veiklos metø Tre-
èiosios Lietuvos respublikos sàlygo-
mis A. Nikþentaitis vadina Lietuvos
istoriografijos aukso amþiumi. Taèiau
jei nebus ieðkoma naujø keliø, naujø
tyrinëjimo srièiø, pagaliau naujos
savo vietos visuomenëje apibrëþimo,

Istorija, istorikai
ir visuomenë

Atkelta ið 1 p.

Nukelta á 11 p.

Istorikai � prof. Antanas Kulakauskas ir prof. Alfredas Bumblauskas

Suvaþiavimo renginyje susimàstæ Paulius Subaèius, Bronys Savukynas ir kiti dalyviai
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Antrasis pasaulinis karas Vi-
durio ir Rytø Europoje: atmintis,
atminties politika ir atminties þen-
klai. Tæstinumas ir lûþiai � ði kon-
ferencija Vilniaus paveikslø gale-
rijoje vyko geguþës mënesá, kai
Pergalës prieð nacistinæ Vokietijà
60-meèio minëjimas Maskvoje su-
këlë negirdëtà emocijø antplûdá.
Jo taikinys buvo nukreiptas á Bal-
tijos valstybes. Kaip þinome, Lie-
tuvos ir Estijos prezidentai nepri-
ëmë kvietimo vykti á Maskvà, tuo
pabrëþdami, kad Baltijos ðalims
tikroji pergalë buvo tik 1990-ai-
siais, kartu su atkurtuoju valsty-
bingumu. Tada baigësi ir Antrojo
pasaulinio karo sukelti padariniai.

Atslûgus aistroms, gráþtame
prie Antrojo pasaulinio karo te-
mos, kurià aptarsime pokalbiuose
su minëtos konferencijos daly-
viais: JAV istoriku Teodoru R. Vyk-
su (Ph. D. Theodore R. Weeks) ið
Ilinojaus, JAV, vokieèiø istoriku
Karstenu Briugemanu (Karsten
Brügemann), á Vilniø atvykusiu ið
Narvos, Estijos, ir istoriku Edmun-
du Dmitrovu (Edmund Dmitrów),
atstovavusiu Varðuvai ir Berlynui.

Minëtàjà konferencijà Vilniuje
organizavo Goethe�s institutas
(Vilnius), Herderio institutas (Mar-
burgas), Lenkijos mokslø akade-
mijos Berlyno skyrius, Lenkø ins-
titutas (Vilnius) ir Lietuvos istori-
jos institutas. Konferencijos daly-
vius pasveikino Lietuvos Respub-
likos Seimo Pirmininkas Artûras
Paulauskas, Lenkijos Respublikos
ambasadorius Januðas Skolimov-
skis (Janusz Skolimowski), Èeki-
jos Respublikos ambasadorius
Petras Voznica (Petr Voznica) ir
Austrijos Respublikos ambasado-
rius dr. Michaelis Ðvarcingeris (Mi-
chael Schwarzinger).

Pirmasis mûsø paðnekovas �
asocijuotasis profesorius Teodo-
ras Vyksas jau ne kartà kalbintas
Mokslo Lietuvos puslapiuose.
JAV istorikas yra baigæs Kaliforni-
jos universitetà, ne vienus metus
tyrinëja Lenkijos þydø etninius
santykius ir asimiliacijos proble-
matikà. Iðleido kelias knygas, tarp
jø Tauta ir valstybë vëlyvosios Ru-
sijos imperijos laikais: nacionaliz-
mas ir rusifikacija prie vakarø pa-
ribiø, 1863�1914 (Nation and Sta-
te in Late Imperial Russia: Natio-
nalism and Russification on the
Western Frontier, 1863�1914,
Norther Illinois University).

Ðiuo metu Teodoras Vyksas ty-
rinëja daugiatauèioVilniaus miesto
problematikà. Greitai turëtø pasiro-
dyti jo tautiniø santykiø dalykams
skirta nauja knyga. Taèiau ðá kartà
kalbamës apie Antràjá pasauliná ka-

rà ir kitus su Vilniaus konfe-
rencija susijusius dalykus.

Istorija � tai nuolatinë ir
nesibaigianti diskusija

Ar istorija � tai praeities
diktatûra?

Gerbiamasis Teodorai Vyksai,
esate istorikas, tyrinëjantis multietni-
nius santykius, bent jau mes dau-
giausia ið ðiø darbø Jus paþástame.
Kas Jus atvedë á Antrojo pasaulinio
karo temai skirtà konferencijà?

Esu JAV specialistas Sovietø
Sàjungos klausimais, todël man
svarbu suvokti, kas vis dëlto ðiø
metø geguþës 9 d. ávyko Maskvoje.
Turëtume pamàstyti apie tai, kodël
Antrasis pasaulinis karas toks svar-
bus sovietø identitetui, jo formavi-
mui. Bent amerikieèiø istorikams
ðio karo Sovietø Sàjungai svarba yra
neginèijama. Kodël rusams tai taip
svarbu? Pirmiausia todël, kad mes
nugalëjome absoliutø blogá. Vertin-
dami Josifo Stalino ir Hitlerio veiklà
1939�1945 m., rusai, taip pat ir Ru-
sijos istorikai, vis dëlto J. Stalino
veiklà vertina daug teigiamiau.

Kolega ið Vienos Aleksandras
Polakas (Alexander Pollak), cituo-
damas kaþkurá autoritetà, uþsiminë
apie �praeities diktatûrà�. Labai
graþiai suformuluota. Ta paèia pro-
ga noriu priminti ir visai prieðingà
Henrio Fordo nuostatà. Jis teigë: Is-
torija yra niekai, ji nieko mums negali
pasakyti. Profesionaliems istori-
kams ðios abi pozicijos yra keistos,
taèiau naudinga apie tai pamàstyti.

Savo praneðime mëginau nag-
rinëti, kokie yra istorijos tikslai,
kam apskritai kuriama istorija.
Taip pat kalbëjau ir apie Antrojo

pasaulinio karo reikðmæ Rusijai ir
buvusiai Sovietø Sàjungai.

Antrojo pasaulinio karo tema vi-
siems mums, europieèiams, yra ypaè
svarbi ir skausminga. Tikriausiai su-
tiksite, kad istorikai turi bûti pakan-
kamai laisvi ir neveikiami nei savo
valstybës politikos, nei savo tautybës,
nei kitø daugiau ar maþiau sàlyginiø
dalykø. Neþinau, ar tai ámanoma
praktiðkai. O jei tokia abejonë kyla,
tai ar iðvis ámanoma objektyviai, t. y.
moksliðkai nagrinëti Antrojo pasau-
linio karo temà?

Kaip mokslininkas visiðkai su
Jumis sutinku, kad turime bûti ob-
jektyvûs. Kita vertus, kaip asmeny-
bës, kiekvienas ið mûsø esame labai
skirtingi. Juk labai daug priklauso
nuo to, kas esame, kas buvo mûsø
protëviai, kiek jie nukentëjo nuo
Antrojo pasaulinio karo ávykiø. Ðtai
kodël dabartinëje Vokietijoje kyla
diskusijos, kuriø metu iðsakoma
mintis, kad ir vokieèiai per karà
kentëjo. Tai visiðkai suprantama,
nes ði mintis su politika nieko ben-
dro neturi. Tai karo metais Vokieti-
joje gyvenusiems þmonëms, ið gyve-
nimo pasitraukianèiai kartai, gal net
paskutinë galimybë apie tai prabil-
ti. Ðtai kodël Vokietijoje tokios dis-
kusijos pastaruoju metu ir kyla.

Vokieèiai taip pat buvo
aukos

Koks tø diskusijø tikslas: þmonës
nori iðsisakyti, parodyti buvusiø ávy-
kiø � karo metø ir prieðkario nevie-

nareikðmiðkumà? O gal norima per-
þiûrëti tuos ávykius ir visiðkai naujai
interpretuoti, kaip daþnai sakoma,
perraðyti istorijà?

Sakyèiau, kad apie tai atvirai iki
ðiol nebuvo kalbama. Buvo savotið-
kas tabu. Jei kalbëta, tai tik tiek, kad
vokieèiai buvo kalti: jie pradëjo Ant-
ràjá pasauliná karà, þudë kitø tautø
þmones. Vokietijoje tvyrojo kaltës
kultas. Dabar atsiranda galimybë
pareikðti, kad jie, vokieèiai, buvo ne
tik þvërys, bet taip pat ir aukos,
smarkiai nukentëjo karo sàlygomis.
Psichologiðkai tai visai suprantama.

Padariniai akivaizdûs, taèiau
kiek jie priklausë nuo nacistinës Vo-
kietijos, tuometinës Tarybø Sàjungos
ir Vakarø valstybiø, t. y. Didþiosios
Britanijos, Prancûzijos, JAV? Kiek-
viena ið ðiø valstybiø vykdë atitinka-
mà uþsienio politikà, o visø ðiø poli-
tikø iðvestinë juk ir atvedë prie Ant-
rojo pasaulinio karo.

Man, kaip istorikui, atrodo, kad
be Hitlerio 1939 m. Antrasis pasau-
linis karas nebûtø kilæs. Taigi man
akivaizdu, kad Hitlerio planai, rasiz-
mas ir buvo ta pirminë prieþastis, dël
kurios kilo karas. Kitos valstybës re-
agavo á Hitlerio þingsnius. Neþinau,
kaip bûtø klostæsi ávykiai, jei Vokie-
tijoje á valdþià nebûtø atëjæs Hitleris.

Galimas dalykas, kitos valstybës bû-
tø paskubëjusios uþimti Vokietijà.

Jûs teigiate, kad XX a. ketvirtaja-
me deðimtmetyje kitos valstybës Euro-
poje atliko tik antraeilá vaidmená? Ne-
jau visi �koziriai� buvo tik hitlerinës
Vokietijos vadovø rankose?

Josifui Stalinui buvo labai nau-
dinga dar ðiek tiek palaukti.

Palaukti sprendþiant Lenkijos,
Baltijos ðaliø ir visos Vidurio Euro-

pos likimà?
Nesu didelis

�Lenkijos klausi-
mo� þinovas, man
lengviau sampro-
tauti apie Latvijà ir
Estijà. Tose ðalyse
dabar taip pat dis-
kutuojama, ar buvo
ámanoma 1940 m.
vasarà pasiprieðin-
ti Tarybø Sàjungai?
Reiðkiama nuomo-
në, kad ðioms ða-
lims ir Lietuvai bû-
tø daug geriau, jei
Tarybø Sàjungai
bûtø pasiprieðinu-
sios karine jëga.
Geras pavyzdys �
Suomija.

Kita vertus, lyg ir akivaizdu, kad
nei Latvija, nei Estija, nesudariusios
koalicijos prieð agresoriø, tuometinei
Tarybø Sàjungai nebûtø ástengusios
prieðintis. Kalbëti apie Vakarø ðaliø
karinæ pagalbà Baltijos valstybëms bu-
vo nerealu. Taigi pasiprieðinimas Rau-
donajai armijai bûtø buvæs tolygus sa-
viþudybei.

Ar neutralitetas buvo tik
tariamas

Baltijos valstybës paskelbë neutra-
litetà, kuriuo ir grindë savo uþsienio
politikà. Ko vertas tas neutralitetas �
gal Baltijos ðaliø neutraliteto politikà
vertintumëte kaip politinæ klaidà?

Estijoje apie tai diskutuojama. Ið
tikrøjø Estijos diktatoriaus Konstan-
tino Petso (Päts), 1938�1940 m. bu-
vusio Estijos prezidento, valdanèio-
sios aplinkos asmenys labai glaudþiai
bendradarbiavo su nacistine Vokie-
tija. Argi tai buvo Estijos neutralite-
to politika? Mano iðvada: ne. Nei
Latvijoje, nei Estijoje visuomenë ne-
galëjo pareikðti tvirtos nuomonës dël
savo valstybiø vadovø vykdomos uþ-
sienio politikos. Viskà sprendë ðiø ða-
liø valdantieji, bet tai irgi buvo vienas
ið jø bejëgiðkumo padariniø.

Kodël prezidento K. Petso aplin-
ka manevravo, bendradarbiavo, kaip
Jûs sakote, su nacistine Vokietija, ne-
sunku suprasti. �Raudonasis pavo-
jus� buvo akivaizdus, Sovietø Sàjun-
gai neiðkilo sunkumø uþimant Balti-
jos ðalis ir integruojant jas á savo su-
dëtá.Tai parodë tolesni ávykiai � visos
trys Baltijos valstybës buvo aneksuo-
tos, beje, sovietams sutarus su Vokie-

tijos naciais. Taigi ryðiai ar net ben-
dradarbiavimas su Vokietija Estijai
galëjo atrodyti bene vienintelë reali ið-
eitis to meto sàlygomis � neiðvengia-
ma bûtinybë.

Kiek man þinoma, Latvijoje bu-
vo kiek kitokia padëtis � latviai la-
biau jautë Vokietijos grësmæ. Man
keistokai atrodo, kad 1939 m. vo-
kieèiø tautybës gyventojams Hitle-
rio buvo ásakyta apleisti Latvijà ir
Estijà, vykti á Vokietijà. Spren-
dþiant ið to meto Estijos spaudos,
estai buvo labai laimingi, kad jø en-
gëjai ir ponai pagaliau iðsikraustë
namo. Visa tai nesunku suprasti.
Bet ðtai praëjus truputá daugiau
kaip metams, viskas apsivertë: kai
vokieèiø kareiviai 1941 m. birþelá
áþengë á Estijà, jie buvo sutikti kaip
iðvaduotojai.

Kaip iðvaduotojai ið bolðevikø
jungo � bûtina pabrëþti.

Aiðku, tie pokyèiai estø ir kitø
pabaltijieèiø sàmonëje ávyko per tà
laikotarpá, kai ten �ðeimininkavo�
Sovietø Sàjunga.

Kaip Jums atrodo, ar Hitleris sà-
moningai ið Latvijos ir Estijos 1939 m.
á Vokietijà ásakë iðvykti vokieèiams
tam, kad prasidëjus karui jie gráþtø
kaip iðvaduotojai?

JAV istorikas Teodoras R. Vyksas

Konferencijà sveikino tuometinis Èekijos Respublikos ambasadorius
Petras Voznica, LR Seimo Pirmininkas Artûras Paulauskas ir Lenkijos

ambasadorius Januðas Skolimovskis

Diskutuoja prof. Eduardas Muchlë (Marburgas), prof. Alvydas Nikþentaitis,
prof. Atila Pokas (Budapeðtas), Teodoras R. Vyksas

G
ed

im
in

o 
Ze

m
lic

ko
 n

uo
tr

au
ko

s

NAUJAUSIØJØ LAIKØ ISTORIJA



2005 m. spalio 6 d. Nr. 17 (329) 11
Nemanau, kad Hitleriui ir jo ar-

timiausiai aplinkai tokie subtilûs da-
lykai bûtø rûpëjæ. Tai pernelyg men-
ka visø kitø to meto Vokietijos uþda-
viniø akivaizdoje.

Istorikas neturëtø virsti
politiku

Atsigræþkime á ðià Vilniuje vyks-
tanèià konferencijà, skirtà Antrajam
pasauliniam karui. Kiek ði konferen-
cija sprendþia mokslines problemas?
O gal tai labiau politinio pobûdþio
renginys? Pagaliau ar ðiandienos po-

litinës aktualijos nedaro átakos ir kai
kuriø istorikø iðvadoms? Juk ir Jûs
pripaþástate, kad ðtai Vokietijoje, Es-
tijoje ir Latvijoje tie klausimai tam-
pa vis aktualesni. Jei taip, tai paties
gyvenimo aktualizuojami klausimai.

2005-aisiais metais minimas per-
galës prieð nacistinæ Vokietijà 60-me-
tis � tai, savaime suprantama, poli-
tinë aktualija. Vis dëlto sprendþiant
ið Vilniaus konferencijos dalyviø
praneðimø ir diskusijø, dauguma
kalbëjusiøjø iðlaikë mokslinei konfe-
rencijai bûtinø reikalavimø lygmená.
Manau, kad tokiose konferencijose
bûtø labai naudinga dalyvauti, pra-
neðimus iðklausyti ir politikams. Jie
panaðiuose renginiuose galëtø daug
ko naujo iðgirsti ir iðmokti.

Tiesa, neiðvengta ir praneðimø,
kurie buvo aiðkiai politinio pobû-
dþio. Kad ir Èekijos atstovo prane-
ðimas. Kolega daug kalbëjo apie sun-
kumus, kurie iðkyla bendraujant Èe-
kijai ir Vokietijai. Prisiminta, kaip
èekai 1944�1946 m. ið savo ðalies te-
ritorijos iðvarë vokieèius. Galiu su-
prasti, kad tai buvo atsakas á nacisti-
nës Vokietijos ávykdytus nusikalti-
mus prieð èekø tautà. Pats ðis prane-
ðimas buvo labai emocingas, grieþtai
kritikuojantis dabartinæ Vokietijos
politikà, nors praneðëjo uþduotis bu-
vo visai kita, jis turëjo mums atskleis-
ti, kaip Èekijos visuomenë reaguoja
á visus ðiuos procesus, kaip istorikai
atspindi buvusius ávykius. Taèiau pra-
neðëjas neiðvengë politiniø vertinimø.

Visai kitokio pobûdþio buvo
Vengrijos istoriko Atilos Poko (Atti-
la Pok) praneðimas � labai argumen-
tuotas ir moksliðkas.

Jus labiau domina, kaip Antrojo pa-
saulinio karo temà atskleidþia ávairiø ta-
me kare, vienoje ar kitoje pusëje, daly-
vavusiø ðaliø istorikai?

Taip.
Kaip vertinate Lietuvos ir Esti-

jos prezidentø sprendimà nedaly-
vauti Pergalës prieð nacistinæ Vokie-
tijà 60-meèio minëjimo renginiuose
Maskvoje?

Prisipaþinsiu, kad mano pirma
reakcija buvo labai negatyvi, nes gal-
vojau, jog tai bûtø buvusi gera pro-
ga save parodyti Maskvoje, kaip tà
padarë Latvijos prezidentë Vaira Vy-
kë-Freiberga. Gera proga pasauliui
pareikðti, kodël Baltijos ðalys kitaip
vertina to karo rezultatus. Vëliau
draugai ið Estijos man labai gerai ið-
aiðkino, kodël jie palaiko savo ðalies

prezidento sprendimà nevykti á
Maskvà. Ir JAV prezidento Dþordþo
Buðo vizitas á Rygà parodë, kad pa-
saulio visuomenë, bent jau Vakaruo-
se, Estijos ir Lietuvos prezidentø
motyvus suprato teisingai, kad lat-
viai, lietuviai ir estai visai kitaip ver-
tina ir ðià datà.

Rusijos politikoje dar gyvas
stalinietiðkas poþiûris
Pripaþinkime, kad tø ávykiø ver-

tintojai kartais nekreipia dëmesio á
tam tikras subtilybes, ne visai gerai

ásivaizduoja to meto Baltijos ðaliø pa-
dëtá, nes remiasi daþniausiai Vokieti-
jos, Tarybø Sàjungos ir kitø didþiøjø
valstybiø ðaltiniais. O juk ið viso to ky-
la svarbios iðvados. Viena jø: Antra-
sis pasaulinis karas Europos þemyne
baigësi visai ne 1945-aisiais, bet ta-
da, kai buvo atkurtas Baltijos ðaliø
valstybingumas. Ar Jums neatrodo
keista: 60 metø praëjo nuo pergalës
prieð nacistinæ Vokietijà ir Japonijà,
o didþioji dalis þmonijos tarsi nesu-
voktø, kada baigësi Antrasis pasauli-
nis karas. Vadinasi, pasauliui visiðkai
neþinoma ir nerûpi Baltijos valstybiø
istorija. Kokia Jûsø nuomonë?

Mane labai papiktino Rusijos re-
akcija á Baltijos valstybiø pozicijà ðiuo
klausimu. Toks Rusijos politikos trum-
paregiðkumas ðiais laikais kelia didþiu-
læ nuostabà, kai þmogus neþinai, ar ge-
riau juoktis, ar piktintis. Kas belieka
sakyti, jei per Rusijos televizijà buvo
rodoma laida, kurioje teigiama, kad
maþytë Suomija iðprovokavo 1939�
1940 m. karà su Sovietø Sàjunga. Gir-
di, suomiai reiðkë pretenzijas á Kare-
lijà. Toks aiðkinimas � tai grynø gry-
niausias stalinizmas ðiø dienø politiko-
je, tipiðka Stalino Antrojo pasaulinio
karo prieþasèiø versija. Deja, tai tebë-
ra Rusijos politikoje.

Labai savotiðkas aklumas

Liûdniausia, kad ðis, kaip Jûs tei-
singai paþymëjote, stalinizmo recidy-
vas tebëra gyvas ir kai kuriø aukð-
èiausio rango Rusijos politikø màsty-
senoje. Klausantis piktø þodþiø ið
Maskvos, susidarë áspûdis, kad Rusi-
joje nelabai net buvo suvokta, kodël
Lietuvos ir Estijos prezidentai neatvy-
ko á Maskvà minëti pergalës prieð na-
cistinæ Vokietijà 60-meèio. Net Rusi-
jos prezidentas, atrodo, nesuprato
mûsø valstybiø vadovø motyvø. Arba
apsimetë nesupratæs.

Mane stebina ir piktina, kai Ru-
sijoje Baltijos valstybes mëginama
pateikti kaip ðalis, kuriose klesti at-
viras faðizmas. Taèiau kur geguþës
9-àjà atvirai pasirodë juodos svasti-
kos? Ne Lietuvoje, ne Latvijoje ar
Estijoje, bet Maskvoje, kur gatvëmis
þygiavo nacionalbolðevikai. Kartais
atrodo, kad rusai akli viskam, kas
vyksta jø paèiø namuose.

Bus daugiau

Kalbëjosi Gediminas Zemlickas

tai ðis �aukso amþius� gali greitai
baigtis, taip ir likæs ðviesiausiu laiko-
tarpiu Lietuvos istoriografijoje.

Kartu kalbëtojas apgailestavo,
kad Lietuvoje, bent jau pastaruosius
kelerius metus, mokslas vertinamas
daugiausia pagal ekonominius ro-
diklius, keliama mintis, kad ðalies
universitetuose ugdoma per daug is-
torikø. O juk dar niekada Lietuvos
istorikai nebuvo taip plaèiai ir giliai
paniræ á istorinius tyrinëjimus, kaip
tai ávyko per pastaruosius 15 metø,
kai ágijo tyrinëjimø laisvæ, kokios
niekada neturëjo. Galima bûtø pra-
tæsti iðsakytàjà mintá ir taip: ið visuo-
menës istorikai gavo laisvës privile-
gijà ir ja pasinaudojo � dar niekada
nebuvo paraðyta ir iðleista tiek Lie-
tuvos praeities tyrinëjimams skirtø
knygø, kiek yra dabar.

Akiratyje � mokykla

Privilegijos siejasi su prievolëmis,
todël A. Nikþentaitis pakvietë istori-
kus pergrupuoti savo pajëgas, ið naujo
apmàstyti tyrimø prioritetus ir visà
Lietuvos istorijos mokslo patirtá. Va-
dinasi, neiðvengiamai teks dar labiau
græþtis á visuomenæ, kuri teikia, anot
kalbëtojo, idealias darbo sàlygas, apie
kurias galima buvo tik svajoti.

Græþtis á visuomenæ, vadinasi,
pirmiausia nukreipti savo akis ir pro-

tus á Lietuvos mokyklas, jose dirban-
èius istorijos mokytojus. Istorikams
teks prisidëti prie muziejø, archyvø
pertvarkymo, kad archyvai ir muzie-
jai nebûtø tik dokumentø ar istoriniø
artefaktø saugykla, bet vieta, kur lan-
kytojas galëtø pasijusti praeityje vy-
kusiø procesø dalyviu.

Galima pritarti A. Nikþentaièiui,
kad kiekvienos profesinës bendruo-
menës suvaþiavimai yra ir savotiðkos
mugës, kuriose tos bendruomenës
pristato sau ir visai visuomenei reikð-
mingiausius laimëjimus. Ðá kartà ne-
iðvydome istorikø knygø ar kitø lei-
diniø parodos, prekybininkai taip
pat nepasinaudojo gera proga pasiû-
lyti suvaþiavimo dalyviams ásigyti
naujø ar seniau iðleistø mûsø istori-
kø knygø. Organizatoriai, matyt, bu-
vo ásitikinæ, kad istorikai ir taip turi
visas jiems reikalingas knygas. Suva-
þiavimà palygindamas su savotiðka

muge, A. Nikþentaitis veikiausiai
mintyje turëjo idëjø mugæ, nes galvo-
je gimusi idëja juk taip pat laikytina
tyrinëtojo laimëjimu. Tuo labiau, kai
ta idëja galima dalytis su kitais þmo-
nëmis, skleisti jà visuomenëje.

Istorija ir pilietinë
visuomenë

Matyt, ieðkant naujø ryðiø su vi-
suomene, neáprastai buvo sumanytas
ir plenarinis praneðimas Istorija ir pi-
lietinë visuomenë; já skaitë Pilietinës
visuomenës instituto direktorius Da-
rius Kuolys. Galima tik apgailestau-
ti, kad suvaþiavimo dalyviai taip ir
neiðgirdo kito numatyto plenarinio
praneðimo autoriaus Alfonso Eidin-
to. Lietuvos Respublikos ambasado-
riø Izraelyje Alfonsà Eidintà rezi-
duojamoje valstybëje sulaikë neati-
dëliotini reikalai, todël apie istorijà
ir politikà, þvelgiant ið diplomato vir-
tuvës, neiðgirdome.

Mëgindamas perteikti ryðá tarp
istorijos ir pilietinës visuomenës,
D. Kuolys priminë neiðsaugotos Lie-
tuvos Didþiosios Kunigaikðtystës vi-
suomenës palikuoná bajorà Mykolà
Zaleská, gyvenusá Paparèiø dvare ne-
toli Kernavës, kitame Neries krante.
Tai ðtai pacituotas ðio Lietuvos bajo-
ro pasakojimas mums bûtø labai pa-
mokomas: visuomenæ jis laikë savo
laime, asmeniná likimà buvo susiejæs

su tëvynës ir politinës tautos likimu,
tëvynës vargus iðgyveno kaip savuo-
sius, Abiejø Tautø Respublikos þlu-
gimà suvokë pirmiausia kaip visuo-
menës sunaikinimà, savo atskyrimà
nuo tëvynæ gynusios ir bendrø jaus-
mø jungtos politinës bendruomenës.

Áspûdis toks, kad tie M. Zaleskio
memuarai raðyti ne tik savo amþinin-
kams, bet ir mums, tos kadaise gyva-
vusios Kunigaikðtystës visuomenës
tolimiems palikuonims. Vienas tø pa-
likuoniø, bûtent pats Darius Kuolys,
tarsi M. Zaleskio lûpomis istorikø su-
vaþiavimo dalyviø klausë: kas ðian-
dien mus, XXI a. Lietuvos pilieèius,
jungia ir telkia á visuomenæ? Kokios
vertybës, principai, jausmai? Ar dar
galime asmeniná gyvenimà sieti su
Tëvynës likimu, asmeninæ laimæ � su
Tëvynës laime? Ar yra kas nors ben-
dro tarp XVIII a. pabaigoje Lietuvà
gynusiø tos visuomenës þmoniø ir be-

siblaðkanèiø dabarties lietuviø? Ar
mums dar rûpi, kaip bajorui ið Papar-
èiø, iðpasakoti savo ir tëvynës santy-
kius, palikti uþraðytà ðá faktà istorijai?

Galima manyti, kad bajoras My-
kolas Zaleskis savo memuarais ir jø in-
terpretuotojo Dariaus Kuolio lûpomis
mûsø visø klausë to, dël ko ir buvo su-
rengtas pirmasis istorikø suvaþiavi-
mas. Kokius atsakymus, kokius santy-
kius matome ið mûsø laiko kuriamø is-
toriniø pasakojimø, mûsø istorijos ir
visuomenës, kurioje tenka gyventi?

Kai tiesa virsta
nereikalinga metafizine

liekana
Kalbëtojas pripaþásta, kad mums

ðiuos santykius aiðkintis daug sun-
kiau negu M. Zaleskiui, nes daug su-
dëtingesnë mûsø tikrovë, gilesnë ir
prieðtaringesnë mûsø istorinë patir-
tis. Pagaliau daug didesnë ir ðiuolai-
kinës istorijos sampratø ávairovë. Jo-
je slypi ir daug istorikui kylanèiø pa-
vojø. D. Kuolys citavo JAV istoriko
Heideno Vaito mintá, esà, esame
laisvi tiek suprasti istorijà, kaip
mums patinka, tiek ir kurti jà, kokià
norime� Pasirinkimo laisviø daug:
rinktis skirtingas pasakojimo strate-
gijas, skirtingas paradigmas, metafo-
ras, skirtingus kalbinius protokolus
ir t. t. Pernelyg plati laisviø visuma
gali ne tik neartinti prie tiesos, bet
netgi ið viso leidþia atsisakyti tiesos
sàvokos, kaip nereikalingos metafi-
zinës liekanos. Áspûdingi istorikø
tekstai, atitrûkæ nuo tiesos kriteri-
jaus, gali ásilieti á vieðøjø ryðiø gami-
namø tekstø srautà. Pasak D. Kuo-
lio, kaþko panaðaus bûta sovietme-
èiu, tik dabar kitas �uþsakovas�, o tie
tekstai gali bûti skirti manipuliavi-
mui visuomene, galios þaidimams.
Kai pilietinës visuomenës idëjà ðian-
dien skelbia ir Vaclavas Havelas, ir
Vladimiras Putinas, ir Valdas Adam-
kus, tai iðties labai nelengva suvok-
ti, kà kiekvienas ið tokiø skirtingø
kalbëtojø turi mintyje, kà apskritai ta
pilietinës visuomenës idëja reiðkia
dabarties pilieèiui? Ar tà patá, kà ir
valdþios vyrams?

Mûsø mintá atvedæs iki ðio klau-
simo pats D. Kuolys á já nesiryþo at-
sakyti. Galëjo ir dar labiau paaðtrinti
problemà, atvedæs iki logiðko klau-
simo: ar pati pilietinës visuomenës
idëja kai kuriems �gyvenimo fakto�
veikëjams ir dalyviams netampa ma-
nipuliavimo objektu, skambia uni-
versalia ir labai parankia metafora
protams dumti? Jei taip, tai visuo-
menë ir istorikai, kaip jos dalis, ne-
tektø pagrindo po kojomis. Visi tap-
tume kaþkuo panaðûs á pirmykðèius
þmones, valdomus aukðtesniø ir
jiems visiðkai nesuprantamø jëgø.

Vis dëlto D. Kuolys iki ðio kraðtu-
tinumo klausytojø nevedë, todël ðá in-
tarpà skaitytojas tegul suvokia kaip ðiø
eiluèiø autoriaus valios pasireiðkimà.
Tuo labiau, kad jei seksime H. Vaitu,
kiekvienas istorijos pasakotojas, ðiuo
atveju � istorikø suvaþiavimo atpasa-
kotojas, tokià teisæ lyg ir turi � teisæ á
laisvæ, kurios ribas nusakyti nëra pa-
prasta net ir paèiam H. Vaitui.

D. Kuolio raginimas nustatyti is-
torijos ir pilietinës visuomenës san-
tyká yra reikalingas ir prasmingas jau
vien todël, kad kyla ðie klausimai ir
tokie norai. Vadinasi, pribrendæ ir,
matyt, neiðvengiami.

            Bus daugiau

I s t o r i j a ,  i s t o r i k a i
i r  v i s u o m e n ë

Atkelta ið 9 p.

Prof. Aleksandro Polako (Viena) ádëmiai klausosi Lietuvos istorijos instituto
direktorius prof. Alvydas Nikþentaitis ir prof. Edmundas Dimitrovas (Berlynas)

Pirmajame Lietuvos istorikø suvaþiavime
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Vasarà Salose (Rokiðkio rajo-
ne) vykusioje Antrojoje kalboty-
ros vasaros mokykloje ir grama-
tikos konferencijoje dalyvavo apie
50 kalbininkø ir kalbotyros kelià
pasirinkusiø jaunøjø tyrinëtojø.
Mokslo Lietuvos redakcijoje apie
Salø konferencijà bei kitus kalbi-
ninkams aktualius dalykus disku-
tuojame su þymiais kalbininkais
prof. Voicechu Smoèinskiu (Woj-
ciech Smoczyñski) ið Krokuvos
universiteto ir prof. Vladimiru Plun-
gianu (Vladimir Plungyan), dirban-
èiu Rusijos mokslø akademijos
Kalbotyros institute. V. Smoèins-
kis yra lyginamosios kalbotyros
specialistas, daugiausia tyrinëja
baltistikos, ypaè lietuviø kalbos,
taip pat indoeuropeistikos proble-
mas, V. Plungianas yra pasaulyje
pagarsëjæs bendrosios gramati-
kos ir gramatinës tipologijos spe-
cialistas.

Pokalbyje taip pat dalyvavo
Lietuviø kalbos instituto direkto-
riaus pavaduotojas dr. Artûras
Judþentis.

Vienos paradigmos
rëmuose

ML. Norëdamas pagyvinti mûsø
pokalbá, ðliukðtelsiu samtá alyvos á ug-
ná. Ðtai gerbiamasis prof. V. Plungia-
nas vardija kalbininkus: Filipà Fortu-
natovà, Vladimirà Toporovà ir kitus
klasikinës kalbotyros autoritetus. Tai
ðtai prieð ðiuos kalbotyros akademinës
krypties atstovus ir kyla Salø vasaros
mokyklos �disidentai�?

Vladimiras Plungianas. Man at-
rodo, kad visi mes veikiame vienos
paradigmos rëmuose. Galima turë-
ti pretenzijø tradicinei kalbotyrai,
bet nei Vladimiras Toporovas, nei
Viaèeslavas Ivanovas nëra tradicinës
kalbotyros atstovai. Pirmiausia jie �
tikri novatoriai. XX a. 7-ajame de-
ðimtmetyje jie kaip tik buvo to meto
tradicinës tarybinës kalbotyros opo-
zicijoje. Ðie kalbininkai propagavo
struktûrinæ lingvistikà, semiotikà,
taigi nuolat ieðkojo naujø kalbotyros
krypèiø. Jiems ne visada bûdavo lei-
dþiama dirbti laisvai, tarybiniais lai-
kais ðie mokslininkai susilaukdavo ir
kritikos. Vis dëlto tokia lingvistikos
kryptis egzistavo, man paèiam teko

ið ðiø asmenybiø mokytis.
Vienas ið mano mokytojø bu-

Kalbotyros disidentai
rinkosi á Salas (2)

vo Maskvos universiteto struktûri-
nës lingvistikos atstovas akademikas
Andrejus Zalizniakas, kurá domino
ir baltistikos tyrinëjimai. Maskvoje ði
kryptis plëtojama toliau.

Lietuviø kalbotyros vertinti
nesiima

ML. Prof. V. Plungianas labai
vaizdþiai apibûdino Maskvos ir Sankt
Peterburgo lingvistiniø mokyklø pa-
stangas tyrinëjant lietuviø kalbà ir
baltistikà. Dabar bûtø ádomu iðgirsti
ið prof. V. Smoèinskio, kas jo netenki-
na dabartinëje �universitetinëje kal-
botyroje�?

Artûras Judþentis. Bûtø ádomu
iðgirsti, kokia prof. V. Smoèinskio
nuomonë apie dabartinæ baltistikos
bûklæ, kokios ðiuo metu aktualios ly-
ginamosios kalbotyros, indoeuro-
peistikos problemos? Tai sritys, ku-

riose prof. V. Smoèinskis
reiðkiasi daugiausia.

V. Smoèinskis. Nesu
tikras, kad mano vertini-
mas lietuviams bus ádo-
mus. Tuo labiau, kad esu
labai kritiðkas. Stengiuo-
si neraðyti recenzijø, mat
nenoriu áþeisti ar áskau-
dinti þmoniø. Ið savo mo-
kiniø reikalauju daugiau,
negu ið savæs, nes esu ási-
tikinæs, kad tik taip gali-
ma pasiekti paþangos.
Dël to jauèiuosi margina-
lizuota asmenybe ir man
tai labai patinka. Man
ádomu paþinti, stebëti,
bet revalerizavimas ma-
næs visai nedomina. Taip
pat netraukia kongresai,
pirmininkavimas posë-
dþiams, garbës daktarø
mantijos ir t. t.

Gerai þinau, kà kal-
botyroje padariau að pats arba prof.
V. Plungianas, kà � kiti kalbininkai.
Esu þurnalo Lingvistica Baltica re-
daktorius ir vienas steigëjø, todël la-
bai gerai þinau kolegø darbus � ir
gerus, ir ne tokius vykusius. Ðtai ko-
dël nenorëèiau atsakyti á man pa-
teiktà klausimà. Á Salas atvykau
pailsëti nuo miesto sumaiðties ir
triukðmo, èia susipaþinau su prof. V.
Plungianu ir ponia J. Rachilina. Esu
labai patenkintas naujomis paþinti-
mis ir vasaros stovyklos darbu Salo-
se. Man to gana. Todël praðau at-
leisti � nuo vertinimø susilaikysiu.
Þinau savo matà, suvokiu, kur esu
ir nieko nelaukiu ið kolegø. Jokiø
ordinø nesu gavæs, o jeigu bûtø pa-
siûlyta, tai nepriimèiau, kaip ir bet
kokiø honoris causa vardø. Ðtai taip.

Flamandas raðo �Lietuviø
kalbos gramatikà�

A. Judþentis. Vis dëlto bûtø ádo-
mu iðgirsti sveèiø nuomonæ apie Sa-
lø vasaros mokyklà, kokias jie mato
tokios veiklos perspektyvas? Jûs ne
ðiaip dalyvavote ðioje vasaros mo-
kykloje, bet ir buvote lektoriai � skai-
tëte paskaitas.

V. Smoèinskis. Ðios vasaros mo-
kyklos iniciatorius Akselis Holvutas
(Axel Holvoet) siekia lietuviø kalbo-
tyrai pritaikyti áprastus Europos ir
pasaulio mokslo standartus. Tokia
yra ðio Belgijos kalbininko, dabar
dirbanèio Lietuviø kalbos institute,
ambicija. A. Holvutas yra flamandas,
12 metø dirbæs Lenkijoje ir jau ket-
veri metai gyvenantis Lietuvoje. La-
bai kûrybingas þmogus, Lietuviø kal-
bos institute vadovaujantis Gramati-
kos skyriui. Taigi ðis flamandas dabar
atsakingas uþ naujà lietuviø kalbos
gramatinës sandaros apraðymà. Á lie-
tuviø kalbotyrà jis áveda visai naujà
metodologijà, ir ádomu, kad bendra-
darbiauja tik su jaunais kalbininkais.

Jo þmona, taip pat kalbininkë
Gina Kavaliûnaitë (beje, gimusi Sa-
lose), tyrinëja senuosius lietuviðkus
raðtus, rengia Samuelio Boguslavo
Chylinskio Biblijos kritiná leidimà.

A. Judþentis. A. Holvutas kaip tik
ir yra Salø vasaros stovyklos sumany-
tojas ir pagrindinis organizatorius, va-
dovas. Na, o Lietuviø kalbos institu-
te jo vadovaujama grupë dabar raðo
naujà, ðiuolaikiðkà Lietuviø kalbos
gramatikà. Tai bus vieno tomo knyga.

V. Plungianas. Norëèiau paþy-
mëti, kad tas naujasis metodas yra ti-
pologija. Tai, kad A. Holvutas Vil-
niuje diegia naujà metodologijà, ne
atsitiktinumas: Belgijoje, Antverpe-
ne, labai stipri tipologijos mokykla.
Man paèiam yra tekæ ten dirbti ir bû-
tent tada susipaþinau su A. Holvutu.
Taigi vienas kità paþástame kaip
�Belgijos lingvistai�, kaip tipologai.
Tokios yra mûsø bendradarbiavimo
Salø vasaros mokykloje iðtakos.

Bendraudamas su
profesûra ne kà telaimësi

ML. Prof. V. Smoèinskis, apibû-
dindamas kolegà A. Holvutà, paþymë-
jo, kad jis bendradarbiauja tik su jau-
nais kalbininkais. Tai irgi tam tikra
�disidentizmo� forma?

V. Smoèinskis. Tai labai svarbu:
bendrauti reikia ne su akademikais,
ne su profesoriais, bet su jaunimu.
Að pats jau 10 metø esu profesorius,
bet þinau viena: bendraudamas su
profesûra nieko gero nepasieksi. Jei
kà ir pasiekiau moksle, tai tik ben-

draudamas su studentais. Visada sa-
vo studentams sakau, kodël ir uþ kà
esu jiems dëkingas, bet jie negali tuo
patikëti. Að jiems tai sakau nuoðir-
dþiai.

Ið mano kolegø nedaug tokiø,
kurie pamirðæ savo profesoriðkà oru-
mà apsimautø trumpas kelnes, kaip
mes Salose, kur visi buvome lygûs ir
kur diskusijø pagrindas buvo þmo-
gaus idëjos, o ne pats þmogus. Taèiau

dauguma mano kolegø mano, kad
profesorius � tai iki galo profesorius.
Vadinasi, � jokiø trumpø kelniø.

Ðia prasme að jauèiuosi disiden-
tas. Disidentizmas � tai ideologijos
dalykas. Kiekvienoje ðalyje yra tam
tikrø áproèiø ar paradigmø. Maskvos,
Peterburgo, Kazanës, Krokuvos, Ko-
penhagos paradigmos. Galite tà pa-
radigmà priimti arba jai prieðintis.
Norint prieðintis, reikia turëti jëgø,
sugebëti jas teisingai ávertinti ir su-
telkti. Vienas nieko nepadarysi, rei-
kia turëti bent bûrelá bendraminèiø.
Jeigu yra 3�4 þmonës � jau gerai, dar
geriau, jeigu jø 30. Prof.  A. Holvutui
pavyko Vilniuje suburti apie 20 jau-
nuoliø, kurie kûrybingai bendradar-
biauja ir prisideda prie Lietuviø kal-
bos gramatikos kûrimo ir redagavimo.

Kolega Artûras Judþentis yra
vienas ið tø, kurie siekia sutaikyti, su-
derinti naujosios gramatikos formas
su tradicine gramatika.

ML. Taèiau Jûs, profesoriau
V. Smoèinski, esate kitokios veiklos ða-
lininkas? Esate labiau ne uþ kraðtuti-
niø poþiûriø derinimà, bet uþ revoliu-
cinius pokyèius?

V. Smoèinskis. Kaip ir A. Holvu-
tas, esu veikiau revoliuciniø uþmojø
þmogus. Jei rezultatas neatitinka
mano lûkesèiø, esu linkæs gramatikà
atmesti ir kurti ið pagrindø naujà. To-
ká darbà Lietuvoje pradëjo A. Hol-

vutas. Norëèiau pridurti, kad mes
Varðuvoje buvome bendradarbiai ið-
tisus 10 metø. A. Holvutas buvo sla-
vistas ir bendrosios kalbotyros þino-
vas, bet vedæs lietuvæ persikëlë á Vil-
niø ir tapo lituanistu. Galiu pasvei-
kinti lietuviø kalbos mokslà, ágijusá
labai stiprø kalbininkà.

ML. Ið Jûsø pateikto pavyzdþio ir ga-
lima daryti iðvadà, kad Lietuvoje ne visur
stagnacija, ne visur bijoma naujoviø.

V. Smoèinskis. Dar reikia pa-
laukti. Paþiûrësime, koks bus ðios
veiklos rezultatas ir kokia bus reak-
cija á tà rezultatà. Visa tai, kas dabar
vyksta, man jau panaðu á revoliucijà.
Ar visi kalbininkai suvoks, kad ðis
veiklos modelis ir reiðkia revoliuci-
jà, negalëèiau uþtikrinti.

Ir kalbos moksle bûta
diskriminacijos

ML. Kuo A. Holvuto vadovauja-
mos grupës raðoma naujoji �Lietuviø
kalbos gramatika� skirsis nuo iki ðiol
paraðytø gramatikø?

A. Judþentis. Pirmiausia skirsis
metodiniu pagrindu. Bus atsisakyta
daugelio jau spëjusiø pasenti dalykø.

V. Plungianas. Kiek supratau ið
A. Holvuto, naujosios gramatikos
faktø traktuotë labai skirsis nuo iki
ðiol buvusiø gramatikø. Kai kuriuos
kalbinius faktus tradicinë gramatika
tiesiog ignoravo. Pavyzdþiui, bûta
nemaþa ne itin iðsamiai iðnagrinëtø
veiksmaþodiniø lietuviø kalbos for-

mø. Tradicinëje kalbos nomenklatû-
roje joms tarsi neatsirasdavo vietos.

ML. Gal galima bûtø pateikti kon-
kretø kalbiná pavyzdá?

V. Smoèinskis. Kad ir toks saki-
nys: Èia þmoniø bûta. Að susidariu-
sià padëtá pavadinèiau ne tiek kalbos
faktø ignoravimu, kiek vengimu á
juos gilintis.

V. Plungianas. Vyko tam tikra
kai kuriø kalbos reiðkiniø margina-
lizacija. Juk kaip moksle bûna: jei
nëra reikiamø terminø, kai kurie
faktai ar reiðkiniai nutylimi, tarsi jø
në nebûtø. Tradicinë sàvokø sistema
siekia dar Antikos laikus, ji buvo pri-
taikyta tam tikroms kalboms. O juk
tos kalbos labai skirtingos. Lietuviø
veiksmaþodþio formos gausios, jø
yra gal net daugiau, negu pateikia
tradicinë gramatika. Kad ir tokia
forma kaip nebëra. Tradicinë grama-
tika nelabai þino, kà su tokio tipo
formomis daryti, kokiai kategorijai
priskirti, nors jos ir labai ádomios.

A. Judþentis. Panaðiø formø gra-
matinë sandara naujojoje Lietuviø
kalbos gramatikoje bus apraðyta nau-
jais bûdais, padësianèiais atskleisti
kalbos ypatybes, kuriø tradicinë kal-
botyra iki ðiol negalëdavo ar nenorë-
davo aiðkinti.

V. Smoèinskis. Nenorëdavo dël
senosios metodologijos nepajëgu-
mo, impotencijos.

Uþsimezgë dr. Artûro Judþenèio ir prof. Vladimiro Plungiano disputas

Prof. Voicecho Smoèinskio iðraiðkos mostai

Monumentali  prof. Vladimiro Plungiano rimtis
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Kiekviena gera lingvistika

yra tipologinë
V. Plungianas. Ðvelniau kalbant,

paprasèiausiai stigo reikiamos ter-
minologijos, sàvokø sistemos. No-
rint jà iðplësti, reikia teorijos, kuri ir
nustato, kas gali bûti kalboje, ir ko
bûti negali. Gera teorija grindþiama
daugelio kalbø pagrindu. Idealiu at-
veju � visomis Þemës rutulio kalbo-
mis. Mano poþiûriu, kiekviena gera
lingvistika yra tipologinë.

Kai susiduriame su reiðkiniu, ku-
rio nemokame apraðyti, iðkyla daug
problemø. Nors lietuviø kalba, atro-
dytø, gerai iðtirta, bet ir joje yra ne-
maþa reiðkiniø, su kuriais tradicinë

Tai menkina kolegijø dëstytojø laimë-
jimus, neskatina aktyvinti mokslinës ir
metodinës veiklos.

Nëra galimybiø dëstytojams, sie-
kiantiems mokslininko karjeros, ne-
akivaizdþiai tæsti studijø doktorantû-
roje valstybës lëðomis. Universitetai
teikia pirmenybæ savo magistrams,
kuriuos palieka dirbti katedrose, o
kolegijø dëstytojams geriausiu atve-
ju siûlomos neakivaizdinës savo lë-
ðomis finansuojamos studijos. Dau-
gelis dëstytojø gerai pasveria, ar pa-
jëgs gana brangiai mokëti uþ studi-
jas (jei kolegija tik ið dalies apmokës
studijø iðlaidas), ar galës apmokëti
gyvenimo iðlaidas, kaip suderinti
darbà ir studijas kitame mieste (ne
visi universitetai turi visø mokslo sri-
èiø doktorantûras).

Kitas rûpestis � kolegijos dëstyto-
jø praktinio darbo patirties ágijimas.
Naujausiø (patvirtinta ðvietimo ir
mokslo ministro 2005 m. liepos 22 d.
ásakymu Nr. ISAK-1551) studijø pro-
gramø nuostatø 21 punkte raðoma,
kad �daugiau kaip pusë studijø pro-

Kolegijø rûpesèiai
Ar Lietuvoje tinkamai veikia dvinarë aukðtojo mokslo sistema?

gramos dëstytojø turi turëti ne ma-
þiau kaip 3 metus praktinio darbo
dëstomo dalyko srityje patirties�. Tai
geras, bûtinas reikalavimas rengiant
specialistus, orientuotus á praktinæ
veiklà, taèiau per atestacijà ir kolegi-
jø akreditacijà vertinama tik dëstytojø
mokslinë, metodinë, ekspertinë veik-
la. Tokie prieðtaravimai ypaè þlugdo
kolegijø dëstytojus, nes puikus spe-
cialistas praktikas, pradëjæs pedago-
go karjerà, moraliai jauèiasi nevisa-
vertis, ið jo reikalaujama nebe prak-
tiniø gebëjimø perteikimo, o moksli-
nës produkcijos. Prieðingai jauèiasi
bendrojo lavinimo ir teoriniø profe-
siniø dalykø dëstytojai: jie leidþia me-
todines priemones, dalyvauja konfe-
rencijose, studijuoja doktorantûroje,
skelbia straipsnius, bet neturi prakti-
nio darbo patirties. Èia vël norëtøsi
neretoriðkai paklausti, kodël tik ko-
legijø dëstytojø iðsilavinimas turi ati-
tikti dëstomø dalykø kryptá, kodël tik
ið kolegijø dëstytojø tuo paèiu metu
reikalaujama visiðkai skirtingø kom-
petencijø: jie turi bûti ir mokslininkai
(vertinant atestacijoje, vieðame kon-

kurse, kolegijos veikloje), ir praktikai
(vertinant studijø programø ágyvendi-
nimà)? Daugelyje kolegijø priimama
tik po vienà studijø programos aka-
deminæ grupæ, todël dëstytojø skai-
èius, ypaè specialistø, yra nedidelis, ir
anksèiau minëtas reikalavimas atrodo
kaip specialiai sukurtas barjeras kole-
gijø veiklai. Turëtø bûti apsispræsta dël
atskirø minimaliø kvalifikaciniø reika-
lavimø kolegijø dëstytojams.

Vietoj pabaigos

Kolegijø bendruomenës kelia sau
tikslà uþtikrinti, kad jø absolventø
kompetencijos atitiktø visuomenës ir
darbo rinkos poreikius iðsilavinimo ir
kvalifikacijø struktûros poþiûriu ne
tik ðiandien, bet ir ateityje. Norint to
pasiekti, reikia ieðkoti bûdø visos
aukðtojo mokslo sistemos finansavi-
mui gerinti, inovacijoms ágyvendinti,
studijø tæstinumo galimybëms uþtik-
rinti, skatinti studentø motyvacijà ir
pilietiðkumà. Ir tai daryti turime visi
� politikai, akademinë bendruomenë,
darbo rinkos struktûros.

Atkelta ið 5 p.

Ðiø metø rugsëjo 23 d.Vil-
niaus universiteto Senatas iðkil-
mingame posëdyje ðv. Jonø baþ-
nyèioje suteiktë garbës daktaro
vardà Pizos universiteto profeso-
riui Pietrui Umbertui Diniui (Piet-
ro Umberto Dini). Ðis mokslinin-
kas dabar yra vienas þymiausiø
baltistø pasaulyje. Puikiai lietu-
viø kalbà perpratæs mokslininkas
ðios kalbos pradëjo mokytis
prieð 22 metus. Nuo 1979 m. Gar-
bës daktaro vardas suteiktas 38
ávairiø uþsienio ðaliø mokslinin-
kams ir visuomenës veikëjams,
savo darbais prisidëjusiems prie
Vilniaus universiteto veiklos.

Su prof. P. U. Dinio moksline
ir kûrybine biografija supaþindina
Vilniaus universiteto Filologijos
fakulteto dekanas prof. Bonifa-
cas Stundþia.

Pietras Umbertas Dinis, gimæs
1960 m. Toskanos srities Pietrasan-
tos mieste, Pizos universitete 1984 m.
baigë slavistikos studijas, 1983�
1984 m. staþavosi Vilniaus universi-
teto Baltø filologijos katedroje,
1986�1987 m. � Krokuvos Jogailai-
èiø universitete. 1998�1995 m. dirbo
Basilicatos universitete Potenzoje
(Italija), 1997 m. � Oslo universite-
te. Nuo 1998 m. yra Pizos universi-
teto profesorius, Baltø filologijos ka-
tedros ákûrëjas ir vedëjas.

P. U. Dini ðiuo metu laikytinas
vienu þymiausiø pasaulio baltistø. Jo
kaip mokslininko tarptautiná pripaþi-
nimà rodo knygos Baltø kalbos (Le
lingue baltice, La Nuova Italia, 1998)
vertimas á lietuviø (2000 m.), latviø
(2000 m.), rusø (2001 m.) ir anglø
(ðiuo metu spausdinama) kalbas. Tik
pasirodæs veikalas Italijoje buvo ap-
dovanotas  prestiþine premija, susi-
laukë recenzijø prancûzø, amerikie-
èiø, italø, lenkø, latviø ir lietuviø

Pietras Umbertas Dinis �
Vilniaus universiteto garbës daktaras

mokslinëje bei kultûrinëje spaudoje.
Ypaè palankiai knygà Baltø kalbos su-
tiko baltø kraðtai. Knygos recenzijo-
je (Baltistica, t. 35, 2001) baltø kalbo-
tyros istorikas Algirdas Sabaliauskas
neiðkentë nepacitavæs, kaip P. U. Di-
nio veikalà ávertino trys þymûs baltis-
tai Lietuvos mokslo þurnaluose.

P. U. Dinis nuolat kvieèiamas
skaityti praneðimø mokslinëse kon-
ferencijose, vykstanèiose ávairiose
ðalyse. Uþ aktyvià mokslinæ veiklà
yra gavæs Humboldto stipendijà ir
premijà, Lietuvos Didþiojo Kuni-
gaikðèio Gedimino ordinà, pelnæs ki-
tø apdovanojimø. Filologai labai ge-
rai vertina jo leidþiamà moksliná þur-
nalà Res Balticae, skirtà baltø kalbo-
tyrai, literatûrai, tautosakai ir mito-
logijai (nuo 1995 m. iðleista 10 tomø,
iki 9 tomo P. U. Diniui talkino þino-
mas Rusijos ir Italijos baltistas ir sla-
vistas Nikolajus Mikhailovas).

P. U. Dinis yra plaèiø interesø
mokslininkas: filologas baltistas ir
slavistas, kalbotyros istorikas, mito-
logas, mokslo populiarintojas. Akty-
viai reiðkiasi ir kaip lietuviø bei lat-
viø groþinës literatûros á italø kalbà
vertëjas, baltø kraðtø ir kultûrø popu-
liarintojas. Be didelës apimties sinte-

tinio veikalo Baltø kalbos, P. U. Dini
yra paraðæs monografijà apie Mar-
tyno Maþvydo giesmes (1994 m.), stu-
dijà Baltø mitologija (1995 m.), suda-
ræs ir iðleidæs Maþosios Lietuvos ran-
kraðtiná paminklà, surastà Jogailai-
èiø bibliotekoje �  H. J. Lysijaus Ma-
þàjá katekizmà (1993 m.). Ávairiø ða-
liø mokslo þurnaluose P. U. Dinis pa-
skelbë daugiau kaip 100 straipsniø ir
recenzijø. Pastaruoju metu rengia
monografijà apie baltø kalbø ir kul-
tûrø recepcijà Renesanso epochoje,
vadinamojo paleokomparatyvizmo
laikais.

Nuo 1983 m. P. U. Dinis palaiko
glaudþius ryðius su Lietuvos, ypaè Vil-
niaus universiteto filologais, humani-
tarais, kultûros þmonëmis. Jo inicia-
tyva pasiraðyta bendradarbiavimo su-
tartis tarp Pizos ir Vilniaus universi-
tetø. Sutartis nëra formali. Pagal jà
kiekvienais metais vyksta mokslinin-
kø vizitai, ágyvendinami bendri pro-
jektai, pavyzdþiui, 2004 m. pradëta
leisti knygø ið Italijos baltistø paliki-
mo serija. Pizos universitetas yra ak-
tyvus studentø mainø su Vilniaus uni-
versitetu partneris.

Prof. Bonifacas Stundþia

KURKIME ATEITÁ DRAUGE!

Apie saugias ir ekologiðkas maisto þaliavas

Lietuvos þemës ûkio universitetas (LÞÛU) kartu su partneriais �
Kauno pedagogø kvalifikacijos centru ir Vilniaus universiteto Teorinës
fizikos ir astronomijos institutu � laimëjo projektà, remiamà ES struk-
tûriniø fondø Mokslinës kompetencijos ir tæstinio mokymo plëtra saugioms
ir ekologiðkoms maisto þaliavoms gaminti (MOKOTEM). 2005�2006 m.
jis organizuoja kursø ciklà LÞÛU, Lietuvos kolegijø dëstytojams ir stu-
dentams, ðalies bendrojo lavinimo mokyklø biologijos ir technologijø mo-
kytojams profesinës kompetencijos gerinimo saugaus ir ekologiðko mais-
to (SEM) þaliavø gamybos srityje.

Kursai Saugios ir ekologiðkos maisto þaliavos bus skirti gerinti LÞÛU
dëstytojø mokslinæ kompetencijà. Jie vyks paskutiná ðiø metø ketvirtá.
Kursø metu dëstytojai iðklausys paskaitas aktualiais nûdienos klausimas:
sveikatos ekologizavimo, aplinkos tarðos ir remediacijos, augalø koky-
bës gerinimo genetinës transformacijos metodais, þemës dirbimo, neche-
minës piktþoliø kontrolës poveikio aplinkai, dirvoþemio biologijos, au-
galinës produkcijos autentiðkumo.

LÞÛU dëstytojai, pagerinæ savo kompetencijà, ves kursus Paþangiø
ir saugiø technologijø maisto þaliavø gamyboje panaudojimas LÞÛU ir Lie-
tuvos kolegijø studentø mokslinio darbo ágûdþiams gerinti. Jie vyks 2006�
2007 metais. Studentai ágis þiniø ir ásisavins moksliniø tyrimø metodus
vandens kokybës, dirvoþemio granuliometrinës sudëties ir agrocheminiø
savybiø, stebësenos, biometriniø tyrimø, augalø cheminës sudëties, þa-
liavø kokybiniø rodikliø, làstelinës selekcijos, mikrodauginimo srityse.

Lietuvos kolegijø dëstytojams bei Lietuvos bendrojo lavinimo mokyk-
lø biologijos ir technologijø mokytojams 2006 m. paskutiná ketvirtá bus
organizuojami kursai Profesinës kompetencijos gerinimas SEM þaliavø ga-
mybos srityje. Pedagogai galës rinktis vienus ið siûlomø dviejø kursø, ku-
riø trukmë � po 40 val. arba iðklausyti abu. Saugios maisto þaliavos ir jø
biotechnologijos kursø klausytojai ágis þiniø apie augalinës kilmës saugias
ir ekologiðkas maisto þaliavas; in vitro metodø panaudojimà, kuriant sau-
gias maisto þaliavas; genotoksinus ir maisto þaliavos kokybæ, industrinæ
maisto pramonæ. Antropogeninës veiklos ir aplinkosaugos kursø klausy-
tojams siûlomos ðios temos: ekologizavimo problemos; vandensauga ir
vandens kokybë; agrocheminës priemonës SEM þaliavø gamyboje; ap-
linkos epidemiologija.

Visø kursø klausytojams, ávertinus jø ágytas þinais, bus iðduodami kva-
lifikacijos tobulinimo paþymëjimai.

Doc. dr. Viktoras Pranckietis, Projekto vadovas

EUROPOS SÀJUNGA
Europos socialinis fondas

PASIRODYS AÐTUNTASIS VISUOTINËS LIETUVIØ
ENCIKLOPEDIJOS TOMAS

Ðiø metø spalio mën. jau pasirodys Mokslo ir enciklopedijø leidybos
instituto leidþiamos Visuotinës lietuviø enciklopedijos aðtuntasis tomas.

Naujasis tomas apima straipsnius nuo Imhof Eduard iki Junusas Em-
rë. Tai didþiausias ðios enciklopedijos tomas, 848 puslapiø (130,5 apskaiti-
nio leidybinio lanko). Jame pateikti platûs straipsniai apie pasaulio valsty-
bes � Indijà, Indonezijà, Irakà, Iranà, Islandijà, Ispanijà, Italijà, Izraelá, Ja-
ponijà, Jordanijà, Jungtines Amerikos Valstijas, Jungtines Tautas ir jø svar-
biausias institucijas bei organizacijas. Tome iðspausdintas istorijos ciklas
(istorija, istorijos ðaltiniai, istoriografija), daug religinës tematikos straips-
niø (islamas, jëzuitai, Jëzus Kristus, judaizmas). Aðtuntasis tomas gausiai
iliustruotas, jame yra beveik 4300 straipsniø, ið jø 680 lituanistiniø (litua-
nistika sudaro 22 proc. tomo apimties), pateikta daugiau kaip 670 iliust-
racijø, 230 portretø, 55 þemëlapiai. Prie tomo yra priedas, kuriame pateik-
tos VII ir VII tomo tekste pavartotos lotyniðko pagrindo abëcëles varto-
janèiø kalbø tikriniø vardø autentiðkos ir adaptuotos formos.

Parengë Mokslo ir enciklopedijø leidybos institutas

KURKIME ATEITÁ DRAUGE!

ES struktûriniø fondø parama mokslinei árangai atnaujinti
Geologijos ir geografijos institute vykdomi klimato kaitos ir ekosis-

temø tyrinëjimai reikalauja daug ir ávairiø laboratoriniø tyrimø. Dabar
naudojama laboratorinë áranga daugeliu atvejø nebeatitinka aplinkosau-
gos reikalavimø, yra neveiksminga ir nepakankami tiksli, todël jos nau-
dojimas artimiausiu metu taps nebeámanomas.

Esamos laboratorinës árangos atnaujinimas savo lëðomis yra neáma-
nomas, todël reikalinga Europos Sàjungos struktûriniø fondø parama.
Geologijos ir geografijos institutas 2005 m. gavo ES struktûriniø fondø
paramà investiciniam laboratorijø atnaujinimo projektui parengti. Inves-
ticinis projektas pagrindþia bûsimø investicijø ekonominá tikslingumà ir
turi bûti pateikiamas kartu su paraiðka paramai gauti. Projekto ágyven-
dinimas sudarys Lietuvos mokslininkø ir specialistø kvalifikacijos këli-
mo prielaidas, leis iðplësti atliekamø tyrimø problematikà, darbø ir gau-
namø rezultatø apimtá ir patikimumà.

Projekto rezultatu � modernia laboratorija � naudosis mokslininkai
ir doktorantai, atliekantys tyrimus klimato kaitos ir ekosistemø tyrimo
srityje, kuri yra átraukta tarp prioritetiniø mokslo tyrimø krypèiø. Pro-
jektas padës pasiekti BPD pirmojo prioriteto 1.5 priemonës tikslus � ge-
rinama paslaugø kokybë bei maþinama spraga tarp ðiø paslaugø lygio Lie-
tuvoje ir labiausiai iðsivysèiusiose ES valstybëse. Pasiekiamas konkretus
uþdavinys � bus sutelkta bûtina parama sëkmingai þmogiðkøjø iðtekliø
plëtrai uþtikrinant tam pakankamà infrastruktûrà.

GEOLOGIJOS IR GEOGRAFIJOS
INSTITUTAS

EUROPOS SÀJUNGA

gramatika neástengia susidoroti. To-
kiais atvejais reikia pasiþiûrëti, ar
panaðiø dalykø nëra kitose kalbose.
Gali paaiðkëti, kad kur nors labai to-
li, gal tarp Okeanijos tautø kalbø ar
Pietø Amerikoje esama labai pana-
ðiø kalbiniø reiðkiniø. Jie ir gali
mums teikti paþinimo raktà. Kita
vertus, geriau patyrinëjus lietuviø
kalbà, galima rasti naujø tyrimo bû-
dø kitoms kalboms geriau paþinti.
Ðtai kodël tvirtinu, kad kiekviena ge-
ra lingvistika turi bûti tipologinë. Tai
jau XXI a. kalbotyros reikalavimas.

Bus daugiau

Gediminas Zemlickas
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Pabaiga, pradþia Nr. 14

Vilniuje baigiantis Teodoro
Grothuso elektrochemijos konfe-
rencijai vieðbutyje Grotthuss bu-
vo surengtas apskritasis stalas,
kuriame dalyvavo konferencijos
organizacinio komiteto narys,
Teodoro Grotthusso fondo val-
dybos pirmininkas prof. Algirdas
Vaðkelis ir fondo valdybos nariai:
Vilniaus universiteto Imunologi-
jos instituto direktorius prof. Vy-
tas Antanas Tamoðiûnas, versli-
ninkai ið Vokietijos Zygfrydas
fon Grothusas (Siegfried von
Grotthuss) ir Haris fon Grothu-
sas (Harry von Grotthuss), Mari-
ja Èiurlienë, Niujorko politechni-
kos universiteto mokslo isto-
rikas prof. Romualdas Ðviedrys
ir Baltijos ðaliø mokslo istorikø ir
filosofø asociacijos prezidentas
prof. Juozas Algimantas Krikðto-
paitis.

Jaunimas pakviestas
domëtis

Vytas Antanas Tamoðiûnas.
Svarbu paþymëti, kad ði konferen-
cija pritraukë labai daug jaunø
mokslininkø ið ávairiø ðaliø. Prieð at-
vykdami tikriausiai mëgino domë-
tis, kas buvo tas Teodoras Grothu-
sas, kokius darbus nuveikë. Dar
svarbu priminti, kad Lietuvoje stu-
dentams skiriamos Teodoro Grot-
huso stipendijos. Noriu pasakyti,
kad jau galima kalbëti apie tam tik-
rà pereinamumà � nuo studentø ir
jaunø konferencijos dalyviø prie ið-
samesnio ðio mokslininko veiklos
paþinimo.

Juozas Algimantas Krikðtopai-
tis. Tik prieð pusvalandá að ir prof.
Romualdas Ðviedrys bendravome su
keliais Chemijos instituto elektro-
chemikais, kuriems nëra net trisde-
ðimties metø. Jie mûsø klausinëjo
apie T. Grothusà. Jiems buvo ádomu,
nes patiria daug naujø dalykø, apie
kuriuos iki tol nebuvo progos susi-
màstyti. Tokià galimybæ jiems dabar
suteikë konferencija.

Su prof. R. Ðviedriu magistran-
tams skaitome paskaitas, skirdami
po kelias valandas T. Grothuso
elektrolizës teorijai ir tam, kas ið tos
teorijos kyla, kalbame apie XIX a.
pradþios technologijos galimybes ir
kaip tà teorijà buvo galima praktið-
kai tais laikais ágyvendinti. Taigi
kiekvienas ávairiø specialybiø nau-
jas magistrantø kursas jau gauna þi-
niø ir apie T. Grothuso mokslinæ
veiklà ir ðios ðeimos kultûrinæ átakà
Lietuvai.

Romualdas Ðviedrys. Mano kur-
so klausytojai � magistrantai, bûsi-
mieji mokslo istorikai, pavyzdþiui,

turi paraðyti prof. J. A. Krikðtopai-
èio knygos Pralenkæs laikà: Theodor
Grotthuss recenzuojantá referatà.

Amerikoje daug kas kitaip

ML. Vis dëlto, prof. R. Ðviedry, ið
Jûsø norëtume iðgirsti ir iðsamesná ðio
vyksmo vertinimà. Ðioje konferencijoje
Jûs matëtës ir bendravote su pasaulinio
garso elektrochemijos mokslininkais.
Taip pat matote ir Grothuso giminës at-
stovus, þymaus mokslininko genties pa-
likuonis. Ar JAV daþnai Jums yra tekæ
susidurti su panaðiais atvejais?

R. Ðviedrys. Amerikoje truputá
kitokia padëtis, jei mëgintume lygin-
ti su Lietuva. Amerikoje panaðiose

konferencijose galima iðvysti mece-
natø, kurie mokslo reikalams duoda
lëðø, pavyzdþiui, Nacionalinio moks-
lo fondo, Gugenheimo fondo, For-
do fondo ir kitø fondø atstovø. An-
tai Henris Fordas nebuvo mokslinin-
kas, bet jo vardo fondas remia moks-
là. Kai dar prieð doktorantûrà lan-
kiausi Pietø Amerikoje ir ten dës-
èiau, Amerikos mokslo fondas parë-
më JAV iðplëtotà naujà fizikos moks-
lo dëstymo kurso perkëlimà á Ko-

lumbijà. Mane minëtas fondas finan-
savo kaip konsultantà, kad padëèiau
rengti to fizikos kurso vertimo va-
riantà á ispanø kalbà. Iðvertë ispanai
ir kolumbieèiai. Pasirinkau kolum-
biðkà vertimà, nes jis ið tiesø buvo ge-
resnis. Buvo organizuoti 6 savaièiø
kursai gimnazijø fizikos mokyto-
jams. Man teko bûti tø kursø dësty-
toju ir vienu ið konsultantø.

Amerikoje daug milijonieriø, jie
uþdirba labai daug pinigø. Juos tik-
riausiai grauþia sàþinë, ir dar gyvuoja
tradicija, kad jie turi gràþinti visuo-
menei dalá savo uþdirbtø lëðø. Nuo
XIX a. amerikieèiai daug pinigø ið-
leido ávairiems mokslo projektams.
Pavyzdþiui, finansuodavo didþiausio

pasaulyje teleskopo gamybà arba uþ
kelis milijonus doleriø pastatydinda-
vo didþiulæ bibliotekà, ant kurios pa-
stato bûdavo mecenato pavardë.

Mokslo istorijai Amerikoje taip
pat nelengva buvo prasimuðti. Mano
bûsimasis doktorantûros vadovas
prof. Vulfas (Woolf) tik baigæs stu-
dijas atvyko á Dþono Hopkinso
(John Hopkins) universitetà ir buvo
nukreiptas á istorijos fakultetà. Jis
paskelbë doktorantams seminarà ið

astronomijos istorijos, bet në vienas
studentas á tà seminarà neuþsiraðë.
Po pusës metø kità semestrà jis vël
iðkabino savo seminaro programà �
ir vël në vienas studentas nepareiðkë
noro domëtis astronomijos istorija.
Þmogus ne juokais susirûpino � kur
èia ðuo pakastas? Klausinëja vieno ir
kito. Pasirodo, kolegos studentams
aiðkina, kad astronomijos istorija në-
ra akademinë disciplina ir studentai
uþ jà negaus në vieno kredito.

Mano buvæs vadovas sugebëjo
rasti mecenatà, kuris davë penkis
milijonus doleriø ákurti mokslo isto-
rijos katedrà. Kaip katedros vadovas
gaudavo 50 tûkst. doleriø metinæ al-
gà � tais laikais tai buvo dideli pini-
gai. Buvo pasitelkti dar trys dëstyto-
jai. Kaip tik tuo metu á Dþono Hop-
kinso universitetà ir tà paèià kated-
rà atvykau studijuoti ir að.

Taèiau Amerikoje nerasime
daug pavyzdþiø, kad mokslininko
ðeimos nariai bûtø to mokslo tæsëjø
veiklos fundatoriai.

J. A. Krikðtopaitis. Minëjote,
kad JAV milijonieriai bei turtingi
verslininkai mecenuoja mokslà, stei-
gia katedras, nes jie jauèia skolà sa-
vajai mokyklai. Mes taip pat jau tu-
rime savø milijonieriø, bet në vienas
ið jø nepajuto sàþinës grauþaties.
Manau, dar negreit tokiø iðkiliø tur-
tuoliø atsiras Lietuvoje.

Didþiausias tikslas

ML. Atrodo, kad prie ðio diskusi-
jø stalo tarsi tæstøsi vakar prasidëjæs
Teodoro Grotthusso fondo valdybos po-
sëdis, nes èia matome beveik visus va-
karykðèio posëdþio dalyvius. Jei tikrai
taip, tai gal gerbiamieji galëtø apibû-
dinti, kas ðiandien aktualiausia, màs-
tant apie tolesná T. Grothuso vardo ir
jo mokslinës veiklos populiarinimà?

Kokie darbai Fondo valdybos laukia
artimiausiu metu?

A.Vaðkelis. Darbø pakaks visa-
dos. Ið artimiausiø, kuriuos aptarë-
me paskutiniajame Fondo valdybos
posëdyje, numatome sutvarkyti
T. Grothuso bibliografijà. Jau pa-
rengtas platesnis jos variantas, dabar
teks apsispræsti, ar já platinsime tik
elektroninëje terpëje, ar stengsimës
ir iðspausdinti. Labai svarbu leisti li-
teratûrà apie T. Grothusà, nes tai be-
ne veiksmingiausia mokslininko gy-
venimo ir veiklos propagavimo prie-
monë. Pirmiausia mintyje turiu prof.
J. A. Krikðtopaièio knygà Pralenkæs
laikà: Theodor Grotthuss. Jos tiraþas
seniai iðpirktas. Gal reikëtø iðleisti
kiek sutrumpintà knygos variantà,
kurio pakaktø platesnei visuomenei.
Manau, bûtø labai gerai, jeigu ðià
knygà pavyktø taip pat iðleisti iðvers-
tà á vokieèiø ar anglø kalbà. Dabar pa-
saulio literatûroje anglø kalba apie
T. Grothusà beveik nieko nerasime.
Tad reikëtø gerai pagalvoti, ar kiek
modifikuotos knygos apie T. Grothu-
sà neverta iðleisti anglø kalba.

Greta tokios knygos bûtø labai
gerai � tai prof. R. Ðviedrio idëja �
iðleisti visus T. Grothuso mokslinius
darbus. Iki ðiol prieð 99 metus, 1906 m.
Vokietijoje, Ostwaldo gamtos moks-
lø klasikø serijoje (Ostwald�s Klas-
siker der exakten Wissenschaften,
Nr. 152) iðleisti T. Grothuso Rink-
tiniai darbai. Tai net ne visi jo dar-
bai ið elektrochemijos bei fotoche-
mijos srities. Lieka ir kitø nespaus-
dintø darbø, kurie labai vertingi
mokslo istorijai. Iðleisti juos bûtø
mûsø didþiausias tikslas. Supranta-
ma, reikëtø leisti originalo kalba.
Dauguma tø darbø buvo paraðyti
vokiðkai, nedidelë dalis � prancûzið-
kai, o kai kurie straipsniai yra ið-
versti á anglø kalbà.

Kaip tuos darbus reikëtø iðleis-
ti, dar diskutuotina. Kadangi moks-
lo pasaulyje ásitvirtinusi anglø kalba,
tai galimas dalykas, reikëtø ðia kal-
ba ir leisti. Beje, tai nauja idëja, ir ne-
lengvai ágyvendinama, todël reikëtø
jà gerai iðdiskutuoti prieð pradedant
ágyvendinti.

J. A. Krikðtopaitis. Bûtini iðsa-
mûs tø darbø komentarai lietuviø ir
anglø arba vokieèiø kalbomis.

Teks ieðkoti ir naujø
rëmëjø

H. fon Grothusas. Prof. A. Vað-
kelis kalbëjo apie svarbiausius dar-
bus, o að norëèiau priminti ir dar kai
kà. Mes, T. Grothuso giminës pali-
kuonys, gerai suprantame jûsø tikslus
ir prie jø ágyvendinimo stengsimës
prisidëti. Tam reikia nemenkø lëðø.
Mes manome, kad Vokietijoje reikë-
tø rasti mûsø siekius galinèiø palaikyti
firmø ir kitø rëmëjø. Deja, kol kas èia
jauèiamës pernelyg silpni, nes ligi ðiol
aukodavome savo paèiø pinigus ir kai
kurias darbo priemones. Ateityje be
solidesniø rëmëjø, ko gero, neiðsiver-
sime. Dabar Vokietijoje daþnai verkð-

Kas nepadaryta ir kas darytina (3)

Teodoro Grotthusso fondo valdybos nariai: pirmoje eilëje � Teodoro Grotthusso palikuonys Haris, Michaelis ir Zygfrydas fon
Grothusai ir Marija Èiurlienë (Grotuzaitë); antroje eilëje � prof. Juozas Algimantas Krikðtopaitis, Fondo valdybos pirmininkas

prof. Algirdas Vaðkelis ir prof. Vytas Antanas Tamoðiûnas

Turi kà aptarti prof. Algirdas Vaðkelis, prof. Vytas Antanas Tamoðiûnas
ir Haris fon Grothusas

Romualdas Ðviedrys Vytui Antanui Tamoðiûnui pasakoja,
kaip JAV mecenatai remia universitetus

Ðiauliø universiteto Humanitarinio fakulteto Filosofijos katedros docentas dr. Stasys Ðimaitis Hariui ir
Michaeliui fon Grothusams pasakoja apie savo �grotusiados� tyrinëjimus
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lenama dël ekonominiø sunkumø,
tad padëtis nëra paprasta. Gal mums
visiems reikëtø pamëginti rasti turtin-
gà amerikietá? (Juokiasi)

J. A. Krikðtopaitis. Jei jau èia bu-
vo prabilta apie mano knygos, skir-
tos T. Grothusui, vertimà á vokieèiø
kalbà, reikëtø ðtai kà pasakyti. Kas-
met vyksta Frankfurto knygø mugë,
ir jeigu sutartume su kuria nors lei-
dykla, kuri ryþtøsi tà knygà iðleisti
Frankfurto knygø mugei, tai gal pa-
tys vokieèiai padëtø  rasti lëðø verti-
mui ir leidybai.

Ði asmenybë to verta

ML. Èia daugiausia diskutuojame
su mokslo þmonëmis, todël ir kalba pa-
krypo apie T. Grothuso moksliniø dar-
bø leidimà arba ðiam mokslininkui
skirtos knygos vertimà á vokieèiø kalbà.
Taèiau ar nereikëtø pagalvoti apie dar-
bus, kuriuose meniniais bûdais bûtø
áprasmintas ðio mokslininko paveiks-
las? Kokia bûtø apskritojo stalo dalyviø
nuomonë? Juk visuomenæ veikti galima
ne tik mokslo, bet ir meno, literatûros,
gal ir teatro priemonëmis.

J. A. Krikðtopaitis. Jau ne kartà
buvo keliamas klausimas dël puikios
skulptoriaus Kæstuèio Balèiûno su-
kurtos T. Grothuso skulptûros. Jà ga-
lima iðvysti Þeimelio kraðtotyros
muziejuje. Kodël sumaþintas tos
skulptûros variantas negalëtø stovëti
Lietuvos universitetuose? Jeigu to-
kiø skulptûrø bûtø uþsakyta kad ir
20 egzemplioriø, tai vienas kainuo-
tø apie tûkstantá litø. Bûtø puiki ga-
limybë toká kûriná dovanoti kuriai
nors mokslo ar studijø institucijai, nu-
sipirkti. Maþasis kûrinio variantas
taip pat sukurtas, reikia já multipli-
kuoti. Kol kas tai nepanaudota gali-
mybë. Þvelkime toliau. Galima skelb-
ti konkursà pjesei ar kito pobûdþio li-
teratûriniam kûriniui apie T. Grothu-
sà sukurti, nes ði spalvinga asmenybë
to verta, tuo labiau, kad jo biografi-
joje daug dramatiðkø epizodø.

R. Ðviedrys. Kodël kurio nors
universiteto kiemelio nepavadinus
Teodoro Grothuso vardu?

J. A. Krikðtopaitis. Tai geriausiai
tiktø padaryti Ðiauliø universitete �
veikianèiame arèiausiai mokslininko
gimtinës. Kituose universitetuose ir
taip pakanka norinèiøjø ásiamþinti.

A. Vaðkelis. Jei jau prakalbome
apie literatûrinius kûrinius, tokius
dalykus sunku planuoti, pagaliau
pagal uþsakymus paraðyti kûriniai
ne visada pasiteisina.

Apskritai Lietuvoje biografiniø
mokslininkams skirtø romanø be-
veik neturime. Pasaulyje biografi-
niai romanai labai paplitæ, o Lietu-
voje tokios tradicijos ið viso nieka-
da nebuvo.

V. A. Tamoðiûnas. Daug kà galime
padaryti, nes ir mûsø Theodoro Grot-
thusso fondo veikla prasidëjo nuo nu-
lio. Ir apskritai T. Grothuso vardas bu-
vo beveik uþmirðtas. Bet atgimë, bu-
vo atgaivintas. Vadinasi ne viskas taip
blogai, kaip kartais gali atrodyti.

ML. Dëkodamas visiems apskrito-
jo stalo diskusijos dalyviams, Theodo-
ro Grotthusso fondo valdybos nariams
noriu palinkëti ir toliau vykdyti kilnià
misijà, garsinant mûsø kraðto mokslo
vyro mokslinius nuopelnus Lietuvoje ir
toli uþ jos ribø. O T. Grotthusso palikuo-
nims baronams Zygfrydui ir Hariui fon
Grothusams linkiu ir toliau daþnai lan-
kytis Vilniuje.

H. fon Grothusas. Pabaigoje dar
keli þodþiai. Kadangi ðioje konferen-
cijoje dalyvavo chemikai, tai tegul
mûsø gyvenime visa chemiðkai gra-
þiai ir stipriai susiderina. Kad bûtø
gera chemija.

Kalbëjosi Gediminas Zemlickas

Kaip apskritai vertinate �Ful-
bright� programos Jums suteiktas ga-
limybes? Juk tas paèias Skorochodo
erdves bûtumëte nagrinëjæs ir Vilniuje?

Praðiau skirti man Fulbright sti-
pendijà keturiems mënesiams ir jà
gavau. Fulbright programa áspûdin-
ga. Gerai prisimenu, kad áspûdinga
buvo ir pati kelionë: ið Vilniaus ver-
slo klase skridau á Kopenhagà, nak-
vojau gerame vieðbutyje Kopenha-
gos centre. Mums, tuo metu pratu-
siems vaþiuoti kuo pigiau ir papras-
èiau, tai buvo prabanga. Ir Ameriko-
je Fulbright programa teikë puikiø
galimybiø, nes sàlygos moksliniam
darbui buvo labai geros. Bostone,
Tufts universitete ir kitur turëjome ir
turiningà kultûrinæ programà.

Daug priklauso ir nuo priimanèiø
Fulbright organizacijø. Mes susidûrëme
su tikrais entuziastais. Lankëme turtuo-
liø kurortiná Niu Porto miestelá, kur ma-

Kà davë �Fulbright� programa (1)
tëme áspûdingas senovines vilas. Eks-
kursavome po Bostono apylinkes, da-
lyvavome teminiuose vakaruose. Buvo
labai intensyvi kultûrinë programa, su-
sidraugavome su ádomiais þmonëmis.
Beje, daugiau matematikø Fulbright
programoje Bostone tuo metu nebuvo.
Bendravome su medikais, kitø srièiø at-
stovais. Buvo labai ádomu.

Nekilo noras pasilikti Amerikoje?
Tokio tikslo neturëjau, o noro ne-

kilo. Gráþæs vël dirbau Vilniaus uni-
versitete, nuo 1997 m. vël teko dve-
jus metus padirbëti JAV, Kalifornijos
universitete Santa Barbaroje, paskui
dar kartà Atlantoje dirbau trejus me-
tus. Tad ið viso Amerikoje gyvenau ir
dirbau 6 metus.

Ar Lietuvos þemëlapio kontûrai
Jûsø atmintyje neiðsitrynë?

Ne, neiðsitrynë, visada sugráþdavau
á Lietuvà. Net kai bûdamas universite-
to katedros vedëju turëdavau iðvykti,
mane laikinai pavaduodavo kolegos.

Gal �Fulbright� programa prara-
do savo vertæ, nes dabar Lietuva turi
kità socialiná ir politiná statusà?

Programø dalyviai gauna puikias
darbo sàlygas, o Lietuvos mokslinin-
kams bet kuri programa yra vertin-
ga, ar tai bûtø Humboldto, ar Fulb-
right programa. Pagaliau tai ir pres-
tiþo reikalas. Kai kam gali bûti ir ga-
limybë uþmegzti mokslinius ryðius.
Tos programos tikrai vertingos.

Fulbright stipendijà vëliau pavy-
ko gauti ir mano sûnui Ryèiui Pau-
lauskui. Jis diplomatas, ðiuo metu
dirba Lietuvos ambasadoriumi prie
tarptautiniø organizacijø Vienoje
(JT, TATENA, ið viso, jei neklystu 5
organizacijos). Ádomu, kad sûnus
taip pat studijavo ir gavo magistro
laipsná Tufts universitete Fletèerio
teisës mokykloje (Fletcher School of
Law at Tufts University), kuri yra la-
bai garsi.

Dabar su sûnumi juokaujame,

kad jeigu jo sûnui pavyktø gauti Fulb-
right stipendijà, tai galëtume preten-
duoti á Lietuvos Gineso rekordø kny-
gà (trys kartos ið eilës Fulbright pro-
gramoje!). Gal ir Amerikoje bûtø ga-
lima pasigirti, nes  tokiø atvejø nëra
daug. Beje, tai gal ir  realu, nes mano
dvylikametis vaikaitis jau dabar kal-
ba vokiðkai, angliðkai, prancûziðkai ir
net rusiðkai. Buvo priverstas iðmok-
ti, nes su tëvais jam teko gyventi ávai-
riose uþsienio ðalyse.

Ir pabaigai?
Fulbright Lietuvos klube, tegu ir

sàlyginai taip vadinamame, jau yra
150 nariø, tad jø daugëja gana spar-
èiai. Linkiu programai tolesnës sëk-
mës. Taip pat ir Fulbright asociacijai,
kuri kol kas ypatingø gyvybës þenklø
nerodo. Patys Fulbright nariai turëtø
rodyti daugiau entuziazmo, be kurio
stringa visi geri ketinimai.

Gediminas Zemlickas

Atkelta ið 8 p.

Lietuvos bankas iðleido nau-
jà proginæ monetà, skirtà Lietu-
vos Didþiosios Kunigaikðtystës
valdovø rûmams. Tai 500 litø mo-
neta, nukaldinta ið gryno aukð-
èiausios kokybës aukso (999,9
prabos), sverianti vienà uncijà
(31,10 g). Moneta yra dvylikakam-
pio formos. Jos averse � XVI a.
Vyèio vaizdas ið Lietuvos (arba
Þygimanto Augusto) maþojo ant-
spaudo, kuris buvo naudojamas
1545�1572 metais. Reverse ma-
tomas Lietuvos Didþiosios Kuni-
gaikðtystës Valdovø rûmø an-
samblis. Monetà sukûrë vilnietis
dailininkas Giedrius Paulauskis.

Naujosios monetos pristatymas
vyko rugsëjo 20 d. Lietuvos banko
muziejuje. Renginyje dalyvavo Lie-
tuvos banko valdybos pirmininkas
Reinoldijus Ðarkinas, Lietuvos dai-
lës muziejaus direktorius Romual-
das Budrys, Valdovø rûmø paramos
fondo valdybos pirmininkas Edmun-
das Kulikauskas, naujosios monetos
dailininkas Giedrius Paulauskis,
bukleto apie naujàjà monetà auto-
rius Vydas Dolinskas, kuris yra Lie-
tuvos dailës muziejaus Lietuvos Di-
dþiosios Kunigaikðtystës valdovø rû-
mø interjerø ir ekspozicijø skyriaus
vedëjas, bei kiti sveèiai ir þurnalistai.
Paþymëtina, kad tuo paèiu metu Vy-
riausybës rûmuose prasidëjo Euro
ávedimo koordinavimo komisijos,

Auksinëje monetoje � Valdovø rûmai

vadovaujamos Premjero Algirdo
Brazausko, posëdis, kuriame turëjo
bûti tvirtinamas euro ávedimo Lietu-
voje planas.

Lietuvos banko valdybos pirmi-
ninkas R. Ðarkinas atkreipë dëmesá,
kad naujoji moneta yra didþiausia ið
visø iki ðiol banko iðleistø monetø. Ji
tarp pasaulio kolekcininkø neabejo-
tinai garsins Lietuvos Didþiosios Ku-
nigaikðtystës valdovø rûmus, kuriø
statyba turëtø bûti baigta 2009-ai-
siais, Lietuvos tûkstantmeèio metais.
R. Ðarkinas mëgino nuraminti tuos,
kurie neástengs ásigyti naujosios auk-
sinës monetos, mat tiraþas � tik tûks-
tantis monetø (vienos kaina � 2020 li-
tø). Uþtat tikrai kiekvienas galës ási-
gyti 1 lito vertës paprastà monetà,
kuri taip pat skirta Valdovø rûmams,
tiesa, jos forma apvali. Beje, valdybos
pirmininkas prisipaþino negalás pa-
aiðkinti, kodël dailininkas pasirinko

tokià neáprastà auksi-
nës monetos dvylika-
kampio formà.

 Lietuvos dailës
muziejaus direktorius
R. Budrys pripaþino,
kad naujosios mone-
tos, skirtos Valdovø
rûmams, iðleidimas
yra reikðmingas mû-
sø kultûros ir valsty-
bingumo iðryðkini-
mas. Taip pat ir isto-
rinio valstybingumo,
nes monetos pir-
miausia ir yra valsty-
bingumo simbolis.
Nuo antikos laikø tik tvirtai gyvuo-
janèios valstybës ástengdavo kaldin-
ti savo monetas. Lietuvos Didþioji
Kunigaikðtystë savo monetas kaldin-
davo Vilniaus monetø kalykloje. De-
ja, istoriniai Lietuvos auksiniai du-
katai yra labai reti ir tik po vienà ki-
tà juos galima iðvysti muziejuose ar-
ba numizmatø rinkiniuose. Naujo-
sios monetos misija, anot R. Budrio,
yra ne patenkinti kolekcininkus, nes
visiems norintiems jø neuþteks, bet
garsinti Lietuvos istoriná paveldà ir
svarbiausia � Vilniuje atkuriamà sta-
tiná � Valdovø rûmus, kaip didájá Lie-
tuvos valstybingumo simbolá. Rûmai
jau beveik ágavo tokius pat kontûrus,
kokie iðkaldinti monetoje. Tai ir Vil-
niaus, kaip valstybingumo svarbiau-
sio centro iðskyrimas ir pagerbimas.

R. Budrys pagyrë raiðkø dailinin-
ko G. Paulauskio darbà, o monetos
neáprastà dvylikakampio formà áver-
tino kaip ypatingà dailininko sëkmæ,

nes moneta meniðkai iðraiðkinga.
Taigi ne visada konservatizmas � pri-
valumas. Ðiuo atveju meninis spren-
dimas yra átaigus, tokios monetos
pasirodymas yra svarbus mûsø kul-
tûros ávykis.

Valdovø rûmø paramos fondo
valdybos pirmininkas Edmundas
Kulikauskas prisiminë, kad 2003 m.
Lietuvos paðtas iðleido atstatomiems
Valdovø rûmams skirtà paðto þenklà.
Dabar iðleista naujoji moneta pana-
ðiai skleis pasauliui þinià apie atsta-
tomus Valdovø rûmus.

Kartu priminsime, kad naujoji
auksinë moneta � jau ketvirta Lietu-
vos banko iðleista moneta. Pirmoji
buvo iðleista 1997 m. rugsëjá Lietuvos
banko ir lito 75-eriø metø proga �

1 lito (7,78 g) auksinë moneta 1500 vie-
netø tiraþu.

1999 m. gruodá iðleista 10 litø
auksinë moneta, dalyvaujant tarp-
tautinëje programoje Maþiausios
aukso monetos pasaulyje. Aukso isto-
rija. Monetos skersmuo � 13,92 mm,
svoris � 1,244 g, storis � maþesnis nei
1 mm. Ðios maþiausios auksinës mo-
netos Lietuvos pinigø istorijoje tira-
þas � 5500 vienetø.

2000 m. lapkritá iðleista 100 litø
auksinë moneta, skirta didþiajam
Lietuvos kunigaikðèiui Vytautui
(7,78 g, tiraþas 2000 vienetø).

2003 m. birþelá apyvartoje pasiro-
dë 200 litø auksinë ir sidabrinë pro-
ginë moneta, skirta Lietuvos kara-
liaus Mindaugo karûnavimo         750-
osioms metinëms. Monetos sker-
smuo � 27 mm, masë � 15 g (aukso
ðerdis -7,9 g), tiraþas � 2000 vienetø.

Margiris Daumantas

Lietuvos Didþiosios Kunigaikðtystës valdovø rûmams skirtos monetos
aversas ir reversas

Monetà sukûræs vilnietis dailininkas Giedrius Paulauskis

Valdovø rûmams skirtos monetos pristatyme: Valdovø rûmø paramos fondo
valdybos pirmininkas Edmundas Kulikauskas, Lietuvos banko atstovas spaudai

Mindaugas Milieðka, Lietuvos banko valdybos pirmininkas Reinoldijus Ðarkinas ir
Lietuvos dailës muziejaus direktorius Romualdas Budrys
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Dizaineris Arûnas Cironka

Ðià vasarà Vilniuje vyko du svar-
bûs esperanto kalbos klausimams
skirti renginiai: 90-asis Pasaulio es-
peranto kongresas ir 4-asis tarptau-
tinis Nitobës simpoziumas. Pastara-
sis buvo skirtas kalbø ir bendravimo
problemoms ðiuolaikiniame pasau-
lyje bei besipleèianèioje Europos Sà-
jungoje.

Dar 1921 m. dr. Nitobë Inazas
(Nitobe Inazo), Tautø Sàjungos Ge-
neralinio sekretoriaus pavaduotojas,
dalyvavo 13-ajame Pasauliniame
tarptautinës esperanto kalbos kon-
grese Prahoje (Èekija), kaip oficia-
lus Tautø Sàjungos (tuo metu aukð-
èiausios tarpvyriausybinës pasaulio
organizacijos) atstovas. Po kongreso
jis áteikë Sàjungos Generaliniam
sekretoriui ataskaità pavadintà �Es-
peranto ir Tautø Sàjungos kalbos
klausimas�. Savo ataskaitoje jis pri-
ëjo iðvadà, kad �[�] teigimas, jog
pasaulio evoliucijai trukdo kalbinës
kliûtys nëra paprastas banalumas.
Jos yra rûsti grësmë taikai [�]�.
Tautø Sàjunga turëtø paklausti: ar
ámanoma tarptautinë pagalbinë kal-
ba? Jeigu ámanoma, kiek ji yra prak-
tiðka? Jeigu pakankamai praktiðka,
ar jà verta paremti? Jeigu taip, kà tu-
ri daryti Tautø Sàjunga?

Taèiau ir praëjus 84 metams po
jo ataskaitos, kalbø politika ir prak-
tika nepagerëjo, ir tarpvyriausybinës
organizacijos turëtø atsakyti á tuos
paèius klausimus, kuriuos dr. N. Ina-
zas iðkëlë savo ataskaitoje. Prisime-
nant toliaregiðkus dr. N. Inazo klau-
simus Pasaulinë esperantininkø sà-
junga inicijuoja specialius simpoziu-
mus kalbø komunikacijos proble-
moms. Straipsnio autoriui teko da-
lyvauti dviejuose (ið keturiø) simpo-
ziumuose Prahoje ir Vilniuje. Rem-
damasis ir kitø simpoziumø medþia-
ga mëginsiu pateikti visø iki ðiol vy-
kusiø simpoziumø iðvadas.

1996 m. Prahoje vykstant 81-ajam
Pasaulio Esperanto kongresui ir paþy-
mint 13-ojo Prahos kongreso 75-metá
buvo nagrinëjamos Tarptautiniø orga-
nizacijø kalbinës problemos. Berlyne
84-ojo Esperanto kongreso dienomis
2-ojo Nitobës simpoziumo tema buvo
Globalizacija ir kalbø ávairovë.

1994 m. Pekine Pasaulio kongre-
sø pereinamàjà vëliavà Kinijos sos-
tinës meras iðkilmingai perdavë Vil-
niui, ávertinant þymius Lietuvos es-
perantininkø  sàjûdþio pasiekimus ir
nuopelnus ðios kalbos plëtrai pasau-
lyje, kad bûtø surengtas jubiliejinis
100 metø interkultûrinio komunika-
vimo 90-asis kongresas.

Pekine vykusio 3-jo Nitobës sim-
poziumo tema buvo skirta naujajai
tarptautinei kalbø tvarkai (Al nova in-
ternacia lingva ordo � Towards a new
International language Order). Prahos
simpoziume 81-ojo Esperanto kon-
greso metu 1996 m. liepos 20�23 d.
kartu su þymiais pasaulio filologijos
mokslø, lyginamosios kalbotyros,
interlingvistikos, terminologijos, ma-
ðininio vertimo ir kibernetikos specia-
listais dalyvavo Jungtiniø Tautø Orga-
nizacijos, UNESCO, Europos Parla-
mento ir nevyriausybiniø organizaci-

Universalios kalbø komunikacijos link
jø atstovai. Pasaulio esperantininkø
sàjungai simpoziume atstovavo ávai-
riø mokslo ir technologijø, istorijos,
kultûros, ekonomikos ir politikos,
edukologijos ir vadybos specialistai ið
keliasdeðimties pasaulio ðaliø.

UNESCO sveikinime Pekino
simpoziumui pabrëþiama, kad þmo-
nija kaip nematerialøjá paveldà, turi
toká nuostabø áranká � kalbà, geban-
èià skatinti tarptautiná dialogà bei
tarpusavio supratimà.

Pasaulinë Kultûrinës ávairovës
deklaracija vieningai priimta 31-ojo-
je UNESCO Generalinës konferen-
cijos sesijoje 2001 m. parodë jos na-
riø-ðaliø valià skatinti kalbas, kaip
dialogo, taikos ir tarptautinio savi-
tarpio supratimo variklá. Kita vertus,
UNESCO aplinkos dokumentas Ug-
dymas daugiakalbiame pasaulyje pa-
skelbtas 2003 m. ðeðiomis organiza-
cijos darbo kalbomis, parodo aiðkø
iðeities taðkà, leidþiantá kalbos poli-
tikà taikyti ðvietimo sistemoje. Orga-
nizacija kvieèia savo nares-ðalis bei
asocijuotus narius pradinëje mokyk-
loje vartoti gimtàjà kalbà kaip moky-
mo kalbà. Be to, pagal 1999 m. 30-
osios sesijos nutarimà Gimtosios
kalbos diena minima narëse-ðalyse
kasmet vasario 21 dienà. Kartu pri-
paþástama kalbø ávairovës svarba
daugiakalbiam ugdymui.

Savo ruoþtu ir Pasaulinë espe-
rantininkø sàjunga deda vis daugiau
pastangø, kad esperanto kalba pa-
saulyje bûtø plaèiau vartojama. Dël
bendros tarptautinës kalbos prigim-
ties, neutralios natûraliø kalbø at-
þvilgiu ji labai padeda suartëti tau-
toms bei palaiko kalbø ir kultûrø
ávairovës iniciatyvas pasaulinës tai-
kos labui.

UNESCO sveikinimo pabaigoje
pabrëþiama, kad ðios dvi organizaci-
jos � UNESCO ir UEA (Pasaulinë
esperantininkø sàjunga � Universala
Esperanto Asocio) toliau derins
veiksmus ir tæs savo rûpinimàsi pa-
saulio tautø tarpusavio supratimu.

4-asis Nitobës simpoziumas vy-
ko Vilniuje 2005 m. liepos 30�rug-
pjûèio 1 dienomis. LR Seimo rû-
muose, kur vyko pagrindiniai posë-
dþiai daugiau kaip 70 dalyviø ið dau-
giau kaip 20 ðaliø, tarp jø � 9 naujai
ástojusias ES ðalis-nares sveikino LR
Seimo pirmininko pavaduotojas dr.
Vydas Gedvilas, Vilniaus universite-
to prorektorius mokslo reikalams
prof. Juozas Vidmantas Vaitkus,
Lietuvos mokslø akademijos vardu
áþanginiu þodþiu simpoziumà sveiki-
no Vilniaus pedagoginio universite-
to rektorius prof. Algirdas Gaiþutis.

Ávadinæ simpoziumo sesijà tema
Kalbø politikos aspektai besipleèian-
èioje Europos Sàjungoje pradëjo JAV
Hartfordo universiteto anglø litera-
tûros humanistikos, kalbos ir visuo-
meniniø mokslø profesorius, kalbø
problemø ir kalbø planavimo moks-
linio periodikos leidinio redaktorius
Hemfris Tonkinas (Humphrey Ton-
kin). Nors oficialios simpoziumo
kalbos buvo lietuviø, anglø ir espe-
ranto, taèiau dalyviai kalbëjo ir pran-
cûzø bei vokieèiø kalbomis.

Simpoziumo dalyviø kalbos bu-
vo labai ávairios. Kopenhagos verslo
mokyklos kalbø fakulteto profeso-
rius Robeto Filipsono (Robert Phil-
lipson) knygos Ar tik angliðka Euro-
pa autorius pabrëþë, kad jokia kalba
neturi likti uþ mokyklos ribø, atkrei-
pë dëmesá á kalbinio unifikavimo pa-
vojø. Jis priminë Dþavacharlalo Ne-
ru (Jawaharlal Nehru) mintá, kad ne
visi mato kalbos groþá. Jos nemato
nei politikai, nei menininkai, o be
kalbos negalime nieko graþaus su-
kurti. Profesorius dþiaugësi susitiki-
mais su esperantininkø sàjûdþio ide-
alistais ir paþymëjo, kad idealizmas
yra geriausias pragmatizmo pavyz-
dys. Tai puikiai parodo ir pastarøjø
15 metø Europos istorija. Apþvelg-
damas Europos kalbø politikos pa-
dëtá, jis pabrëþë didþiøjø kalbø eks-
pansijà, priminë, kad gyvenæs ir Lie-
tuvoje dirbæs Liudvikas Lazaris Za-
menhofas, kurdamas tarptautinæ
kalbà, jokiu bûdu nenorëjæs vienos
kalbos, o atvirkðèiai, kad neutrali
bendravimo priemonë nepaþeistø
natûraliø kalbø ávairovës, saugotø jø
iðlikimà ir jomis kalbanèiøjø kalbiná
bei kultûriná identitetà.

Ispanijos uþsienio reikalø sekre-
torius Anas Polacis (Ano Polacio)
dar 2002 m. gruodá klausë: �Ar vie-
nai Europai ir kalba viena?� Turëtø
bûti bent 3 pagrindiniai kalbos nau-
dojimo tipai: vidinës darbinës kal-
bos; dokumentø ir politinës repre-
zentacijos kalbos; tarnybø kalba Eu-
ropos Sàjungos pilieèiams.

Europos Sàjunga vertimuose iki
ðiol plëtoja vienà idiomà vienuoliko-
je dialektø. Dabar mes kalbame vie-
nu balsu, bet daugeliu kalbø, o ver-
èiant á daugelá kalbø sunku gerai ið-
versti. Tarptautiniø konferencijø
veiksmingumas dël to gerokai suma-
þëja. Bolonijos proceso rezultatai tu-
ri bûti apsvarstyti ið naujo kalbø po-
litikos poþiûriu. Bergeno procese jau
kalbama apie Aukðtojo mokslo tarp-
tautiðkumà, nors anksèiau buvo kul-
tûrø, kalbø nacionalinio ðvietimo ir
teisingumo sistemø ávairovë. Skandi-
navai skatina be anglø kalbos moky-
tis dar vienà uþsienio kalbà.

�Ðiandienos utopija � rytdienos
tikrovë� (Viktoras Hugo). Tai, kà ra-
ðë Þiulis Vernas fantastinëje knygo-
je apie kelionæ á Mënulá, 1969 m. ágy-
vendino JAV mokslininkai.

Nobelio premijos 1994 m. laure-
atas ekonomikos srityje, Tarptauti-
nës mokslø akademijos San Marine
kûrëjas, daugelio pasaulio universi-
tetø profesorius ir garbës daktaras,
esperantininkas vokietis Reinhardas
Seltenas (Reinhard Selten) po keliø
valandø bendravimo autografavæs
savo knygà Uþ dvikalbystæ Europoje
(vokieèiø ir esperanto kalba) su ðyp-
sena pabrëþë: �bûkime realistai, lau-
kime to, kas ðiandien atrodo neáma-
noma � vienijasi Europa, turime
bendrà ekonominæ rinkà, bendrà pi-
niginá vienetà, nors tai prieð 25 me-
tus buvo sunkiai ásivaizduojama. Eu-
ropa þengë nuostabø þingsná pirmyn
nuo 1979 m. Tuomet buvo sunku ási-
vaizduoti ðiandienos Europos reali-

jas. Kas ávyks per ateinanèius 25-
erius metus? Að tikiu, kad tie pasi-
keitimai suteiks ypatingas galimybes
Europos kalbø problemas iðspræsti
per Jûsø graþioje ðalyje gimusià neut-
ralià pagalbinæ Esperanto kalbà.
Tiems, kurie ásitikinæ, kad tai neáma-
noma, að noriu dar kartà patarti: bû-
kime realistai, tikëkime tuo, kas atro-
do neámanoma�. Perskaitæs þurnalo
Newsweek 2005 m. kovo mënesio
7-ajame numeryje straipsná Not Qu-
een�s English (Ne karalienës anglø kal-
ba) ásitikinau, kad ir pati �kalbø ka-
ralienë� � anglø kalba, kuria pasau-
lyje ðiandien kalbama daugiau kaip
70 dialektø veikiama vietiniø kalbø,
iðgyvena nelengvus laikus, taigi kalbø
ekologijos prasme ir ji paþeidþiama.

Renatas Korsetis (Renato Cor-
setti), Pasaulinës esperantininkø sà-
jungos prezidentas, Romos universi-
teto psichologinës lingvistikos profe-
sorius. Jis nepagailëjo daug ðiltø pa-
giriamøjø þodþiø Lietuvai puikiai pa-
sirengusiai Jubiliejiniam Esperanto
kongresui ir Lietuvos esperanti-
ninkø sàjungos prezidentui, advoka-
tui Povilui Jegorovui ir organizaci-
niam komitetui, puikiai ágyvendinu-
siems vadybiná projektà ir pakvietë
2,5 tûkst. esperantininkø ið 63 pasau-
lio ðaliø. Tai bene didþiausias tarp-
tautinis renginys Lietuvoje ir puikus
ávadas rengiantis Lietuvos vardo pa-
minëjimo tûkstantmeèiui.

Po kongreso vykæs LR Seime
Kalbø problemø simpoziumas, buvo
organizuotas Pasaulio kalbø proble-
mø tyrimø ir dokumentacijos Centro
(Vaðingtonas, JAV), bendradarbiau-
jant su Lietuvos Respublikos Seimo
Uþsienio reikalø komitetu, Lietuvos
mokslø akademija ir Vilniaus uni-
versitetu. Profesorius H. Tonkinas
(JAV) konferencijos vadovo lûpomis
padëkojo Lietuvai uþ gerà 4-ojo Ni-
tobës Kalbø politikos simpoziumo
eigà ir darbo sàlygas.

Rugsëjo 8 d. ið Amsterdamo
(Olandija) gautame Europos laik-
raðèiø Komunikate apie 4-àjá Nito-
bës simpoziumà Vilniuje bendru pa-
vadinimu Grësminga Europos kalbø
ateitis, raðoma: �25 nacijø Europos
Sàjunga turi veikti ryþtingai, jeigu ji
nori uþtikrinti savo 21 oficialios kal-
bos bûsimà gyvybingumà�, sako
tarptautinio susitikimo Vilniuje eks-
pertai. Ðis áspëjimas buvo paskelbtas
2005 m. rugpjûèio 22 d. daugiau nei
70 dalyviø, susirinkusiø á 4-àjá Nito-
bës simpoziumà vardu, tarp kuriø
universitetø, politikos, vyriausybiø
tarnautojø, kalbininkø atstovai.

Pagrástai nerimaujama dël ma-
þesniø tautø kalbø ateities, áskaitant
daugelá naujø ES ðaliø-nariø kalbas,
sakë dr. H. Tonkinas. Daugelis
sprendimø dabar yra daroma norint
sustiprinti Europos vienybæ, bet
neatsiþvelgiama á jø kalbiná turiná.
Tarp Simpoziumo, vykusio LR Sei-
mo rûmuose, dalyviø buvo Lietuvos,
Latvijos, Lenkijos, Slovakijos ir Slo-
vënijos parlamentarø. Jie visi sutiko,
kad jø nacionalinës kalbos ES vidu-
je rizikuoja nuslysti á ðalá. Konstitu-
cinës sutarties vertime á latviø kalbà

buvo daugiau kaip 500 klaidø, paþy-
mëjo Latvijos ðvietimo ir kultûros
ministrë I. Druviete. Kaip tokiomis
sàlygomis galima normaliai disku-
tuoti? Dr. Francis Grinas (Francois
Grin), Þenevos universiteto ekono-
mikos profesorius, pateikë ekono-
miná privalumø Didþiajai Britanijai
ávertinimà plaèiai naudojant anglø
kalbà prieðingai nei platesniam kal-
bø miðiniui Europos Sàjungoje. Net-
gi pagal kukliausius apskaièiavimus,
tokie permokëjimai Didþiajai Brita-
nijai siekia daugiau kaip 10 mlrd. eu-
rø per metus, sakë dr. F. Grinas. Ak-
tyvesnë daugiakalbë politika kainuo-
tø panaðiai, bet paskirstytø iðteklius
ir privalumus daug tolygiau.

Baigiamasis Simpoziumo doku-
mentas, kurá suredagavo vienas ið or-
ganizatoriø dr. M. Fetesas, kvieèia ES
nares-ðalis bendradarbiauti plëtojant
bendros kalbos aplinkà, kuri sudary-
tø pusiausvyrà, viena vertus, ginant ir
pozityviai pripaþástant kalbø ávairovæ,
antra vertus, bûtinybæ veiksmingai ir
kokybiðkai bendrauti visiems Euro-
pos Sàjungos pilieèiams. Simpoziumà
parëmë Esperanto kalbos studijø
fondas (Esperantic Studies Founda-
tion) ið Vaðingtono.

Norëèiau priminti, kad jubilieji-
niam Pasaulio esperantininkø kon-
greso Vilniuje globëjas buvo Res-
publikos Prezidentas Vladas Adam-
kus, garbës komitete buvo LR Sei-
mo Pirmininkas Artûras Paulauskas,
prof. Vytautas Landsbergis, ðvietimo
ir mokslo ministras dr. Remigijus
Motuzas, Europos Komisijos narë
Dalia Grybauskaitë, Henrikas Juð-
kevièius (UNESCO), prof. habil. dr.
Zenonas Rokas Rudzikas, poetai
Justinas Marcinkevièius ir Tomas
Venclova, prof. Zigmas Zinkevièius
ir kiti þymûs visuomenës, mokslo bei
kultûros atstovai.

Dar 1996 m. LR Prezidentas Al-
girdas Brazauskas Lietuvoje priëmæs
tuometiná Pasaulio esperantininkø
sàjungos prezidentà, profesoriø Ly
Èong Jeng (Lee Chong Yeng) ið Pie-
tø Korëjos, sutiko bûti Esperanto
draugu, ir tai buvo pirmas þingsnis,
kad bûtø pakviestas á Lietuvos sos-
tinæ Vilniø tarptautinis Esperanto
kalbos kongresas ir 4-asis Nitobës
simpoziumas.

Algimantas Piliponis,

Kongreso organizavimo komiteto
narys, atsakingas uþ Kalbø

problemø simpoziumà
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